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 مناظره 
به مثابه بوكس

رمزگشايي از راهبردهاي 
تازه منطقه اي ايران

 آيا بازار سرمايه
هنوز ارزندگي دارد؟

 خوزستان و نگاه منطقه اي
به توسعه

اگرچه گفته مي شود مناظره 
رودررو در مقايس��ه با مناظره 
قلمي و مكتوب راه سريع تري 
براي انتقال ايده ها و نقل فوري 
نقدهاست اما واقعيت آن است 
كه مناظره ش��فاهي و رودررو 
محملي مي ش��ود براي نشان 
دادن واكنش هاي احساسي و 
عاطفي و خنثي نشدن غرايز و احساسات طبيعي مثل 
خشم يا نفرت. وقتي رس��انه تصويري مناظره را پخش 
مي كند افراد بيش از آنكه به محتواي طرح ش��ده توجه 
كنند به حالت چهره، چگونگي مواجهه با يك ادعا )مثلا 
حاضرجوابي(، لحن سخن و لهجه گوينده، شيوه لباس 
پوشيدن، آرايش موي س��ر و نشستن توجه مي كنند. 
در مناظره هاي رودررو وسوس��ه مچ گيري، حال گيري، 
تخريب ش��خصيت و نگراني از بي اعتبارش��دن بر افراد 
درگير در مناظره نيز سايه مي افكند. اين در حالي است كه 
مناظره مكتوب راهي است كه همه اين امور غيرمرتبط 
حذف و فيلتر مي شوند. دو سمت مناظره فرصتي دارند 
تا خشم خود را كنترل كنند و استدلال خود را با كلمات و 
تعابير دقيق بيان كنند. ارجاع دهند و مستند حرف بزنند. 
افرادي كه مناظره هاي مكتوب را مي خوانند عقل شان 
بيش از قواي ديگر تحريك مي شود و با عقلانيت بيشتري 

محتواي سخنان را ارزيابي مي كنند.
از ديد من مناظره هاي شفاهي مثل مسابقات بوكس است 
كه دو طرف همديگر را خونين و مچاله مي كنند تا افرادي 
كه بيرون گود نشسته اند لذت ببرند و هيجان شان ارضا 
شود. وقتي كسي وارد مناظره شفاهي مي شود معمولا 
پس از پايان مناظره با اعصاب خرد و روان خسته به خانه 
برمي گردد و اگر شكست بخورد كه حال نزاري خواهد 
داشت و گاه چند روز به لحاظ عاطفي درگير آن است و 
هي با خود فكر مي كند كه  اي كاش فلان حرف را هم زده 
بودم و  اي كاش آن موضع را نمي گرفتم و... اگر جاه طلبي 
و ش��هرت خواهي يا پاي يك موضوع فكري اساسي در 
ميان نباش��د به نظرم توجيهي ندارد كه آدمي وارد اين 
بازي ش��ود آن هم به صورت مجاني! تاسف آور است كه 
آدمي با روان خود چنين كند تا ديگران لذت ببرند. از آن 
بدتر اينكه برنامه پر بيننده شود تا صداوسيما تبليغات 
بازرگاني گران تري بفروشد. اين نامعادله وقتي معادله 
مي ش��ود كه مبلغ قابل قبولي از درآمد تبليغات نصيب 
برگزاركنندگان مناظره ش��ود. به همين دليل معتقدم 
شركت در مناظرات شفاهي به طور رايگان اصولا توجيه 
ندارد. وقتي فضاي ارتباطي در كشور و جهان تحت تاثير 
صوت و تصوير قرار گرفته البته عجيب نيست كه مناظرات 
مكتوب مهجور شوند و چه خوش مان بيايد چه نيايد اگر 
هدف اصلي انتقال مفاهيم باشد بهترين و موثرترين راه، 
همان مناظرات قلمي و مكتوب اس��ت كه ديري است 

مهجور مانده است.

همزمان با سفر رييس جمهور 
ايران به س��وريه، يك بار ديگر 
بحث توسعه مناسبات ارتباطي 
اي��ران با كش��ورهاي منطقه و 
تاثير آن در بهبود روابط با غرب 
و احياي احتمالي برجام، مطرح 
شده است. برخي از تحليلگران 
مبتني بر اين ش��رايط ت��ازه از 
احتمال احياي برجام سخن مي گويند و گروهي ديگر هم 
مناسبات منطقه اي ايران را بي ارتباط با برجام مي دانند. 
شخصا معتقدم بهبود روابط منطقه اي ايران در احياي برجام 
تاثيرگذار است. مناسبات منطقه اي ايران يكي از كلاف هاي 
پيچيده مناسبات ايران با 1+4 و امريكا بوده و بهتر شدن 
روابط بدون ترديد باعث بهتر شدن فضاي مذاكراتي خواهد 
شد. اساسا معتقدم ايران براي حل بسياري از مشكلاتش 
مي تواند از دروازه اي كه عربستان باز كرده است عبور كند. 
سفر اميرعبداللهيان به لبنان و سفر ابراهيم رييسي به سوريه 
در همين مسير و همين طيف موضوعات قابل تحليل است. 
روندي كه نش��ان مي دهد عربستان به دنبال آن است كه 
4كشور عرب شامل عراق، سوريه، لبنان و يمن را به آغوش 
كش��ورهاي عربي بازگرداند. پادشاه اردن هم ديروز اعلام 
كرده كه اگر قرار است سوريه ارتباطات تازه اي با كشورهاي 
عربي ايجاد كند بايد زمينه خروج اي��ران از خاك خود را 
فراهم كند. همين فشار توسط روسيه به تركيه وارد مي شود 
تا تركيه هم از خاك سوريه خارج شود. البته اردوغان هنوز 
نتوانسته است با عربستان و امارات به يك نتيجه مناسب 
برس��د. دليل اين عدم تفاهم هم به يك اختلاف بنيادين 
آييني بازمي گردد. اردوغان طرفدار اخوان المسلمين است؛ 
در حالي كه عربستان و امارات مخالف اين تفكر هستند. 
اردوغان مدت هاست كه تلاش مي كند به يك فهم مشترك 
با كشورهاي عربي برسد. حتي در جام جهاني فوتبال دوحه 
2022 هم ب��ه دنبال آن بود كه اي��ن روند را محقق كند. 
تلاش كرد با رييس جمهور مصر ديدار كند و از سوي ديگر 
نامه محبت آميزي را هم براي پادشاه عربستان نوشت. اما 
هيچ كدام از اين رهبران اجازه ندادند تا اردوغان براي ديدار 
با آنها راهي كشورشان ش��ود. هم روس ها فشار مي آورند 
تا تركيه خاك سوريه را ترك كند و هم كشورهاي عربي 
شامل مصر و عربستان و... از سوي ديگر كشورهای عربي هر 
نوع سرمايه گذاري در خاك تركيه را منوط به خروج آنها از 
خاك سوريه كرده اند. اين روند در خصوص ايران هم صدق 
مي كند. كشورهاي عربي توسعه مناسبات و سرمايه گذاري 
در ايران را در گروي خروج ايران از خاك س��وريه كرده اند. 
در واقع آنها تلاش مي كنن��د از اهرم هاي اقتصادي براي 
دستيابي به منافع راهبردي خود بهره جويند. اين در حالي 
است كه ايران سرمايه گذاري اقتصادي سخاوتمندانه اي در 
سوريه كرده است و حجم بدهي هاي سوريه به ايران به بيش 
از 30ميليارد دلار رسيده است. ايران كارخانه هاي فراواني 
در سوريه احداث كرده و...  ادامه در صفحه 3

در زمان��ي ق��رار داري��م كه 
بازار س��رمايه وضعيت بسيار 
مساعدتري نسبت به دوسال 
اخير خود را سپري مي كند و 
عملا يكي از تفاوت هاي مهم 
آن خريداران بالقوه نس��بت 
به گذشته است. حال سوالي 
كه پيش مي آيد اين است كه 
آيا بازار با توجه به رشد هاي اخير خود آيا هنوز ارزندگي 
لازم را دارد يا نه و آيا اين رشد ادامه دار خواهد بود يا نه؟ 
در پاس��خ بايد عملا دو ديدگاه بنيادي و تكنيكي را در 
نظر گرفت و پس از آن با نيم نگاهي به وضعيت اقتصادي 
موجود به آن پاسخ داد. از لحاظ ديدگاه تكنيكي و مسير 
حركتي بازار در حال حاضر ضعف يا ناتواني مش��اهده 
نمي شود و حتي مورد هايي مانند حجم و ارزش معاملات 
در بازار به خوبي تأييد كننده روند صعودي حال حاضر 
بازار هستند هرچند نمي توان عملا اصلاحي كه لازمه 
ادامه مس��ير بازار در جهت هدف هاي بالاتر بازار است 
فراموش نمود. اگر هم بخواهيم جزيی تر با اين ديدگاه 
به نمادهاي بازار نگاهي داش��ته باش��يم مي توان براي 
ادامه مسير بازار نمادهايي كه عملا چند قدمي از ديگر 
نمادهاي رشد كرده هس��تند را مد نظر براي بازدهي 
كم ريس��ك تر قرار داد. در پله بعدي مي توان بازار را از 
ديدگاه بنيادي بررسي نمود كه در حالي كه نمادهايي 
هس��تند كه از لحاظ ارزش به قيمت هاي منصفانه اي 
براي سهام خود رسيده اند هنوز هم تعداد شركت هايي 
در بازار وجود دارند كه عملا با تخفيف هاي مناسبي قابل 
خريد و نگهداري هستند هرچند ممكن است با توجه 
به هيجانات بازار نمادهايي ك��ه حتي آنچنان ديدگاه 
آينده جالبي نسبت به بقيه بازار نداشته باشند با توجه 
خريداران روبه رو شوند ولي در نهايت نمادهاي ارزنده تر 
مي توانند گزينه امن تري در سبد سرمايه گذاري باشند. 
در پاي��ان هم اگر بخواهيم تصميمات اقتصادي و روند 
آن را در نظر بگيريم عملا هرچند با رشد قيمتي همراه 
باشيم به نظر مي رسد بازهم بازارها در واقعيت يك قدم 
عقبتر از تورم و نقدينگي حال حاضر هستند كه البته با 
توجه به علت و معلول بودن آنها يك امر طبيعي است 
اما موردي كه طبيعي نيست مسير حركتي بي توقف 
آن است كه با توجه به تصميمات هم نمي توان ديدگاه 
روشني را اتخاذ نمود پس هرچقدر در بازار سرمايه با وقفه 
رشدي همراه باشيم صرفا توان گرفتن بيشتر قيمت ها 
براي رشد است كه يك عامل ناگزير است. در قسمتي 
هم اگر بخواهيم يك جمع بندي براي صحبت ها لحاظ 
كنيم اين است كه بازار سرمايه عملا هنوز مي تواند در 
اوايل مس��ير حركتي خود باشد هرچند خواه ناخواه با 
اصلاح هايي همراه خواهيم بود كه فرصت هاي مناسبي 
براي لح��اظ كردن اين م��وارد براي بهب��ود چيدمان 
پورتفوي سرمايه گذاري مي باشد.  ادامه در صفحه 3

 يكي از المان هاي مهم در توسعه 
كشورها، بهبود وضعيت رشد 
در مناطق گوناگون، استان ها 
و ش��هرهاي مختلف است. در 
واقع س��اختار كلي يك كشور 
كه برگرفته از اجزاي كوچك تر 
استاني و شهرستاني و...است در 
صورتی رشد مي كند كه همه 
اجزاي كشور در مسير رشد متوازن و همه جانبه قرار بگيرند. 
با اين مدل فكري، توسعه در خوزستان، فارس، اصفهان، 
خراسان و... بايد مورد توجه قرار بگيرد تا نهايتا فرآيند توسعه 
در كشور محقق ش��ود. اما به نظر مي رسد كه يك چنين 
نگاهي در كشور وجود ندارد و بيشتر تمركز متوجه مسائل 
اقتصادي تهران است. استان خوزستان يكي از استان هاي 
كشور است كه ظرفيت هاي فراواني در توسعه كشور دارد. 
استاني كه ميزبان ذخاير نفتي ايران است، نيروي انساني 
فعال و متخصصي دارد و از منظر اقليمي و استراتژيك هم 
كاملا راهبردي است. اما همه اين ظرفيت ها به دليل عدم 

توجه به زيرساخت ها با بي توجهي مواجه مي شود.
 معتقدم در جريان س��فر رييس جمهوري به خوزستان، 
تصوير درس��تي از نيازها، بايده��ا و نبايدها و همچنين 
ضرورت هاي استاني براي ايشان ترسيم نشده است. واقع 
آن است كه استان خوزستان در بسياري از امور جاري و 
عادي خود با مشكلات جدي مواجه شده است. مردم در 
تامين آب، برق، حمل و نقل و... با مشكلات جدي روبه رو 
هستند. از سوي ديگر، ظرفيت هاي توليد در اين استان 
به شدت كاهش پيدا كرده، بدون اينكه نشانه هاي درك 
اين افول در برنامه ريزي هاي مسوولان استاني و كشوري 
نمايان شود. من شخصا خوزستاني هستم و اين منطقه را 
از نزديك مي شناسم. امروز وضعيت توليد استان خوزستان 
با معضلات جدي مواجه شده است. توليد شكر در توسعه 
نيشكر كه ظرفيت اسمي آن 700هزار تن است، امسال 
به محدوده 270هزار تن رس��يده اس��ت. اين يك نزول 
جدي در وضعيت توليد استان است. در ساير حوزه هاي 
زيرساختي مانند جاده، آب، آموزش و... هم وضعيت استان 
آماده ورود به وضعيت بحراني اس��ت. مش��كل اما زماني 
جدي مي شود كه بدانيم، مس��وولان اجرايي و استاني، 
برنامه اي براي مواجهه با مشكلات واقعي تدارك نديده اند 
و سرگرم مس��ائل حاش��يه اي و غيرضروري هستند. به 
عنوان يك اقتصاددان كه نگران توسعه كشور هستم، قبل 
از سفر هفتم رييس جمهور به استان خوزستان از ايشان 
خواستم كه طرح هاي مهم ذيل را مورد توجه قرار دهند. 
درخواست هاي كه پيوست آن به مجمع نمايندگان استان 
و ساير مسوولان هم ارسال شد. در اين نامه درخواست هاي 
ذيل را مطرح كردم؛ 1( فاز 2 طرح550هزار هكتاري مقام 
معظم رهبري هرچه س��ريع تر اجرايي شود. اهميت اين 
طرح در حل مشكلات زيست محيطي و بهبود زيرساخت ها 
بي بديل است.  ادامه در صفحه 8

علي فراقيعلي بيگدليعلي سرزعيم بهمن آرمان
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 بازرگانان عربستاني
در راه ايران 

آلاسكا فروش ها

تعادل|
بازرگانان آفريقايي، آسيايي و همسايه ها براي حضور 
در رويداد اكسپو وارد تهران مي شوند. بنابه اظهارات 
ديپلماس��ي اقتصادي وزارت امور خارجه، نمايشگاه 
دستاوردهاي صادراتي ايران مي تواند تا يك ميليارد 
دلار قرارداد تجاري براي ايران داشته باشد و نمايندگان 
تجاري و دولتي 60 كش��ور در اين نمايش��گاه حضور 
خواهند داش��ت. به گفته مهدي صفري، يك هيات 

تجاري عربستاني نيز به ايران سفر خواهد كرد. البته 
معاون س��ازمان توس��عه تجارت نيز درباره اينكه آيا 
شركت هاي اروپايي دعوت شده اند يا خير گفت: بالاي 
100 دعوت نامه فرس��تاديم و از كشورهاي اروپايي 
دعوت كرديم، اما تمركزمان را روي كشورهاي اروپاي 
غربي نگذاشته ايم.اينكه چرا اروپايي ها براي حضور در 
اين رويداد استقبال نكرده اند، بحث تحريم ها عنوان 
صفحه 7 را بخوانيد شد.  

 )نقبي بر س��خنان مديركل بيمه ه��اي اجتماعي وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي در خصوص فروش جزاير كيش 
و قشم و استان خوزستان بابت تامين كسري صندوق هاي 
بازنشستگي.(  يكي از نوستالژي هاي ايرانيان دهه شصتي 
برندهاي معروف غالباً وارداتي آن زمان است كه جايگزين 
نام كالا شدندبه عبارتي اولين كالاهاي خارجي وارداتي كه 
به ايران آمدند در محاورات مردم كوچه و خيابان تبديل به نام 
كالا گرديدند و اين عادت يا عرف حتي پس از ورود برندهاي 
ديگر ايراني و خارجي، كماكان وجود داشت و تا همين اواخر 
نيز به كار رفته و مي رود مثلًا كلينكس )دستمال كاغذي(، 

تايد )پودر لباسشويي(، ماتيك )رژ لب(، لي )لباس جين( و 
آلاسكا )بستني يخي يا بستني چوبي(.

آلاسكا نوعي بس��تني آب پايه اس��ت كه با انواع آبميوه يا 
رنگ هاي مصنوعي و شكر درست مي شود و داراي چوب يا 
دسته اي براي گرفتن است و نوع بدون چوب آن را يخمك 
مي گويند. بعدها ايرانيان ياد گرفتند كه آلاسكا را منزل و با 
ريختن مايع آن و قرار دادن چوب در قالب هاي مخصوص 
يخ سازي در يخچال و فريزر به صورت خانگي توليد و مصرف 
كنند ولي كماكان نام همان برند تجاري آلاسكاي وارداتي را 
ادامه در صفحه 2 براي آن به كار مي بردند.   

دولت سيزدهم در ماه هاي گذشته بارها تاكيد كرده 
كه بخش مهمي از تمركز اقتصادي خود را بر توسعه 
همكاري ها با كشورهاي همسايه و منطقه استوار 
خواهد كرد. برنامه اي كه به نظر مي رس��د در عمل 
نيز خود را نشان داده و بخش مهمي از تجارت ايران 
در ماه هاي گذشته با اين كشورها انجام شده است. 
ج��دا از چين، عراق، تركيه و ام��ارات متحده عربي 
اصلي ترين مقاصد صادراتي ايران به حساب مي آيند 
و از س��وي ديگر امارات متح��ده عربي، اصلي ترين 

صادركننده كالا به ايران به شمار مي آيد.
با اين وجود اما بررسي ها نشان مي دهد كه بسياري 
از كشورهاي هم سوي منطقه، هنوز در ميان شركاي 
تجاري اصلي ايران جا ندارند و نياز به بهبود روابط با 
آنها كاملا احساس مي ش��ود. قطر، عمان و سوريه 
سه كشور در ميان اين فهرست هستند كه با وجود 
روابط حسنه سياسي، در اقتصاد هنوز راهي طولاني 
تا پيوستن به فهرست شركاي اصلي تجاري ايران 
دارند. مورد سوريه به شكلي خاص در اين فهرست 

اهميت دارد.
همراهي ايران با دولت بشار اسد در سال هاي سخت 
جنگ داخلي و بين المللي باعث ش��ده كه مقامات 
س��وريه بارها از اهميت نقش ايران و مديون بودن 
اين دولت به تهران س��خن بگويند ام��ا در فرآيند 
بازسازي س��وريه، هنوز ايران سهم بزرگي به خود 
اختصاص نداده و از اين رو س��فر رييس جمهور به 
دمشق مي تواند گامي مهم در مسير اين همكاري ها 
باشد. موضوعي كه رييسي پيش از ترك تهران نيز 
بر آن تاكيد كرد. سيد ابراهيم رييسي پيش از ترك 
تهران در گفت وگويي با خبرنگاران درباره برنامه ها و 
اهداف اين سفر، با اشاره به اينكه اين سفر به دعوت 
آقاي بشار اسد رييس جمهور محترم كشور سوريه 
و در راس��تاي روابط راهبردي ايران و سوريه انجام 
مي ش��ود، گفت: امروز بر همگان روش��ن شده كه 
مواضع جمهوري اسلامي ايران بر عقلانيت، تدبير 

و حقانيت و مبتني بر مقاومت و ايستادگي است.
رييس جمه��ور با بيان اينكه امروز اثبات ش��ده كه 
مقاومت و آنچه كه جمهوري اس��لامي بارها بر آن 
تأكيد كرده يعني ايس��تادگي و مقاومت در مقابل 
دش��منان جواب داده است، افزود: امروز در منطقه 
براي همه روش��ن اس��ت كه جمهوري اس��لامي 
ايران ستون مستحكمي به حساب مي آيد كه همه 
مي توانند به اين ستون مس��تحكم اعتماد كنند و 
مواضع و جايگاه جمهوري اس��لامي به عنوان يك 
بازيگر اصلي و موثر در تحولات منطقه محس��وب 

مي شود.
وي با بيان اينكه »در اين سفر براي تحكيم و ارتقاي 
روابط اقتصادي، سياسي و امنيتي با سوريه رايزني 
خواهيم داش��ت«، تصريح كرد: اراده دو كش��ور بر 
توس��عه روابط اس��ت و زمينه هاي بس��ياري براي 
گسترش همكاري ها وجود دارد. در گفت وگوهاي 
خود همچنين تسريع در اجراي توافقنامه هاي ميان 
دو كش��ور را دنبال مي كنيم و مطمئن هس��تم كه 
گسترش روابط ميان تهران و دمشق به نفع دو ملت 

و منطقه خواهد بود.
وي در بخش ديگري از سخنانش با بيان اينكه »امروز 
براي همه روشن شده كه سوريه و حكومت قانوني آن 
بايد بر تمام خاك اين كشور حاكميت داشته باشد و 
حاكميت ارضي سوريه بايد روز به روز تقويت شود، 
اظهار داشت: در اجلاس »روند آستانه« در تهران هم 
بر اين قضيه تأكيد كرديم و الان هم تاكيد مي كنيم 
كه بايد همه به حاكميت و تماميت ارضي س��وريه 
احترام بگذارند. تثبيت و ارتقاي امنيت در منطقه در 
گرو آن است كه دولت سوريه بتواند حاكميت خود 

را به شكل موثر بر تمام نقاط اين كشور اعمال كند.
رييسي با اشاره به اينكه روابط ما با سوريه امروز يك 
رابطه معمولي نيست، خاطرنشان كرد: روابط ايران 
و سوريه يك رابطه كاملًا راهبردي است. دشمنان 
بسيار سعي كردند س��وريه را تجزيه كرده و روابط 

دمشق با كشورهاي منطقه را تخطئه كنند.
رييس جمهور اضافه كرد: گروه هاي دست ساخته 
امريكا مثل داعش و ديگر گروهك هاي تكفيري، با 
قتل و خونريزي و بلوا در سوريه و منطقه آشوب ايجاد 
كرده و جنايات بسياري كردند، اما گروه هاي مقاومت 
و مردم مقاوم سوريه و شخص آقاي بشار اسد و دولت 
سوريه نشان دادند كه بناي مقاومت دارند و در مقابل 

هجمه ها مقاوم هستند.
رييسي گفت: حقيقتاً بر هيچ كس پوشيده نيست كه 
آنچه گروه هاي مقاومت، حزب الله لبنان، نيروهاي 
مستشاري جمهوري اسلامي و شخص حاج قاسم 
س��ليماني در س��وريه انجام دادند، نقش بسزايي 
در ايج��اد امنيت امروز، نه فقط در س��وريه بلكه در 

منطقه دارد.
رييس جمهور با اشاره به اينكه امريكايي ها در منطقه 
گروه هاي تروريس��تي را ايج��اد كردند و گروه هاي 
مقاومت و عزيزانمان از ايران، عراق، سوريه و ديگر 
كشورهاي منطقه در مقابل تروريست ها ايستادگي 
كردند، افزود: كساني كه مدعي مبارزه با تروريسم 
هس��تند، قهرمان مبارزه با تروريس��م، حاج قاسم 
سليماني را به شهادت رس��اندند و بايد از اين بابت 
در مقابل افكار عموم��ي و وجدان هاي بيدار جهان 
پاسخگو باشند. به گزارش ايسنا، سيد ابراهيم رييسي 
كه صبح امروز چهارشنبه با بدرقه دكتر محمد مخبر 
معاون اول رييس جمهور و با حضور حجت الاسلام 
والمسلمين محسن قمي معاون ارتباطات بين الملل 
دفتر مقام معظم رهبري و جمعي از اعضاي كابينه، 
در پاسخ به دعوت رس��مي رييس جمهور سوريه و 
براي سفري دو روزه عازم اين كشور شده بود، دقايقي 
قبل، با استقبال محمد سامر الخليل وزير اقتصاد و 
تجارت سوريه وارد فرودگاه بين المللي دمشق شد. 
رييس جمه��ور در صدر هيات عاليرتبه اقتصادي و 
سياسي و به دعوت رسمي »بشار اسد« رييس جمهور 
سوريه، براي سفري دو روزه وارد دمشق پايتخت اين 
كشور شد. مراسم استقبال رسمي از رييس جمهوري 
اسلامي ايران توسط بشار اسد رييس جمهوري عربي 
سوريه در محل كاخ مردم اين كشور برگزار و پس از 
ادامه در صفحه 2 آن...  

 چشم انداز اقتصادي 
پس از همراهي هاي سياسي

ديدار شركا

گروه راه و شهرسازي|
 در حال��ي ك��ه برخ��ي نماين��دگان مجل��س از 
»بي رغبت��ي« دولت به اجراي قان��ون جهش توليد 
مسكن س��خن به ميان مي آورند، مش��اور وزير راه و 
شهرسازي در حوزه مسكن گفته است: كل حاكميت 
بايد كلان پروژه مس��كن را حمايت كند! در ميان اين 
اظهارات ض��د و نقيض آنچه از بين م��ي رود، اعتماد 
مردم به وعده هاي مسوولان و نظام حكمراني كشور 
اس��ت. اگر چه از ابتداي پيش نوي��س قانون جهش 
توليد مسكن در مجلس شوراي اسلامي كارشناسان 
نسبت به اجرايي نش��دن اين طرح هشدار مي دادند، 
اما سرانجام طرح ساخت سالانه يك ميليون مسكن 
در نظام قانون گذاري كش��ور به »قانون« تبديل شد. 
نمايندگان واضع اين قانون ب��ر اين باورند كه تمامي 
امكانات و ابزاره��اي لازم براي حماي��ت از دولت در 
س��اخت 4 ميليون مسكن در 4 س��ال ديده و لحاظ 

شده اس��ت. مثلا در تامين مالي بانك ها »مكلف« به 
پرداخت 360 هزار ميليارد تومان تسهيلات شده اند 
يا دستگاه هاي دولتي بايد زمين هاي خود را به وزارت 
راه بدهند تا در اين زمين ها مسكن س��ازي ش��ود.اما 
واقعيت اين است كه كارشناسان در دوره تدوين اين 
طرح مجلس به همين نكته ها اشكال وارد مي كردند 
و مي گفتند كه در تامين مالي، بانك ها در ش��رايطي 
نيستند كه اين حجم از تسهيلات بلندمدت را پرداخت 
كنند، يا تجربه نشان داده است كه دستگاه هاي دولتي 
به راحتي از زمين هاي متعلق به خود چشم نمي پوشند. 
اما قانونگذاران به انجام چنين مسائلي، از ديدگاه تحكم 
و اعمال قدرت مي نگريستند و مي گفتند كه يك »مدير 
جهادي« مي تواند هم از بانك ها تسهيلات بگيرد و هم 
زمين ها مناسب مسكن سازي را از چنگ مديران بعضا 
نالايق دولتي به نفع مردم محروم بيرون آورد. حالا اما 
صفحه 5 را بخوانيد با گذشت حدود 20 ماه از...  



ادامه از صفحه اول|
 مذاكرات مشترك هيات هاي عاليرتبه به رياست روساي 
جمهور دو كشور برگزار ش��د. ديدار با رييس جمهور و 
نخست وزير س��وريه  و بحث و تبادل نظر در خصوص 
راهكارهاي تحكيم و تقويت روابط سياسي و گسترش 
و ارتقاي س��طح همكاري هاي تجاري دو كشور و نيز 
امضاي اسناد و تفاهم نامه هاي اقتصادي و سياسي بين 
تهران و دمش��ق از جمله برنامه هاي روز اول اين سفر 
است. حضور در نشست مشترك فعالان اقتصادي ايراني 
و سوري، ديدار با ايرانيان مقيم و همچنين زيارت اماكن 
مقدسه از ديگر برنامه هاي سفر رييس جمهوري اسلامي 
ايران به س��وريه اس��ت. اين يازدهمين سفر خارجي 
آيت الله رييسي و نخستين سفر عالي ترين مقام اجرايي 
كشورمان پس از ۱۳ سال به سوريه و در راستاي تقويت 
روابط همسايگي است. س��وريه در بخش عمده اي از 
۱۳ سال گذشته ش��اهد جنگ و درگيري هاي شديد 
داخلي بود كه با پيروزي محور مقاومت بر گروهك هاي 
تروريستي از جمله داعش و حاميان غربي و بين المللي 
آن همراه ش��د. رييس جمهور را در اين س��فر دو روزه، 
دكتر غلامحسين اسماعيلي رييس دفتر رييس جمهور، 
دكتر حسين اميرعبداللهيان وزير امور خارجه، دكتر 
محمدرضا آش��تياني وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي 
مسلح، دكتر مهرداد بذرپاش وزير راه و شهرسازي كه 
رياست كميسيون مش��ترك ايران و سوريه را بر عهده 
دارد، مهندس ج��واد اوجي وزير نفت، دكتر عيس��ي 
زارع پ��ور وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات و جمعي 
از تجار و فعالان اقتص��ادي بخش خصوصي همراهي 
مي كنند. پس از رسيدن رييسي به دمشق و استقبال 
رسمي از سوي بشار اسد، مذاكرات دو طرف به شكلي 
فشرده آغاز شد. معاون سياسي دفتر رياست جمهوري 
در توييتي نوش��ت كه مذاكرات روساي جمهور ايران 
و روسيه به مدت چهار س��اعت انجام شده است. متن 
توييت محمد جمشيدي به شرح زير است: »مذاكرات 
آيت الله رييسي و آقاي بشار اسد بسيار جدي و سازنده 
بود و بيش از چهار ساعت طول كشيد. دو رييس جمهور 
ضمن ارزياب��ي و هماهنگي درب��اره محيط راهبردي 
منطقه به خصوص در فلس��طين، به توافقات بس��يار 
مهمي در راستاي عمق دادن به همكاري هاي اقتصادي 
بلندمدت و سودبخش براي دو ملت دست يافتند.« به 
دنبال دستيابي به نتيجه نهايي دو طرف سند همكاري 
جامع راهبردي امضا كردند. سيد ابراهيم رييسي و آقاي 
بشار اسد، بعد از ظهر روز چهارشنبه  در مراسمي در قصر 
الشعب س��وريه برنامه جامع همكاري هاي راهبردي 
و بلندمدت ايران و س��وريه در حوزه ه��اي مختلف را 

امضا كردند. همچنين مقامات ارش��د ايران و س��وريه 
در حضور دكتر رييسي و بشار اسد، ۱۴ سند همكاري  
بين دو كشور در حوزه هاي همكاري هاي تجاري، نفت  
و انرژي، فني-مهندسي، مس��كن، حمل و نقل ريلي  
و هوايي، مناطق آزاد و بخ��ش خصوصي، ارتباطات و 
فناوري  و زلزله و امدادرس��اني و تسهيل امور زيارتي را 
به امضا رساندند. اين اسناد توسط وزراي خارجه، راه و 
شهرسازي، اقتصاد، نفت  و ارتباطات و فناوري اطلاعات  

با همتايان سوري  آنها امضا شد.
س��يد ابراهيم رييس��ي بعد از ظهرروز چهارشنبه در 
نشست مشترك هيات هاي عاليرتبه ايران و سوريه كه 
به رياست وي و رييس جمهور سوريه برگزار شد، ضمن 
ابراز خرسندي از پيروزي دولت و ملت سوريه و جبهه 
مقاومت در برابر تروريسم  و عبور از دوران سخت، گفت: 
تغييرات منطقه اي و فرامنطقه اي بسيار، نتوانسته بر 
روابط برادرانه دو كش��ور تاثير بگذارد. رييس جمهور 
تصريح كرد: روابط ايران و سوريه با خون شهداي عزيز 
ما به خصوص شهيد حاج قاسم سليماني گره خورده  
و اين اس��م رمز پايداري  و اس��تحكام روابط دو كشور 

اس��ت. رييسي خاطرنش��ان  كرد: دولت و ملت سوريه 
دشواري ها و مشكلات بزرگي را پشت سر گذاشتند و 
امروز مي توانيم بگوييم كه شما اين مشكلات را پشت 
سر گذاشتيد و با وجود تهديدها و تحريم هايي كه عليه 
شما تحميل شد، توانستيد پيروز شويد. رييس جمهور 
در ادامه يادآور شد: امروز حقانيت  جايگاه ايران و سوريه ، 
انطباق اين مس��ير با عقلانيت  و مقاومت و ايستادگي 
كاملًا اثبات ش��ده و جواب داده و كس��اني كه تا ديروز 
نسبت به موضع و جايگاه سياسي و نظرات و ديدگاه هاي 
ايران درباره سوريه ترديد داشتند، متقاعد شده اند كه 
اين موضع، به حق و عادلانه بوده است. رييسي با تاكيد 
ب��ر حمايت و كمك ايران به تحقق صلح پايدار، ثبات  و 
آرامش در س��وريه، گفت: جمهوري اسلامي همانطور 
كه در مبارزه با تروريس��م در كنار دولت و ملت سوريه 
ايستاد، در عرصه آباداني و پيشرفت نيز در كنار برادران 
س��وري خود خواهد ماند. »بشار اسد« رييس جمهور 
س��وريه نيز در اين نشس��ت، با قدردان��ي از مواضع و 
حمايت هاي جمهوري  اسلامي از دولت و ملت سوريه 
در روزهاي س��خت  و بحراني اين كشور گفت: دولت و 

ملت س��وريه محبت ها و كمك هاي ب��رادران ايراني 
خود را فراموش نخواهند كرد. رييس جمهور س��وريه 
خواستار نقش آفريني بيشتر جمهوري اسلامي ايران 
در برقراري صلح و امنيت پايدار در اين كشور و حضور 
موثر در بازسازي مناطق جنگ زده شد. اسد تصريح كرد: 
روابط سوريه و ايران، روابط غني و مملو از تجارب است؛ 
به اين دليل كه حتي در دوره هاي س��خت و دشوار هم 
با وجود توفان هاي شديد سياسي و امنيتي در منطقه 
خاورميانه، روابط با ثبات و پايداري بوده  اس��ت. در اين 
ديدار، روساي جمهور ايران و سوريه با اشاره به امضاي 
اسناد همكاري  بين دو كشور، بر اهميت »برنامه جامع 
همكاري هاي راهبردي و بلندمدت جمهوري اسلامي 
ايران و جمهوري عربي سوريه« در جهت تامين منافع 
دو ملت و ساير ملت هاي منطقه تاكيد كردند. هرچند 
س��وريه فعلا ش��رايط صادرات كالا به ايران را ندارد اما 
بستري خوب براي صادرات كالاهاي ايراني و همچنين 
سرمايه گذاري شركت هاي ايراني به حساب مي آيد و 
شايد نتيجه اين س��فر در ماه هاي آينده به طور كامل 

خود را نشان دهد. 
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نفتكش Niovi با شكايت شاكي 
و دستور قضايي توقيف شده است

نيروي دريايي ارتش امريكا مدعي ش��د كه ايران يك 
نفتكش با پرچم پاناما را در تنگه هرمز توقيف كرده است.

به گزارش خبرگزاري آسوشيتدپرس، نيروي دريايي 
ارتش امريكا در اطلاعيه اي مدعي شد كه ايران در تنگه 
هرمز يك نفتكش با پرچم پاناما را توقيف كرده است. 
ناوگان پنجم نيروي دريايي امريكا كه در منطقه مستقر 
اس��ت با انتشار اين اطلاعيه مدعي ش��د كه نيروهاي 
سپاه پاسداران ايران اين نفتكش با نام Niovi را توقيف 
كرده اند. ني��روي دريايي امريكا همچنين تصاويري از 
حضور كشتي هاي كوچك گارد در اطراف اين نفتكش 
منتشر كرده است. بر همين اساس، دادستان تهران اعلام 
كرد، كشتي Niovi در پي شكايت شاكي و دستور مقام 
قضايي توسط نيروي دريايي سپاه توقيف شده است. اين 
نفتكش كه با پرچم پاناما در حال تردد از تنگه هرمز بوده، 

توقيف شده است.

حكمراني صحيح نتيجه همراهي 
تصميم سياسي با تشخيص علمي

رييس مجلس گفت: حكمراني صحيح زماني ش��كل 
مي گيرد كه تشخيص علمي با تصميم سياسي همراه 
باشد. محمد باقر قاليباف در نشست جمعي از اساتيد 
جغرافياي دانشگاه تهران و دانشگاه هاي كشور با تأكيد 
بر اينكه علم جغرافيا، علم كشورداري و حكمراني است، 
اظهار داشت: اگر مي گوييم مي خواهيم كشوري مستقل 
بوده و مولد باشيم، بي ش��ك بايد توليد قدرت، ثروت، 
معرفت و منزلت داشته باشيم و در اين راستا براساس 
تجربه اي كه دارم معتقدم كه علم جغرافيا در كنار نقشي 
كه به عنوان تأثيرات انسان و مكان در بستر زمان دارد، 
با نگاه سايبرنتيكي و نه نگاه مكانيكي و دايناميكي، چه 
در حوزه فردي، چه محلي، چه منطقه اي و چه جهاني 
مي تواند در توليد قدرت و ثروت اثرگذار باشد. قاليباف 
همچنين اضافه كردن تحليل علمي به تمام تصميم ها 
و عملكردهاي گذش��ته را يك ضرورت خواند و افزود: 
عمده مش��كلات ما زماني بوده كه به تشخيص علمي 
توجه نكرده ايم يا تشخيص علمي داشته ايم اما تصميم 
سياسي خود را در آن دخيل نكرده ايم لذا براي حكمراني 
بايد اين دو موضوع را توأمان داشته باشيم و بدانيم كه 
برآيند تشخيص علمي و تصميم سياسي در زمان درست 
است كه ما را موفق مي كند. وي در همين زمينه تصريح 
كرد: معتقدم حكمراني صحيح زماني شكل مي گيرد كه 
تشخيص علمي با تصميم سياسي همراه باشد. رييس 
مجلس شوراي اسلامي همچنين با تاكيد بر اينكه ما 
بايد قدرت حل مساله پيدا كرده و راهكار و راه حل براي 
مشكلات داشته باشيم، افزود: رهبر معظم انقلاب از سال 
۹۹ به موضوع تحول اشاره كرده اند و در بيانات ابتداي 
امسال خود نيز بر اين موضوع خطاب به اساتيد، نخبگان 
و دانشجويان تأكيد كردند تا به حوزه تحول توجه شود. 
بر اساس اين گزارش، در اين نشست اساتيد و نخبگان 
جغرافيا نيز به بيان دغدغه هاي خود پرداخته و تأكيد 
كردند كه با توجه بيشتر به ابعاد مختلف علم جغرافيا 
در سياس��ت هاي داخلي و خارجي، مي توان كشور را 
به شكل بسيار بهتري اداره كرد. در پي بيان اين نكات، 
با دستور قاليباف، مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اسلامي مكلف به برگزاري نشست هاي پژوهشي براي 
تعيين جايگاه علم جغرافيا در كشور و ارايه راهكار براي 
حل مشكلات كشور از نگاه اين علم و متخصصان آن شد.

منتظر تعيين تكليف
قانون انتخابات در مجلس هستيم

وزير كشور تاكيد كرد: مس��ووليت سنگيني در حوزه 
برگزاري انتخابات در سال جاري بر عهده مجلس بوده 
و وزارت كشور منتظر است تا قانون انتخابات در مجلس 
تعيين تكليف شود. احمد وحيدي در حاشيه نشست 
هيات دولت در جمع خبرن��گاران، بيان كرد: انتخابات 
مهم ترين اتفاقي است كه در س��ال جاري با آن مواجه 
هستيم. مس��ووليت س��نگيني بر عهده وزارت كشور 
 اس��ت تا تمهيدات لازم را از لحاظ مقدمات كار، توجيه 
دست اندركاران، ارايه آموزش هاي لازم و فراهم كردن 
مقدمات چه در حوزه مس��ائل فناورانه و چه در س��اير 
بخش ها را بايد دنبال كنيم. وي در ادامه اظهار كرد: اكنون 
يك طرح در خصوص انتخابات در مجلس مطرح است 
و يك لايحه از سوي دولت تهيه شده است. لايحه دولت 
نهايي شده و به مجلس ارايه شده است. در مجلس نيز 
طرحي در حال بررسي است كه ما منتظر هستيم نتيجه 
اين طرح مشخص ش��ود كه آيا به قانون تبديل خواهد 
شد يا نه. بر اساس اين طرح تفاوت هايي در روند برگزاري 
انتخابات ايجاد خواهد شد. بر اساس قانون قبلي شش ماه 
قبل از شروع انتخابات بايد استعفاهايي داده شود اما در 
طرح جديد اين زمان سه ماه است. ما منتظر هستيم كه 
اگر اين طرح به سرعت به نتيجه رسيده و به قانون تبديل 
شود ما نيز بر اساس اين قانون عمل خواهيم كرد. اما اگر 
دير ش��د ما بر اساس قانون قبلي بايد عمل كنيم. از اين 
حيث منتظر تعيين تكليف قانون هستيم. وزير كشور 
در ادامه تصريح كرد: مقدمات ديگر برگزاري انتخابات 
نيز اكنون در حال دنبال شدن است. دوستان ما چه در 
اس��تان ها و فرمانداري ها و چه در سطح ستاد جلسات 
خود را در اين موضوع برگ��زار مي كنند. كارها در حال 
دنبال شدن است. در بحث برگزاري انتخابات الكترونيكي 
نيز بايد يكسري هماهنگي ها با شوراي نگهبان صورت 
گيرد. تلاش بر اين اس��ت كه حداق��ل در بخش هايي 
انتخابات به ص��ورت الكترونيكي برگزار ش��ود. وي در 
ادامه با اش��اره به ارايه لايحه راهپيمايي و اعتراضات به 
 مجلس، بيان كرد: ما سه كار را دنبال كرديم. در وهله اول 
دستور العملي كه وزارت كشور تهيه كرده و ابلاغ شده 
است. دوم طرحي كه در مجلس پيرامون اين موضوع در 
حال بحث است و سوم لايحه اي كه دولت تهيه كرده و به 
مجلس فرستاده است. اكنون از سه مسير اين موضوع در 
حال تعقيب شدن است. ما معطل نمانديم. وزارت كشور 

فعلا دستورالعمل را تهيه و ابلاغ كرده است.

پاسخ به گزارش » تعادل«  با عنوان »پازل 
مبهم دولت و مجلس براي اقتصاد در سال 

»1402
لايحه برنامه هفتم توسعه 
در موعد مقرر توافق شده 

ارايه مي شود
برادر ارجمند، جناب آقاي طهماسبي

مديرمسوول محترم روزنامه تعادل
با سلام و احترام؛ 

 گزارش��ي با عنوان »پازل مبهم دولت و مجلس 
براي اقتصاد در سال ۱۴02« مورخ ۱۴02/۱/۱6 
در آن روزنامه منتش��ر ش��ده؛ مقتضي است بر 
اس��اس ماده 2۳ قان��ون مطبوع��ات و به منظور 
رفع ابهام و روشن ش��دن افكار عمومي، دس��تور 
فرماييد اين پاسخ در همان صفحه با همان فونت 
و اندازه و با تيتر ذيل دراسرع وقت در آن روزنامه 

منتشر شود. 

  لايحه برنامه هفتم توسعه 
در موعد مقرر توافق شده ارايه مي شود

سازمان برنامه و بودجه چه در حين تدوين برنامه 
هفتم و چه در حين تصويب لايحه بودجه ۱۴02، 
تعامل موثري با مجلس ش��وراي اسلامي داشته 
و اختلاف نظر ه��اي كارشناس��ي در روند تدوين 
برنامه هفتم توسعه و تصويب لايحه بودجه ۱۴02 
ناگزير بوده و اين اختلافات كارشناس��ي اتفاقا در 
راستاي تكميل نظرات و نتايج به كار آمده است. 
همچنين بر اس��اس توافق هاي ص��ورت گرفته با 
دولت و مجلس، س��ازمان برنامه و بودجه به ارايه 
لايحه برنامه هفتم توسعه در موعد مقرر توافق شده 
پايبند است.  روزنامه تعادل در گزارشي با عنوان 
»پازل مبهم دولت و مجلس براي اقتصاد در سال 
۱۴02« به بحت و بررسي در مورد سازمان برنامه 
و بودجه، وزارت آموزش و پرورش و ورود مجلس 
به تأخي��ر در پرداخت حقوق فرهنگيان پرداخته 
است.  اين روزنامه در قسمت اول گزارش خود به 
گمانه زني هاي رس��انه اي در مورد رييس پيشين 
س��ازمان و برنامه و بودجه پرداخته و اعلام كرده 
مجلس از عملكرد اين سازمان راضي نيست. يكي 
از اصلي ترين مسائلي كه در اين زمينه مطرح شده، 
برنامه هفتم توسعه و تاخير در تحويل آن به مجلس 
اس��ت. لازم به توضيح است كه مجلس و سازمان 
برنامه و بودجه چه در حين تدوين برنامه و چه در 
حين تصويب لايحه بودجه ۱۴02، تعامل موثري 
با يكديگر داش��ته و اختلاف نظر هاي كارشناسي 
در روند تدوي��ن برنامه هفتم توس��عه و تصويب 
لايحه بودجه ۱۴02 ناگزير بوده و اين اختلافات 
كارشناسي اتفاقا در راستاي تكميل نظرات و نتايج 
به كار آمده اس��ت. همچنين بر اساس توافق هاي 
صورت گرفته با دولت و مجلس، س��ازمان برنامه 
و بودجه ب��ه ارايه لايحه برنامه هفتم توس��عه در 
موعد مقرر توافق شده پايبند است.  اين گزارش در 
ادامه و در مورد تاخير در پرداخت حقوق معلمان 
به قس��متي از صحبت هاي جن��اب آقاي محمد 
وحيدي نماينده محترم مجلس شوراي اسلامي و 
عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس اشاره 
كرده و به نقل از ايش��ان ذكر شده كه »رتبه بندي 
با نگاه تنگ نظرانه و خلاف نظر رييس جمهور به 
كام معلمان تلخ شد و به سرمايه اجتماعي و اعتماد 
عمومي معلمان آسيب وارد كرد. اين جريان عادي 

نيست؛ جريان سوء مديريت هاست.«
اين موضوع در حالي است كه سازمان برنامه و بودجه 
 نه تنها در پايان اس��فند ماه س��ال گذشته و اوايل 
فروردين ماه امس��ال به شفاف سازي در موضوع 
تاخير حقوق معلم��ان پرداخته، بلكه با انتش��ار 
نامه اي اظهارنظر كاملي در مورد موضع گيري هاي 
كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس و عوامل 
اين تاخير داشته است. اين گزارش به توضيحات 
سازمان برنامه و بودجه اش��اره كرده و قسمتي از 
آن را كه به خوبي نشان دهنده عدم قصور سازمان 
برنامه و بودجه در مس��اله حقوق معلمان بوده را 
خاطرنش��ان كرده اس��ت. به طور كلي علت بروز 
مش��كل در پرداخ��ت حقوق فرهنگي��ان، تجاوز 
هزينه ها از س��قف قانوني سال ۱۴0۱ و تأخير در 
صدور احكام بوده اس��ت. به طوري كه تخصيص 
اس��فندماه ادارات كل آموزش و پرورش استان ها 
به همراه علي الحس��اب رتبه بن��دي در تاريخ 2۱ 
اس��فند ۱۴0۱ به خزانه داري كل كش��ور ارسال 
ش��ده و با درخواست وجه توسط وزارت آموزش و 
پرورش قابل پرداخت بوده است. اما احكام معلمان 
دير صادر ش��ده و آموزش و پرورش در تاريخ 2۴ 
اس��فند يعني چهار روز مانده به پايان سال اعلام 
كرده است كه بيش از ۹ هزار و 600 ميليارد تومان 

منابع جديد نياز دارد.
با توجه به اينكه اين مبلغ از س��قف قانون بودجه 
۱۴0۱ فرات��ر رفته، عملًا پرداخ��ت آن خارج از 
اختيار دولت بوده و به اصلاح قانون نياز داش��ته، 
به عبارت ديگر احكام صادره مربوط به رتبه بندي 
در اسفند سال ۱۴0۱ توس��ط وزارت آموزش و 
پ��رورش، حداقل مبلغ ۱6 ه��زار ميليارد تومان 
براي سال هاي ۱۴00 و ۱۴0۱ و براي سال ۱۴02 
نيز حدود هش��ت هزار ميليارد تومان كس��ري 
اعتبار ايجاد مي كند كه همين موضوع با توجه به 
مغايرت با قانون بودجه ۱۴0۱ و ۱۴02 وهله اول 
نياز به اصلاح قانون و در وهله دوم الزام پيش بيني 
منابع و در س��ومين مرحله اس��ت كه پرداخت 
حقوق ممكن مي ش��ود. اين س��ه مرحله توسط 
س��ازمان برنامه و بودجه طي جلسات متعدد با 
وزارت آموزش و پرورش بررس��ي شده و در سال 

جديد شاهد مسائلي از اين دست نخواهيم بود.
مركز اطلاع رساني
روابط عمومي و امور بين الملل

چشم انداز اقتصادي پس از همراهي هاي سياسي

دیدار شرکا

آلاسكا فروش ها
علي الظاهر اين نوع بستني يخي توسط فردي به نام فرانك 

پرسون در ايالت كاليفرنياي امريكا به ثبت رسيده است.
از طرفي آلاس��كا، نام جزيره اي است كه امپراتوري تزاري 
روسيه در س��ال ۱۸6۷ به امريكا فروخت البته آن موقع 
معلوم نبود كه اين جزي��ره داراي منابع نفتي قابل توجه 
است و تزارهاي روسيه آن را براي تامين هزينه هاي جنگي 
و تامين منابع مالي م��ورد نياز در جزيره كريمه به فروش 

گذاشته بودند والان يكي از ايالت هاي امريكا است.
 در روزهاي اخير بخشي از صحبت هاي مديركل بيمه هاي 
اجتماعي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي مبني بر احتمال 
فروش جزاير قشم و كيش و استان خوزستان براي تامين 
كس��ري صندوق هاي بازنشستگي حاشيه ساز شد البته 
متوليان مربوطه در دولت و خود ايشان توضيحاتي در اين 

زمينه دادند.
شايان توجه اينكه اولين بار موضوع فروش صد جزيره توسط 
يونان براي تامين كسري صندوق هاي بازنشستگي توسط 
معاون رفاه اجتماعي وقت وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
در ش��هريور ماه ۱۳۹6در نشس��ت »پايداري بلندمدت 
صندوق هاي بازنشستگي در شرايط در حال تحول« كه به 
ميزباني و توسط صندوق بازنشستگي كشوري برگزار شده 

بود، مطرح گرديد.
همچنين موضوع جزيره فروشي يونان براي تامين كسري 
صندوق هاي بازنشس��تگي در فيلم »بمب ساعتي« كه 
در دولت قبل به طور مش��ترك توسط معاونت وقت رفاه 
اجتماع��ي وزارت تع��اون،  كار و رف��اه اجتماعي و مركز 
بررسي هاي استراتژيك رياس��ت جمهوري وقت توسط 
كميل س��وهاني به عنوان مستند پژوهشي ساخته شده 
بود نيز مطرح گرديده اس��ت. البته در مورد تعداد جزاير و 
اينكه آيا واقعاً يونان اين تع��داد جزاير را فقط براي تامين 
كسري صندوق هاي بازنشستگي به فروش رسانده است 
هيچ مستند علمي وجود ندارد و صد البته نيز كشور يونان و 
سفير اين كشور در ايران هيچ عكس العمل ديپلماتيكي در 

خصوص اين اتهام )نفيا يا اثباتا( مطرح نكردند؟!
 جزيره يا آبخوس��ت يا آواك عبارت اس��ت از خشكي كه 
گرداگرد آن را آب فرا گرفته باش��د كه مي تواند مساحت 
آن چند متر يا چند هزار كيلومتر باشد و به كار بردن كلمه 
جزيره توسط معاونت مزبور يا مطرح شدن آن در فيلم ياد 
ش��ده و نيز در صحبت هاي مديركل بيمه هاي اجتماعي 

بايستي دقت داشته باشيم جزيره با جزيره فرق دارد.
به قرار اطلاع كشور يونان حدود 6 هزار جزيره دارد كه فقط 
در 22۷ جزيره آن افراد بومي زندگي مي كنند و برخي از 
اين جزاير مساحت هاي كوچك چند هزار متري و كمتر از 
هزار متر دارند. در سايت ها آمده است كه يونان ۱۷ جزيره 
را براي فروش آگهي كرده است و پيش بيني مي شود اين 
جزاير قابل فروش به ۱20 عدد برس��د و در اين سايت ها 
هيچگاه تصريح نش��ده اس��ت كه فروش جزاير موصوف 
براي كسري صندوق هاي بازنشستگي مي باشد و بحران 

بدهي هاي خارجي يونان اشاره شده كه لزوما اين بدهي ها 
بابت كسري و ناترازي نظام بازنشستگي يونان نبوده است.

 ضمن اينكه يونان شش هزار جزيره دارد و ايران ۴0 جزيره 
و فروش ۱00 جزيره كوچك تفريحي به ثروتمندان دنيا 
براي ساخت يك ويلاي شخصي انفرادي و انحصاري در 
جزيره كوچك آن هم براي كش��وري كه هزاران جزيره از 
اين جنس دارد با فروش قشم و كيش يا استان خوزستان 

قابل قياس نيست؟!
بحث بحران صندوق هاي بازنشستگي يونان از دو منظر در 

ايران مطرح شده است: 
 اول رويكردي كه بيشتر القا شده است كه بحران اقتصادي 
يونان كه اساساً يكي از شاخصه هاي »بحران مالي منطقه 
يورو« و پرواضح است كه بحران مالي اتحاديه اروپا منحصر 
به يونان نيست. اين بحران وجوه و ابعاد اقتصادي، اجتماعي 
و نظامي )يونان بخش قابل توجهي از توليد ناخالص داخلي 
خود را صرف هزينه هاي نظامي و خريد تسليحات جديد 
كرده و مي كند و بخش قابل توجهي از بدهي هاي يونان بابت 
مسابقه تسليحاتي متقابل او با تركيه مي باشد( زيادي دارد و 
صرفاً منحصر به كسري صندوق هاي بازنشستگي نيست و 
طرح حمايت اتحاديه اروپا از يونان نيز وجوه و ابعاد اقتصادي 
و اجتماعي وسيعي دارد و چند مرحله كمك مالي اتحاديه 
اروپا به يونان و نيز بخشش مقداري از بدهي يونان توسط 
سرمايه گذاران بخش خصوصي اساساً فقط و فقط مربوط 
به تامين كسري صندوق هاي بازنشستگي نبوده و نيست.

گواه اين مدعا را مي توان در »تفاهمنامه آتن« )توافق مالي 
ميان يونان و اعتبار دهندگان بين المللي و به ويژه اتحاديه 
اروپا( جست وجو كرد كه اين تفاهمنامه شامل اصلاحات 
اقتصادي، اصلاحات نظام مالياتي، اصلاحات نظام بانكي، 
اصلاحات نظام بازنشستگي، آزاد كردن بازار كار، خصوصي 
كردن شبكه برق، افزايش ساعت كار اصناف، تامين اعتبار 
براي اصلاح ساختار مالي بانك ها، خصوصي كردن دارايي ها 
و سرمايه گذاري ها، اعطاي تسهيلات براي جلوگيري از 
ورشكستگي شركت ها و... اس��ت و مفاد اين تفاهمنامه 
نشان مي دهد كه مشكل يونان فقط كسري صندوق هاي 

بازنشستگي نبوده است.
 دومي��ن رويكردي ك��ه بحث نظام بازنشس��تگي يونان 
را در ايران ش��هره كرده اس��ت بح��ث اصلاحات مجدد 
)rereforms( مي باش��د و حكايت آن اين است كه در 
بر هه اي از زمان برخي كش��ورها از جمله شيلي، يونان و... 
بر اس��اس توصيه ها و آموزه هاي بانك جهاني و صندوق 
بين المللي پول نسبت به خصوصي سازي نظام بازنشستگي 
خود اقدام و حرك��ت از نظام مزاياي معين )DB( به نظام 
حق بيمه معي��ن )DC( و حركت از نظام بازنشس��تگي 
دولتي به خصوصي را انجام دادند و بعدها متوجه ش��دند 
كه اي��ن اصلاحات يك باره و دفعتا واح��ده و بدون تامين 
مقدمات پيش نيازهاي آن ازجمله نظام چند لايه تامين 
اجتماعي باعث نارضايتي شركاي اجتماعي شده و همچنين 

ش��اخص هاي عدالت، فقر و رفاه عمومي را دچار اعوجاج 
ساخته است فلذا به اصلاحات مجدد روي آورده اند و نسبت 
به تعديل اصلاحات انجام شده بر اساس توصيه امريكايي ها 
مبادرت كردند و بر همين اس��اس باتوجه به اين تجربه و 
آزمون و خطا در س��ال هاي اخي��ر و در حال حاضر غالب 
كشورهاي موفق دنيا، به سمت ايجاد نظام هاي چند لايه 
و تركيبي )Hybrid( تامين اجتماعي حركت كرده اند. 
اينكار يعني ش��كل دهي نظام چند لايه تامين اجتماعي 
براي صيانت از طبقات فرودست جامعه و ايجاد عدالت در 
دسترسي به خدمات و پوشش هاي پايه و نيز اعمال عدالت 
در بهره مندي از منابع عمومي براي طبقات فرادست جامعه 

لازم و ضروري است.
 از قضا همين عده خاص در اي��ران و در اواخر دولت قبل، 
تلاش كردند كه مش��كلات كس��ري بودجه و معضلات 
اقتص��ادي اي��ران را صرفا و صرف��ا به كس��ري و ناترازي 
صندوق هاي بازنشستگي منتسب كنند. در حالي كه قطعا 
مي دانند و در ضمير خودشان اذعان مي كنند كه مشكلات 
كسري بودجه دولت منحصرا ناشي از ناترازي صندوق هاي 
بازنشستگي نيست كما اينكه طي نيم قرن اخير كسري 
بودجه، يك بيماري مزمن و سنواتي در ايران بوده و هست 
و هيچ  وقت بودجه ايران بدون كس��ري بسته نشده است 
در حالي كه بحران مالي و كسري نقدينگي صندوق هاي 
بازنشستگي تنها حدود يك دهه است كه به وجود آمده و تا 
پيش از آن صندوق هاي بازنشستگي نه تنها از كمك دولت 
استفاده نمي كردند بلكه دولت ها با دست اندازي به ذخاير و 
اندوخته هاي بيمه اي صندوق هاي مزبور نسبت به جبران 
كسري بودجه خود اقدام مي كردند. همچنين دولت ها براي 
رفع كسري بودجه به جاي استقراض از بانك مركزي نسبت 
به اس��تقراض از جيب كارگران و كارمندان از طريق عدم 
پرداخت حق بيمه ها، دريافت تسهيلات، تصاحب اموال 
و دارايي ها و... صندوق هاي بازنشستگي اقدام مي کردند 
ولي مشخص نيست چرا در چهار دهه قبل از بحران كسري 
صندوق ها، بودجه دولت دچار كسري بودجه بوده است؟! 

اين افراد فرآيند كوچك شدن شديد و حاد كيك اقتصاد 
اي��ران در اثر عوامل متعدد را نادي��ده مي گيرند؟! فرآيند 
كوچك شدن كيك بودجه كل كش��ور )بودجه عمومي 
دولت و بودجه شركت ها و موسسات دولتي و مجموعه هاي 
هيات امنايي( را ناديده مي گيرند، فرآيند كوچك ش��دن 
كيك بودجه عمومي دولت كه يك سوم بودجه كل كشور 
است و در اثر برون سپاري، واگذاري ها، خصوصي سازي ها 
و حذف و دور زدن خزانه داري كل و ذي حسابي ها، افزايش 
درآمدهاي خارج از خزانه داري كل و درآمدهاي اختصاصي 
دستگاه هاي اجرايي دولتي( به وجود آمده است را ناديده 
مي گيرند و سپس كمك دولت به صندوق هاي بازنشستگي 
كشوري و لشكري را تقسيم بر بودجه عمومي دولت کرده 
و روند آن را روبه فزوني و فاجعه بار نشان مي دهند. در حالي 
ك��ه در اين مواقع دولت ها به صندوق هاي بازنشس��تگي 

كشوري و لش��كري كمك نمي كند بلكه جبران مافات و 
مكافات مي كنند و كفاره بابت تصميمات چند دهه قبل در 

قبال صندوق ها را مي پردازند.
از نظر اين افراد گويي اص��لا بانك ها و نظام بانكي، بورس 
و ناكارآمدي بازار ب��ورس و اوراق بهادار، ناكارآمدي نظام 
مالياتي، يارانه پردازي پنهان، غيرهدفمند و غيرهوشمند و 
نظاير آن هيچ نقشي در كسري بودجه دولت ندارند و فقط 
و فقط صندوق هاي بازنشستگي كشوري و لشكري مسبب 

كسري بودجه دولت هستند.
همين افراد اصلا در مقابل مولد سازي دارايي هاي دولت 
كه مي تواند به نوعي فروش املاك سرزميني نه در جزاير 
بلكه در عمق استراتژيك كشور باشد، واكنش منفي نشان 
ندادند و آن را به فروش جزاير يونان تشبيه نكردند و اصلا 
به فروش آلاسكا توسط تزارهاي روس اشاره نمي كنند و 
فقط ف��روش جزاير يونان بابت بحران چند وجهي و چند 
س��احتي اقتصادي اجتماعي را به كسري صندوق هاي 
بازنشستگي يونان نسبت مي دهند. همين افراد در مورد 
طرح تحول سلامت و هزينه هاي هنگفت آن و تبعات آن، 
هيچ گاه مطرح نكردند كه اگر اين طرح اجرا شود يا تداوم 
يابد مجبور به جزيره فروشي براي تامين واردكنندگان دارو 

و تامين كنندگان درمان خواهيم بود.
مخلص كلام اينك��ه به نظر مي رس��د با توج��ه به ابلاغ 
سياس��ت هاي كلي تامين اجتماعي كه مي ت��وان آن را 
منشور نجات سازمان ها و صندوق هاي بيمه گر اجتماعي 
و بازنشستگي دانست چنانچه در جهت اجرا و تحقق اين 
سياس��ت ها اقدامات جدي و موثري صورت پذيرد ديگر 
نيازي به فروش جزاير قش��م و كيش و استان خوزستان 

نخواهد بود.
طرح موضوعات��ي از اين قبيل همان ط��ور كه مديركل 
بيمه هاي اجتماعي به خوبي توضيح داده اند معمولا براي 
ايجاد حساسيت، تهييج، انذار و تبشير در موضوعاتي است 
كه قانون مقرره و مصوبه اي براي آن وجود نداش��ته باشد 
به كار مي رود ولي سال هاس��ت كه در قالب قانون ساختار 
نظام جامع رفاه و تامين اجتماعي )س��ال ۱۳۸۳( قانون 
احكام دايمي برنامه هاي توس��عه ماده ۵۷ و قانون برنامه 
ششم توس��عه ماده ۸۱ مصوب س��ال ۱۳۹۵و به ويژه در 
سياست هاي كلي تامين اجتماعي ابلاغي فروردين سال 
گذش��ته راهكارهاي لازم برا ي جبران و رفع كس��ري و 
ناترازي صندوق هاي بازنشستگي لحاظ شده و ديگر نيازي 
به ايجاد حساسيت عمومي نيست و بلكه بنظر مي رسد به 
جاي »مصوبه« بايد دنبال »مصممه« بود و با عزم و حزم در 
جهت اجراي سياست هاي كلي تامين اجتماعي اقدام کرد.

مخلص كلام اينكه به نظر مي رس��د مديركل بيمه هاي 
اجتماعي به قول مرحوم نوذري در مس��ابقه هفته آنچه 
در فيلم ديده را گفته است و همان طور كه توضيح داده اند 
هدف ايشان نشان دادن ابعاد بحران بوده است و ديگر هيچ.
كارشناس رفاه و تامين اجتماعي

ادامه از صفحه اول



گلناز پرتوي مهر|
مساله خط لوله صلح در وضعيت فعلي ايران و اهميت 
آن براي تحقق تجارت گازي بين ايران-پاكستان-

هند بسيار مهم اس��ت و در كنار آن ظرفيت خطوط 
لوله ايران با تنوع بس��يار براي سوآپ گازي روسيه و 
درگير كردن سياسي روسيه در تحقق خط لوله صلح 
و شكل گيري تجارت گازي بين ايران-پاكستان-هند 
بسيار ضروري و مهم اس��ت و همين موضوع نيز در 
نهايت براي نقش آفريني جديد ايران در منطقه و آسيا 
بس��يار اهميت ويژه اي پيدا خواهد كرد و همچنين 
اثرپذيري تحريم ها در حوزه تجارت گاز بس��يار كم 
است. از همين رو توجه به تجارت گاز به جاي تمركز 
بر صادرات نفت، مهم ترين سياس��ت و البته چالش 

حكمراني انرژي در سال هاي آينده است.
داوود خدابن��ده، كارش��ناس اقتص��ادي، پيرامون 
اهمي��ت تج��ارت گاز ب��راي اي��ران، در گفت وگو با 
خبرنگار»تعادل« گف��ت: تجارت گاز به عنوان يكي 
از اصلي تري��ن گزينه هاي پي��ش روي در صادرات 
انرژي ايران اس��ت و به دليل داشتن ذخاير غني گاز 
طبيعي، در سال هاي اخير به عنوان يك راهبرد براي 
كاهش وابس��تگي به تجارت نف��ت و افزايش درآمد 
ارزي به كشور مورد توجه قرار گرفته است. با توجه به 
تحريم هاي نفتي عليه ايران، توجه بيشتر به صادرات 
گاز به عنوان يك منبع درآمد جايگزين نفت مطرح 

شده است.
وي ادامه داد: همانط��ور كه مي دانيد، تجارت گاز به 
دليل داشتن تنوع بالاي استفاده از گاز به عنوان ماده 
سوختي پاك، مي تواند به عنوان يك گزينه تجاري 
مه��م و جايگزين براي صادرات نفت خ��ام در ايران 
در نظر گرفته ش��ود. وي گفت: همچنين، برخي از 
كشورهاي خاورميانه همچون قطر، به دليل داشتن 
منابع غني گاز طبيعي، در س��ال هاي اخير به عنوان 
صادركننده هاي بزرگ گاز در ب��ازار جهاني مطرح 

شده اند. 
اين كارشناس اقتصادي با اشاره به اهميت بازطراحي 
تجارت ان��رژي ايران و حركت به س��مت تجارت گاز 
به جاي ص��ادرات نفت خام، اظهار ك��رد: بازطراحي 
حكمراني تجارت انرژي ايران و سوييچ به سمت تجارت 
گاز ب��ه جاي تجارت نفت خام، مي تواند به عنوان يك 
راهكار موثر براي تحقق درآمدزايي پايدار به ش��مار 
رود. از آنجا كه ايران در ميان كش��ورهاي خاورميانه و 
آسياي مركزي واقع شده است، موقعيت جغرافيايي 

آن مي تواند به عنوان يك مزيت براي تحقق درآمدزايي 
پايدار از تجارت گاز به شمار رود. همچنين، با دريافت 
گاز از روسيه و انتقال آن به هند، ايران مي تواند به عنوان 
يكي از اصلي ترين محورهاي تجارت گاز در منطقه به 

شمار رود.
خدابنده با اشاره به موقعيت ايده آل جغرافيايي ايران 
و نزديك به محورهاي توس��عه آين��ده دنيا اهميت 
تجارت گازي ايران با هند به وسيله گاز روسيه را بسيار 
مهم برشمرد و گفت: با توجه به موقعيت جغرافيايي 
ايران و نزديكي آن به منابع انرژي غني در روس��يه و 
تركمنستان، اين كشور مي تواند به عنوان يك قطب 

تجارت انرژي و سوآپ گاز در منطقه شناخته شود.
وي با بي��ان اينكه با توجه به رش��د جمعيت در هند 
و پاكس��تان، نياز به انرژي در اين كش��ورها نسبت به 
سال هاي گذشته بس��يار بالاتر است گفت: بنابراين، 
صادرات گاز طبيعي از ايران به همين دو كشور ممكن 
است بسيار سودآور باشد.به علاوه، با توجه به پتانسيل 

صادرات گاز طبيعي ايران، محصولات صادرات شده 
ممكن اس��ت ش��امل فروش گاز طبيعي فشار قوي 
)LNG (، CNG )گاز طبيع��ي ماي��ع( و LPG )گاز 
مايع پروپان- بوتان( باش��د. همچنين، صادرات نفت 
خام و فرآورده هاي نفتي از ايران به هند و پاكستان نيز 

مي تواند بسيار سودآور باشد.
وي ادامه داد: با توجه به اينكه هند و پاكس��تان داراي 
جمعيت بالايي هستند، توسعه صنعتي در اين كشورها 
بسيار مهم اس��ت. با توجه به نزديكي ايران به اين دو 
كشور، صادرات گاز طبيعي و فرآورده هاي نفتي به هند 
و پاكستان ممكن است به عنوان يك عامل كليدي در 
توسعه صنعتي اين كشورها شناخته شود. با توجه به 
محدوديت هاي مالي و فناوري در بسياري از كشورهاي 
منطقه، ص��ادرات گاز طبيعي و فرآورده هاي نفتي به 
هند و پاكستان يك راه حل مناسب براي تامين نياز به 
انرژي در اين كشور ها است. با توجه به رشد جمعيت 
در هند و پاكستان، نياز به انرژي در اين كشورها نسبت 

به سال هاي گذشته بسيار افزايش يافته است و همين 
موضوع اهميت خط لوله گازي ايران پاكستان را گوشزد 
مي كند كه هرچه س��ريع تر بايد راه اندازي ش��ود و به 

مرحله اجرايي برسد. 
خدابن��ده در پايان افزود: مس��اله خ��ط لوله صلح در 
وضعيت فعلي ايران و اهميت آن براي تحقق تجارت 
گازي بين ايران-پاكستان-هند بسيار مهم است و در 
كنار آن ظرفيت خطوط لوله ايران با تنوع بسيار براي 
سوآپ گازي روس��يه و درگير كردن سياسي روسيه 
در تحقق خط لوله صلح و شكل گيري تجارت گازي 
بين ايران-پاكستان-هند بسيار ضروري و مهم است و 
همين موضوع نيز در نهايت براي نقش آفريني جديد 
ايران در منطقه و آسيا بسيار اهميت ويژه اي پيدا خواهد 
كرد و همچنين اثرپذيري تحريم ها در حوزه تجارت 
گاز بسيار كم اس��ت. از همين رو توجه به تجارت گاز 
به جاي تمركز بر صادرات نفت، مهم ترين سياست و 
البته چالش حكمراني انرژي در سال هاي آينده است.

رويدادتحليل

ادامه از صفحه اول
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روند صعودي استفاده از
كارت سوخت شخصي

سخنگوي صنف جايگاه داران گفت: پيش بيني ما اين 
است ميزان اس��تفاده مردم از كارت سوخت شخصي 
براي سوخ�ت گيري با نرخ آزاد، در ماه جاري و ماه  آينده 
باز هم بيشتر خواهد شد و اين سير صعودي است. رضا 
نواز، سخنگوي صنف جايگاه داران در گفت وگو با تسنيم، 
اظهار داشت: بعد از آغاز طرح جمع آوري و ساماندهي 
كارت هاي س��وخت آزاد جايگاه داران، ش��اهد افزايش 
استفاده از كارت سوخت ش��خصي در سوخت گيري 
با ن��رخ آزاد )3000توماني( هس��تيم به طوري كه اين 
ميزان، رشدي 4برابري نس��بت به زمان قبل از اجراي 
اين طرح داشته است. وي افزود: پيش بيني ما اين است 
ميزان اس��تفاده مردم از كارت س��وخت شخصي براي 
س��وخ�ت گيري با نرخ آزاد، در ماه جاري و ماه  آينده باز 
هم بيشتر خواهد شد و اين سير صعودي است؛ انتظار 
مي رود دارندگان كارت سوخت براي كاهش صف ها از 
كارت خود استفاده كنند. سخنگوي صنف جايگاه داران 
با بيان اينكه »به گفته مسوولان در زمان حاضر حدود 90 
درصد مردم كارت سوخت شخصي در اختيار دارند«، 
گفت: فرآيند صدور كارت سوخت المثني نيز در حال 
انجام اس��ت و در مجموع همكاري مردم در اجراي اين 
طرح، بسيار خوب است. وي ادامه داد: با اجراي اين طرح، 
در كلان شهرها به ازاي هر سكو در جايگاه هاي پرتردد دو 
كارت سوخت آزاد و در بقيه نقاط، به ازاي هر سكو يك 
كارت آزاد سوخت در جايگاه ها موجود است و هر جايگاه 
سوخت در هر نقطه كشور، حداقل يك كارت سوخت آزاد 
در اختيار دارد، البته در استان هاي مرزي الگوهاي بومي 
در حال اجراست. نواز درخصوص جايگاه هايي كه كارت 
سوخت آزاد ندارند، گفت: طبق بررسي هايي كه صورت 
گرفته است، هستند جايگاه هايي كه كارت سوخت آزاد 
دارن��د اما به مردم ارايه نمي دهند و علت آن نيز در چند 
نكته است؛ اول آنكه كارت هاي آزاد سوخت در جايگاه ها 
محدوديت سوخت گيري از نظر تعداد ندارند، اما از نظر 
حجمي فقط تا 8000 ليتر با هر كارت سوخت آزاد در 
24 ساعت مي توان سوخت گيري كرد، وقتي اين ميزان 
سوخت گيري با يك كارت قبل از اتمام شبانه روز انجام 
ش��ود، ديگر با آن كارت، امكان سوخت گيري تا پايان 
شبانه روز وجود ندارد، در چنين مواقعي پرسنل ممكن 
است اعلام كند جايگاه كارت سوخت آزادي ندارد؛ البته 
اين را هم در نظر بگيريد كه حجم سوالات مردم در اين 
خصوص از كاركنان جايگاه ها بالاست. وي اضافه كرد: در 
مواردي ديگر مشاهده شده است كه كارت سوخت آزاد 
توسط متقاضيان در حال استفاده است و متصدي جايگاه 
در مراجعه متقاضيان جديد به خاطر طولاني نشدن صف 
س��وخت گيري، اعلام كرده است كه كارت آزاد ندارد تا 
مردم به استفاده از كارتِ خود روي بياورند؛ البته مشكلات 
ديگري هم وجود دارد كه رفته رفته در حال مرتفع شدن 
است و ما تمام تلاش خود را براي رضايت و راحتي مردم 
انجام مي دهيم. سخنگوي صنف جايگاه داران با تأكيد 
بر اينكه »تمامي متصديان جايگاه هاي سوخت بايد در 
صورت تقاضاي مردم، كارت آزاد سوخت گيري در اختيار 
آنها قرار دهند«، گفت: اگر مردم در مراجعه به جايگاهي با 
عدم ارايه كارت آزاد سوخت گيري مواجه شدند، مي توانند 
مراتب را به شماره 09627 و 02177522678 درميان 
بگذارند تا سريعاً رسيدگي شود و بسيار متشكريم از مردم 
كه نظرات و انتقادات خود را هم با ما در ميان مي گذارند.

وي ادام��ه داد: البته اين انتظار از مردم وجود دارد كه در 
صورت داشتن كارت سوخت شخصي، از استفاده از كارت 
آزاد جايگاه ها خودداري كنند تا كساني كه به هر دليلي 
كارت سوخت شخصي به همراه ندارند، از اين كارت ها 
بتوانند استفاده كنند و شاهد ايجاد صف و معطل شدن 

ديگر افراد در زمان سوخت گيري نباشيم.

رمزگشايي از راهبردهاي تازه 
منطقه اي ايران

 سرمايه گذاري عظيمي در اين كشور صورت داده است. 
مجموعه اين گزاره ها نش��ان مي دهد كه سفر رييسي 
به س��وريه اهميت فراواني دارد. بشار اسد از ايران دعوت 
كرده تا درباره اين مناسبات تازه صحبت كند و از ضرورت 
بازگشت به كشورهاي عربي بگويد. ايران اما متوجه شده 
است كه بايد آرامش بيشتري در مناسبات منطقه اي خود 
ايجاد كند و كانون هاي نظامي امنيتي در عراق، سوريه و 
لبنان را به كانون هاي اقتصادي و راهبردي تغيير دهد. در 
جريان سفر امير عبداللهيان به لبنان هم نشانه هاي اين 
تغيير هويدا بود.چرا كه وزير خارجه ايران اعلام كرد هر 
رييس جمهوري را كه مجلس لبنان انتخاب كند مورد 
تاييد ايران است. برخي معتقدند اين اظهارات نشانه تغيير 
راهبرد ايران در لبنان است. سفر رييسي به سوريه هم در 
راستاي يك چنين راهبردي است. اما مساله اين است كه 
حجم سرمايه گذاري هاي ايران در سوريه و اهميتي كه 
اين كشور براي ايران دارد، كار را سخت كرده است. ايران 
هيچ راهي جز توسعه مناسبات با كشورهاي منطقه اي 
ندارد و براي اين منظور بايد، راهبرد نظامي امنيتي خود 
در منطقه را به استراتژي اقتصادي و راهبردي تغيير دهد. 
در صورت ايجاد يك چنين فضايي در مناسبات منطقه اي، 
مي توان نسبت به بهبود مناسبات با غرب هم اميدوار بود..

 آيا بازار سرمايه
هنوز ارزندگي دارد؟

 و در پايان هم در وضعيت حال حاضر بازار همانطور كه 
در اكثر نماد هاي بازار قابل مشاهده است درصد بالايي از 
اصلاح هاي نمادهاي بازار به شكل زماني در جريان و شاهد 
افت قيمت محسوسي نبوده ايم كه اين مورد به خوبي 
مي تواند ريس��ك قيمتي بازار را در كوتاه مدت كاهش 
دهد هرچند در ميان مدت و خصوصا بلندمدت مي تواند 
اصلاح هاي بعدي را از لحاظ قيمتي همانند رفتار تكراري 

گذشته بازار مقداري با عمق بيشتري شكل بدهد. 

»تعادل« اهميت تجارت گاز براي ايران را بررسي كرد

صندوق بين المللي پول: 

چالش حكمراني انرژي در سال هاي آينده!

عربستان به نفت گران تر نياز دارد

افزايش ظرفيت توليد ۶  ميليون بشكه اي نفت عملياتي مي شود؟

صندوق بين المللي پول )IMF( اعلام كرد عربستان 
سعودي در قيمت نفت پايين 80 دلار در هر بشكه، قادر 

نخواهد بود بودجه خود را متوازن كند.
به گزارش ايس��نا، طبق جديدترين پيش بيني هاي 
صندوق بين المللي پول، قيمت سر به سر نفت براي 
عربستان سعودي در سال ميلادي جاري، 80.9 دلار 
است كه بيش از يك پنجم بالاتر از نرخ پيش بيني شده 
از سوي اين وام دهنده در اكتبر گذشته است. اگرچه 
اين نرخ نسبت به دو سال گذشته بهبود پيدا كرده است، 
اما بالاتر از ميانگين قيمت سر به سر از سال 2000 تا 
2019 است و با چش��م انداز بهتر براي بعضي ديگر از 
توليدكنندگان بزرگ انرژي منطقه اي مانند امارات 

متحده عربي در تضاد است.
اين ارزيابي با ديدگاه اكونوميكس بلومبرگ كه تخمين 
مي زند عربستان س��عودي براي انجام تمام تعهدات 
هزينه اي و تضمين ثبات قرارداد اجتماعي بين دولت و 
شهروندان، به قيمت نفت بالاي 80 دلار و شايد نزديك 

به 100 دلار نياز داشته باشد، همخواني دارد.

تغيير محاسبات بودجه، وابستگي عربستان سعودي 
به جريان دلاره��اي نفتي به خزانه دولت براي تامين 
هزينه هاي اش��تغالزايي و زيرساخت هاي پرهزينه را 
نمايان مي كند. همچنين تصميم غيرمنتظره اين كشور 
عضو اوپك و متحدانش در گروه اوپك پلاس را توضيح 
مي دهد ك��ه اوايل آوريل اعلام كردند براي حمايت از 

قيمت نفت، توليدشان را از ماه مه كاهش مي دهند.
صندوق بين المللي پول اكنون پيش بيني مي كند كه 
عربستان سعودي امسال با كسري بودجه معادل 1.1 
درصد توليد ناخالص داخلي روبرو خواهد ش��د. اين 
ديدگاه، برخلاف پيش بيني دولت اين كشور است كه 
انتظار دارد دومين م��ازاد بودجه متوالي به ميزان 16 

ميليارد ريال )4.3 ميليارد دلار( را تجربه كند.
عربستان سعودي پيش بيني قيمت نفت خود براي 
بودجه را فاش نك��رده و اعلام درآمدهاي پيش بيني 

شده از نفت را متوقف كرده است.
جه��اد آزور، مدير صن��دوق بين المللي پ��ول براي 
خاورميانه، ش��مال آفريقا و آس��ياي مركزي گفت: با 

كاهش حجم توليد، درآمدها كاهش پيدا خواهد كرد. 
آزور در مصاحبه اي كه روز سه شنبه داشت، سعي كرد 
اهميت قيمت سر به سر نفت به عنوان معياري براي 

سلامت مالي را اندك جلوه دهد.
او گفت: اين موضوع اهميت كمتري پيدا مي كند. معيار 
استراتژيك اين است كه چگونه طبق اهداف ميان مدت 
خود عمل مي كنيد و آيا از نظر هزينه و موارد ديگر، از 

سطح تعيين شده، فراتر مي رويد.
صندوق بين المللي پول به روزرساني دورنماي اقتصادي 
منطقه اي خود را پيش از اقدام غيرمنتظره عربستان 
سعودي و متحدانش در گروه اوپك پلاس براي انجام 
دور جديد كاهش توليد به ميزان بيش از يك ميليون 
بش��كه  در روز، نهايي كرده بود. عربستان سعودي كه 
بزرگ ترين عضو اوپك و بزرگ ترين صادركننده نفت 
در جهان اس��ت، موافقت كرد توليد خود را 500 هزار 

بشكه در روز كاهش دهد.
اي��ن وام دهنده جهان��ي، از ميانگين ش��اخص هاي 
بين المللي براي تخمين قيمت نفت در حدود 73 دلار 

در هر بش��كه در س��ال ميلادي جاري، استفاده كرد. 
قيمت نفت برنت كه شاخص بازار جهاني است، پس از 
اينكه روز سه شنبه به كمترين ركورد در بيش از پنج 
هفته گذشته نزول كرد، در معاملات روز چهارشنبه 

بالاي 75 دلار در هر بشكه بود.
اقتصادهاي نفتخي��ز منطقه خليج فارس در س��ال 
ميلادي گذشته، در پي حمله نظامي روسيه به اوكراين 
و متعاقب آن، اختلال در تج��ارت و توليد كه قيمت 
كالاها را به شدت افزايش داد، درآمد بادآورده اي را به 

دست آوردند.
بر اساس گزارش بلومبرگ، چشم انداز درآمدهاي نفتي 
به  دليل نگراني ها نسبت به بروز ركود در امريكا و توانايي 
روس��يه براي حفظ جريان صادرات نفت در بحبوحه 
جنگ اوكراين، بسيار ضعيف تر از قبل شده است. اما 
صندوق بين المللي پول مطمئن است كه دولت هاي 
كش��ورهاي منطقه خليج فارس سياست هاي مالي 
قوي تري دارند و با متنوع كردن درآمدهايشان، در برابر 

كاهش قيمت ها، آسيب پذير كمتري پيدا مي كنند.

افزايش ظرفيت توليد نفت يكي از مسائلي است كه 
همواره موافقان و مخالفاني را به دنبال داشته، اكنون 
در دولت س��يزدهم تلاش بر آن اس��ت كه ظرفيت 

توليد نفت را به 6 ميليون بشكه در روز برساند.
به گزارش مه��ر، افزايش توليد نفت و رس��يدن به 
عددي قابل قب��ول در توليد هم��واره يكي از نقطه 
نظرات وزراي نفت بوده اس��ت به عنوان مثال بيژن 
زنگنه وزير نفت دولت دوازدهم گفته بود: اگر توليد 
نفت ايران به به 6.5 ميليون بشكه در روز برسد امكان 
تحريم نفت ايران دشوار خواهد شد و ريسك تحريم 

افزايش خواهد يافت.
در آن زم��ان عليرضا دانش��ي انتق��ادات فراواني به 
اين موضوع كرد و گفت: اينك��ه آقاي زنگنه عنوان 
مي كند مي توانيم 6.5 ميليون بش��كه در روز توليد 
نفت داش��ته باش��يم، آقاي جهانگيري رقمي بالغ 
ب��ر 7 تا 10 ميليون بش��كه را بي��ان مي كند و آقاي 
روحاني نيز حرفهاي مشابهي مي زند، اين اظهارات 
نش��ان مي دهد اين آقايان از مسائل فني مهندسي 
مخازن نفتي كش��ور به هيچ عنوان اطلاعي ندارند 
و حرف هاي غيركارشناس��ي مي زنند كه متأسفانه 
گاهي مي بينيم همين اظهارات غيركارشناس��ي و 
غيرفني، م��لاك برنامه ريزي و تصميم گيري كلان 

كشور قرار مي گيرد.
از سال گذشته نيز مسوولان دولت سيزدهم تصميم 
گرفتند تا مقدمات افزايش ظرفيت توليد نفت ايران 
را فراهم كنند به طوري كه به گفته وزير نفت شرايط 

بايد براي افزايش ظرفيت تولي��د نفت تا 6 ميليون 
بش��كه در روز ايجاد ش��ود. طبق اعلام مس��وولان 
صنعت نفت سه س��ناريو براي رسيدن به اين هدف 
در نظر گرفته ش��ده است كه در اين سناريوها نقش 
ش��ركت هاي دانش بنيان پررنگ است، پيش از اين 
محسن خجس��ته مهر مديرعامل شركت ملي نفت 
ايران در رابطه با اين موضوع گفته بود: »سناريوهاي 
مدنظر اين ش��ركت براي رسيدن به توليد 4.6، 5.7 
و برنامه بلندمدت توليد 6.5 ميليون بشكه نفت در 
روز تدوين شده، براي رس��يدن به اين ميزان توليد 
از طريق اجراي گس��ترده طرح هاي ح��وزه ازدياد 
برداشت نفت )IOR( و افزايش ضريب بازيافت نفت 
)EOR( اقدام و براي همين پايلوت هاي فناورانه را 

آغاز كرديم.«
»محس��ن خجس��ته مهر«، مديرعامل شركت ملي 
نفت ايران در اين باره با بيان اينكه براي افزايش 50 
درصدي ظرفيت توليد نفت و گاز در كشور نيازمند 
سرمايه گذاري 160 ميليارد دلاري هستيم، اعلام 
كرد كه با اين سرمايه گذاري ظرفيت توليد نفت به 
5.7 ميليون بشكه و ظرفيت توليد گاز به 1.5 ميليارد 

متر مكعب در روز مي رسد.
با توجه به اينكه اكنون ظرفيت توليد نفت ما حدود 
4 ميليون بش��كه در روز است و توان پالايش كشور 
نيز مشخص است اين س��وال وجود دارد كه بعد از 
افزايش توليد نفت با اين نفت چه خواهيم كرد؟ و آيا 
در ش��رايط فعلي امكان افزايش توليد وجود دارد يا 

خير؟ محمود خاقاني كارشناس انرژي در رابطه با اين 
موضوع به مهر مي گويد: قبل از انقلاب ظرفيت توليد 
6 ميليون بشكه نفت در روز وجود داشت اما مسائلي 
كه بعد از انقلاب براي ايران ايجاد شد از جمله حمله 
صدام به تأسيس��ات نفتي ايران موجب شد تا توليد 

نفت ايران كاهش يابد.
خاقاني با اش��اره به اينكه در برهه اي توليد نفت در 
ايران به 6 ميليون بش��كه در روز رسيد اضافه كرد: 
اگرچه ظرفيت توليد نفت در كش��ور ما كاهش پيدا 
كرد، اما دولت ها همواره سعي در افزايش مجدد آن 
داشتند كه بازگشت به شرايط توليد 6 ميليون بشكه 
در روز نيازمند سرمايه گذاري كلان است كه حتماً 
شركت هاي خارجي بايد براي رسيدن به اين هدف 

در صنعت نفت ايران سرمايه گذاري كنند.
عليرضا دانشي مديرعامل شركت ملي نفت مناطق 
نفتخيز جنوب معتقد است توليد 6 ميليون بشكه اي 
نفت، پيش از انقلاب غي��ر صيانتي بوده و تنها براي 

دو ماه اين توليد ايجاد شده است.
وي مي گوي��د: اي��ن تولي��د غيرصيانت��ي توس��ط 
ش��ركت هاي خارجي، آس��يب جدي ب��ه برخي از 
مخازن نفتي ايران وارد كرد كه اگر پيروزي انقلاب به 
وقوع نمي پيوست و اين روند ادامه پيدا مي كرد، فشار 
توليد غيرصيانتي ش��ركت هاي خارجي بر مخازن 
نفتي ايران، تبعات سنگين تري براي كشور به دنبال 

داشت و هم اكنون بايد وارد كننده نفت مي شديم.
وي همچنين معتقد است بدون داشتن برنامه منظم 

امكان رسيدن به اين توليد امكان پذير نيست و نبايد 
به هر طريق به اين رقم رسيد زيرا چاه هاي نفت دچار 

آسيب هاي جدي خواهد شد.
رضا پديدار از ديگر كارشناسان نفتي معتقد است با 
وجود مشكلاتي كه در توليد نفت است اما با تدابيري 
كه از قبل براي توليد بيش��تر پيش بيني شده، اين 
امكان تا ظرف يك تا دو سال آينده مي تواند فراهم 
شود كه ما ظرفيت توليدي خود را به حدود 6 ميليون 

بشكه نفت برسانيم.
وي اضافه كرد: باي��د وضعيت فعلي را تقويت كنيم 
تا چاه هاي جدي��د كه در دس��ت كار داريم به ويژه 
در غرب كارون امكان توليد نفت بيش��تر را براي ما 

فراهم كنند.
اين درحالي است كه دولت سيزدهم نيز در نظر دارد 
تا ظرفيت توليد نفت ايران را به 6 ميليون بشكه در 

روز برساند.
مس��اله مهم اين اس��ت كه اگر با برنامه ريزي دقيق 
توليد نفت به اين رقم برسد آيا توانايي تبديل آن به 
فرآورده يا ظرفيت صادرات اين ميزان نفت در كشور 
وجود دارد يا خير؟ هم اكنون ظرفيت فراورش نفت 
در داخل كشور چيزي حدود 1.8 تا 2 ميليون بشكه 
در روز است و طرح هاي جديد پالايشگاه سازي نيز 
در دستور كار نيست به همين دليل به نظر مي رسد 
در كن��ار برنامه ريزي براي افزاي��ش ظرفيت توليد 
نفت بايد به دنبال راه كار به منظور افزايش ظرفيت 

فراورش نفت بود.

خبر

وزير نيرو خبر داد: 

وزير نيرو گفت كه از ابتداي خردادماه برنامه وزارت 
نيرو براي درج پاداش صرفه جويي اجرا مي شود.

علي اكبر محرابيان در حاشيه نشست هيات دولت 
در جمع خبرنگاران گفت: بر اساس برنامه ريزي كه 
براي تابستان 1402 ش��ده توليد حداكثر برق در 
بخش خانگي و صنعتي را داريم تا بتوانيم با كمترين 
مشكل از آن عبور كنيم، ان شاءالله با همكاري مردم 

قادر خواهيم بود رضايت نسبي را جلب كنيم.
وي ادامه داد: در بخش هاي توليدي و صنعتي سعي 
مي كنيم مثل پارس��ال براي صنايع كوچك برق 
را تامين كنيم. تعطيلات ش��ان يك روز بعدازظهر 
در نظر گرفته مي ش��ود و ش��ش روز هفته را توليد 
مي كنند و ساير صنايع با مديريت مصرف و انتقال 
مصارف به ساعت هاي غير ساعت هاي پيك مصرف 

نيز مي توانند توليد خود را داشته باشند.
محرابيان تصريح كرد: تابستان گذشته براي صنايع 
بزرگ به نوعي برق تامين شد كه رشد توليد خوبي 
داش��تيم. ان شاءالله بيش از س��ال گذشته بتوانيم 
تامين انرژي داشته باشيم. وزير نيرو گفت: در بخش 
خانگي عمده برنامه ما موضوع پاداش صرفه جويي 
است كه ابتداي خردادماه اين موضوع اجرا مي شود. 
اين برنامه براي همه اقش��ار مردم است و نرخ اين 
پاداش تا دو هزار تومان به ازاي هر كيلووات اس��ت. 
نرخ خريد برق صد تومان در مناطق عادي اس��ت 
در حالي كه در مناطق گرمس��ير 25 تومان است، 
يعني بيش از بيست برابر نرخ برق، پاداش پرداخت 
مي ش��ود. همچنين اي��ن پ��اداش در قبوض درج 
مي شود. وي خاطرنشان كرد: ما به زودي روش هاي 
كاهش مصرف را به نحوي كه به رفاه مردم آسيب 
نرس��د معرفي مي كنيم، ولي مهم ترين وسيله اي 
كه مي تواند با آن ش��اهد كاهش مصرف باش��يم، 
سيستم هاي سرمايشي است كه در ساعت هايي كه 

نياز نيست بايد از اين وسايل استفاده نكنند.

 اجراي درج پاداش صرفه جويي 
در قبوض برق از ابتداي خرداد

نفت پايين ترين ركورد
 ۵  هفته  گذشته را شكست

قيمت نفت پس از اينكه در معاملات ش��ب گذشته به 
پايين ترين حد پنج هفته اخير سقوط كرد، در معاملات 
روز چهارشنبه كه سرمايه گذاران، انتظارات براي افزايش 
نرخ بهره در امريكا و اروپا را در قيمت ها به حساب آورده 
بودند، تغيير چنداني نداشت. بهاي معاملات نفت برنت 
با سه سنت معادل 0.1 درصد افزايش، به 75 دلار و 35 
سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس 
اينترمديت امريكا با سه سنت كاهش، به 71 دلار و 63 
سنت در هر بشكه رس��يد. هر دو شاخص روز گذشته 
در پايين ترين ركورد خود از 24 مارس بس��ته شدند و 
همچنين بزرگ ترين كاهش روزانه خود از اوايل ژانويه 
به اين طرف را به ثبت رساندند. وارن پاترسن و اوا مانتي، 
تحليلگران موسس��ه مالي ING در يادداش��تي براي 
مشتريانشان نوشتند: احساسات در بازار نفت منفي مانده 
است. به نظر مي رسد سرمايه گذاران به ميزان فزاينده اي 
نسبت به دورنماي كلان وپيامدهاي آن براي تقاضا براي 
نفت، مضطرب هس��تند. انتظار مي رود بانك مركزي 
امريكا روز چهارشنبه براي مبارزه با تورم، نرخ بهره را به 
ميزان 25 واحد ديگر افزايش دهد. همچنين پيش بيني 
مي شود بانك مركزي اروپا در نشست سياست گذاري 
خود در روز پنجشنبه، نرخ بهره را افزايش ندهد. افزايش 
بيشتر نرخ بهره مي تواند رشد اقتصادي را آهسته كرده و 
به تقاضا براي انرژي لطمه بزند. در استراليا، بانك مركزي 
با افزايش نرخ نقدينگي خود در روز سه شنبه، بازارها را 
غافلگير كرد و هشدار داد براي مقابله با تورم بالا، ممكن 
است تحكيم بيشتر سياست پولي ضروري باشد. در اين 
بين، نگراني ها نسبت به تقاضا براي ديزل، در ماه هاي 
اخير بهاي معاملات نفت كوره امريكا را به پايين ترين 
حد از دسامبر س��ال 2021 رسانده است. قيمت هاي 
انرژي همچنين پس از انتشار آماري از سوي چين كه 
نشان داد فعاليت بخش توليد اين كشور در آوريل، كاهش 
غيرمنتظره پيدا كرده است، تحت فشار قرار گرفتند. 
چين، بزرگ ترين مصرف كنن��ده انرژي و بزرگ ترين 
وارد كننده نفت در جهان اس��ت. صندوق بين المللي 
پول با اشاره به اينكه بازگشايي اقتصاد چين براي آسيا 
اهميت اساسي خواهد داشت، پيش بيني خود از نرخ 
رشد اقتصادي اين منطقه را بالا برد و همزمان نسبت به 
ريسك هاي مربوط به تورم بالا و نوسان بازار جهاني كه 
تحت تاثير مشكلات بخش بانكي غربي روي داده است، 
هشدار داد. بر اساس گزارش رويترز، طبق اعلام منابع 
بازار، آمار موسسه امريكن پتروليوم نشان داد ذخاير نفت 
امريكا هفته گذشته 3.9 ميليون بشكه كاهش پيدا كرده 
كه سومين كاهش هفتگي متوالي و طولاني ترين كاهش 
از دس��امبر است. آمار رسمي بعد از ظهر روز جاري از 
سوي اداره اطلاعات انرژي امريكا منتشر خواهد شد.

نظرسنجي رويترز نش��ان داد توليد نفت اوپك در 
آوريل، تحت تاثير اختلالات توليد در عراق و نيجريه، 
190 هزار بش��كه در روز كاهش داش��ت. توليد اين 
گروه در ماه مه، با آغاز اجراي دور جديد كاهش توليد 

داوطلبانه، كاهش بيشتري پيدا خواهد كرد.



بازار سرمايه هر روز شاهد رونمايي و استفاده از ابزارهاي 
جديد مالي است و روز گذشته اوراقي جديد به عنوان 
ارواق مرابحه در بازار سهام رونمايي شد. اوراق صكوك 
مرابحه شركت گروه مالي شهر به مبلغ 3000 ميليارد 
ريال، با نرخ سود ۲۱ درصد سالانه، بابت خريد سهام 
شركت هاي پذيرفته شده در بورس اوراق بهادار تهران 
و فرابورس ايران، با نماد »صش��هر۶0۲« در فهرست 
نرخ هاي بازار اوراق بدهي بورس اوراق بهادار تهران درج 
شد. دوره عمر اين اوراق ۴ سال و مواعد پرداخت آن هر 

3 ماه يك بار از تاريخ انتشار اوراق است.
اوراق مالي اس��امي نوع��ي ابزار به حس��اب مي آيد 
ك��ه مي تواند براي پيش برد بازار س��رمايه موثر عمل 
كند. بس��ياري از ش��ركت ها )همانند ش��ركت هاي 
س��رمايه گذاري، توليدي و صنعت��ي، هلدينگ و...( 
نيازمند تامين مالي بوده و خريد مستقيم سهام از بازار 

سرمايه يكي از نيازهاي آنها به حساب مي آيد.
تاكنون ابزار تخصصي براي خريد سهام از بازار وجود 
نداشته است و ابزارهاي موجود، ابزارهاي غيرمستقيمي 
همچون اوراق اجاره و خريد دِين و... بوده است. پيش تر 
متقاضي انتش��ار اوراق اجاره، دارايي را به نهاد واسط 
مي فروخت و پ��س از انجام معامل��ه دارايي ها، اجاره 
به شرط تمليك مي ش��د و پس از آن منابع در اختيار 
متقاضي قرار مي گرفت؛ ش��ركت نيز بعد از دريافت 
وجه حاص��ل از آن اقدام به خريد س��هام مي كرد.در 
اين بين بسياري از شركت ها كه دارايي  آنها در وثيقه 
بانك هاس��ت يا دارايي چنداني براي ف��روش ندارند 
)به طور مثال شركت هايي كه فعاليت مالي دارند و از 
دارايي فيزيكي كافي برخوردار نيستند( با مشكل تامين 
مالي مواجه هستند و امكان استفاده از اوراق اجاره براي 

آنها وجود ندارند.
انتش��ار اوراق اجاره عاوه بر الزام وجود دارايي كافي، 
مشكات ديگري نيز دارد و همين مساله تامين مالي را 
براي شركت ها دشوار كرده است، به طور نمونه در انتشار 
اوراق اجاره، دارايي ها بايد توسط سه كارشناس رسمي 
دادگستري ارزش گذاري بشود و شركت ها متحمل 
هزينه اي بابت اخذ نظر كارشناسان مي شدند؛ در گام 
بعدي نيز دارايي به طور كامل به نهاد واس��ط فروخته 
مي شد. عاوه بر صرف هزينه، رويه اخذ نظر كارشناسان 
رسمي دادگس��تري، امري زمان بر است و شركت ها 
بايد مدت زماني را براي مكاتبات با كانون كارشناسان 
قوه قضاييه براي معرفي ارزيابي و تكميل فرآيندهاي 

مربوط به آن طي كنند.
همچنين پس از صدور آرا، تطابق اسناد و گزارش هاي 
كارشناس��ي مورد بررس��ي مجدد قرار مي گيرد و در 

صورتي كه مشكلي در نقل و انتقالات يا ابهامات ديگري 
وجود نداشته باشد، دارايي در دفترخانه رسمي به نهاد 
واسط فروخته مي شود. در حقيقت اين موضوع داراي 
اس��تعامات مختص به خود بوده و مش��مول هزينه  
خواهد بود. انتش��ار اوراق اجاره س��هام داراي الزامات 
فقهي بوده كه از جمله آن مي توان گفت كه نس��بت 
دارايي هاي ثابت ب��ه خالص دارايي ها بايد حداقل ۶0 
درصد باشد، همچنين اين  دارايي ها در رهن يا وثيقه 
نباش��د و متقاضي تا پايان عمر اوراق بايد نسبت ياد 

شده را حفظ كند.
به ط��ور كلي، ابزارهاي��ي كه پيش تر وجود داش��ت، 
غيرمستقيم، هزينه بر و زمان بر بود اما اين چالش ها در 
انتشار اوراق مرابحه سهام برتطرف شده است. در واقع 
در ابزار جديد، مي توان سهام را به عنوان يك دارايي و 
به طور اقساطي خريداري كرد. به عبارتي شركت ها از 
اين پس مي توانند با خريد سهام، اوراق مرابحه منتشر 
كنند. بنابراين در ابزار جديد، امكان خريد سهام نيز مهيا 
شده بگونه اي كه سهام نيز به عنوان يك دارايي پايه به 

فرآيند انتشار اوراق مرابحه افزوده شده است.
با راه اندازي اين ابزار، ش��ركت ها مي توانند مستقيما 
درخواس��ت خود را ارايه كنند و تامين مالي بش��وند. 
ازاين رو متقاضيان بدون اينكه متحمل دشواري ها و 
هزينه هاي به كارگيري اوراق اجاره بش��وند، طي يك 
فرآيند كوتاه و سهل تامين مالي خواهند شد. شركت ها 
پس از اعام اينك��ه خواهان تامين مالي از اين طريق 
هستند، منابع مورد نياز خود را دريافت خواهند كرد 
)يعني همانند اخ��ذ وام، به طور يكجا از دريافت وجه 

بهره مند مي شوند( و شركت ها پس از آن اقدام به خريد 
سهام مدنظر خود از طريق بازار سرمايه خواهند كرد.

شركتي كه از طريق انتشار اوراق مرابحه سهام تامين 
مالي مي كند، عاوه بر صرفه جويي در زمان و هزينه، 
ملزم به رعايت نسبت دارايي ثابت به خالص دارايي ها 
نيستند چراكه اين موضوع در »اجاره سهام« لحاظ 
شده اس��ت. يكي از مهم ترين ويژگي و كاركردهاي 
اصلي »اوراق مرابحه س��هام« اين است كه شركت ها 
بافاصله پس از اعام تقاضا براي تامين مالي، مدارك 
و مستندات آنها توسط سازمان بورس و اوراق بهادار 
مورد بررسي قرار خواهد گرفت. سازمان بورس و اوراق 
بهادار با ارايه اين ابزار جديد، عاوه بر تسهيلگري در 
رفع نياز ش��ركت ها، موجب تحريك طرف تقاضا در 
بازار س��رمايه مي شود چراكه با به كارگيري اين ابزار، 
نقدينگي به طور مستقيم به بازار سرمايه تزريق خواهد 
شد و همين امر منجر به توسعه اين بازار خواهد شد. 
اين ابزار مي تواند دارايي و نقدينگي را در ريل گذاري 
صحيحي ق��رار بدهند و منابع را به درس��تي هدايت 
كند، عاوه بر اين موضوع انتش��ار اوراق تسريع پيدا 
خواهد كرد. در انتش��ار اوراق مرابحه س��هام مبلغي 
قرض داده نمي ش��ود كه در نهايت مش��كل فقهي و 
ربا به وج��ود بيايد، بلكه افرادي كه س��هام را به طور 
نقد مي فروشند، خريداري شده و نهاد واسط به طور 
اقساطي آن را به فروش مي رساند و عقد اسامي شكل 
خواهد گرفت .در برخي عقود اسامي همانند اوراق 
اجاره كه خريد و فروش به ط��ور كامل انجام خواهد 
شد، ارزش گذاري و بررسي ريسك به طور سختگيرانه  

انجام مي شود چراكه معامله به طور تمام وكمال انجام 
خواهد ش��د و اگر باني مبلغ را پرداخت نكند، دارايي 
فيزيكي به فروش خواهد رس��يد تا ب��ه اين طريق با 
دارندگان اوراق تسويه  حساب بشود اما در ابزار جديد 
با به كارگيري فروش اقساطي، فرآيند مربوط به طور 
آسان  و روان تري انجام خواهد شد چراكه شركت ها 
توسط خود سازمان بورس بررسي مي شوند و پس از 
آن منابع تحت اختي��ار متقاضي قرار خواهد گرفت؛ 
متقاضيان نيز در انتهاي فرآيند به طور مستقيم سهام 
خريداري مي كنند و از آنجايي كه بازار سهام نيز تحت 
نظر س��ازمان بورس و اوراق بهادار قرار دارد، نظارت 

بهتري اعمال خواهد شد.

   عرضه اوليه شهر در بورس
در آخرين روز كاري مراس��م رونمايي از انتشار اولين 
اوراق مرابحه س��هام انجام ش��د. مياد فروغي، عضو 
هيات مديره دماوند در خصوص اين اوراق گفت: اوراق 
مرابحه سهام براي اولين بار در كشور مورد استفاده قرار 
گرفته است. توسعه ابزارهاي مالي يكي از ويژگي هاي 
مهم بازار سرمايه اس��ت و حال يكي از ابزارهاي نوين 
تامين مالي كه گام بزرگ در تامين مالي هلدينگ ها 
و شركت هاي س��رمايه گذاري با عنوان اوراق مرابحه 
شروع به كار كرده است. پيش از اين ابزارهاي چنداني 
در بازار وجود نداش��ت و تنها اوراق اجاره براي تامين 
مالي هلدينگ ها معرفي شده بود. اوراق اجاره پيچيده 
و زمان بر بود و نياز بود ابزار ديگري نيز معرفي شود كه 
تامين مالي تسريع ش��ود. اوراق مرابحه سهام ابزاري 
اس��ت كه سرمايه گذاري بورس��ي و خارج از بورس را 
براي هلدينگ ه��ا فراهم و به تأمين مالي هلدينگ ها 

كمك مي كند.
اس��ماعيل درگاهي، مديرعامل گروه مالي ش��هر در 
ادامه اين نشس��ت اظهار كرد: انتش��ار اوراق مرابحه 
براي اولين بار جسارت و پيگيري ويژه اي لازم داشت. 
همچنين اين اوراق به اندازه 300 ميليارد ريال منتشر 
شده است. عرضه اوليه گروه مالي شهر و سه شركت 
زير مجموعه ما نيز به زودي و امسال انجام خواهد شد.

ميثم فدايي، مديرعامل تامين سرمايه دماوند نيز در 
ادامه گفت: پيش از اين ابزار مناسبي براي تامين مالي 
هلدينگ ها نبود، اوراق اجاره نيز در تضامين شركت ها 
را با چالش مواجه مي كرد و از سويي تمامي منابع صرف 
خريد سهام نمي شد؛ اما با استفاده از اوراق مرابحه سهام 
منابع تامين شده صرف خريد سهام يا ابزار موجودر بازار 
سهام خواهد شد. اين اوراق در كمتر از سه ماه منتشر 

شد و امروز به طور كامل به فروش رفت.
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كاهش ريسك فيكس اينكام ها 
با كاهش حد نصاب خريد سهام

سنا| سال ۱3۹۹ بود كه صندوق هاي سرمايه گذاري 
صندوق هاي درآمد ثابت يا اصطاحا فيكس اينكام ها، 
با توجه به ش��رايط نامس��اعدي كه براي بازار سهام به 
وجود آمد، ملزم ش��دند حداقل ۱۵ درصد و حداكثر تا 
۲۵ درص��د از ارزش پرتفوي خود را س��هام خريداري 
كنند. به همين دليل، ريسك صندوق هاي درآمد ثابت 
به شدت افزايش پيدا كرد؛ اما حالا مصوبه جديدي آمده 
كه وضعيت را براي اين صندوق هاي تغيير داده اس��ت. 
طبق اباغيه جديد سازمان بورس كه روز چهارشنبه، 
ششم ارديبهشت منتشر ش��د، حداكثر ميزان خريد 
صندوق هاي س��رمايه گذاري درآمد ثابت از ۱۵ به ۱0 
درصد كاهش يافت.بهادر برهان، مدير صندوق درآمد 
ثابت افران در مورد اي��ن موضوع مي گويد: اين كاهش 
اتفاق بدي نيست چرا كه به صندوق ها كمك مي كند 
حساب سهام خود را كنترل كنند. وقتي اين صندوق ها 
سهام كمتري خريداري كرده باشند، در شرايط بحراني 
نيز زيان كمتري متحمل مي شوند. به اين ترتيب چنين 
محدوديتي، مي تواند جلوي زيان صندوق ها را بگيرد. 
برهان با اشاره به اينكه در سال هاي ۱3۹۹ و ۱۴00 شاهد 
آسيب پذيري برخي از صندوق هاي درآمد ثابت بوديم كه 
دليل بروز مشكل براي عمده اين صندوق ها، الزاماتي بود 
كه در زمينه خريد سهام داشتند، گفت: مشكل ذخيره 
منفي در بسياري از صندوق هاي درآمد ثابت حل شده، 
در حالي كه تا شش يا هفت ماه پيش، اين مشكل خيلي 
ش��ديد بود. در آن زمان اگر مصوبه اي مي آمد و درصد 
سهام را كم مي كرد، برخي از صندوق ها قطعا از بازار جا 
مي ماندند. وي افزود: با رشد اخير بازار سهام، بسياري از 
صندوق هاي درآمد ثابت اقدام به كاهش ميزان سهام خود 
كرده اند و برخي هم مانده اند؛ اما مشكات صندوق هاي 
درآمد ثابت حل شده و با اين كاهش اخير، احتمال اينكه 
دوباره وارد مشكل جدي شوند، بسيار كم است. بنابراين، 
مصوبه اخير س��ازمان بورس براي صندوق هاي درآمد 
ثابت، مطلوب اس��ت. مدير صندوق درآمد ثابت افران 
در مورد اثر مصوبه س��ازمان بورس بر روي كليت بازار 
سرمايه، گفت: دو يا سه ماه قبل، حساب درآمد ثابت ها 
را از بين صفر تا ۲۵ درصد به صفر تا ۱۵ درصد رساندند. 
در آن زمان، فروش سهام صندوق هاي درآمد ثابت، 
اصطاحا مثبت بود اما عدد آن روي روند كلي بازار 
تاثير چنداني نداش��ت. مثا حدود ۵ تا ۶ همت در 
پله اول، از محل صندوق هاي درآمد ثابت خارج شد.

دومين كارگزاري جديد
مجوز فعاليت گرفت

نويد خالقي سرپرس��ت اداره امور كارگزاران س��ازمان 
ب��ورس و اوراق به��ادار اظهار كرد: پيرو سياس��ت هاي 
سازمان بورس مبني بر توسعه كمي و كيفي نهادهاي 
مالي بالاخص ش��ركت هاي خدمات دهن��ده، دومين 
مجوز فعاليت كارگزاري مطابق دس��تورالعمل صدور 
مجوز تأس��يس و فعاليت كارگزاري، صادر ش��د. وي با 
تاكيد بر اينكه مجوزهاي فعالي��ت دومين كارگزاري 
جديد التاسيس پس از حدود ۱۴ سال صادر شده است؛ 
بيان كرد: از زمان فراخوان صدور مجوز تأسيس شركت 
كارگزاري تاكنون تعداد ۷ شركت كارگزاري به مرحله 
تاسيس و ثبت شركت نزد مرجع ثبت شركت ها رسيده 
است كه از اين ميان تعداد ۲ شركت كارگزاري در مرحله 
صدور مجوز فعاليت هستند. خالقي ابراز كرد: به منظور 
ارتقاي سطح كيفيت خدمات شركت هاي كارگزاري 
در دستورالعمل جديد صدور مجوز تأسيس و فعاليت 
كارگزاري، استانداردهاي بالاتري در صدور مجوزهاي 
فعاليت لحاظ شده است؛ چراكه ارتقاي كيفيت خدمات 
شركت هاي كارگزاري يكي از اهداف مهم دستورالعمل 
جديد محسوب مي شود. سرپرست اداره امور كارگزاران 
س��ازمان بورس بيان ك��رد: ص��دور مجوزهاي جديد 
نقطه عطفي خواه��د بود تا افراد جديد ب��ا ايده هاي نو 
و خاقان��ه وارد صنعت كارگزاري ش��وند كه به پويايي 
صنعت كارگزاري و نهايتاً بازار س��رمايه كمك خواهد 
كرد. خالقي تصريح كرد: س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
متناسب با سياست هاي خود در جهت تسهيل صدور 
مجوز براي ش��ركت هاي كارگزاري جديد التاسيس با 
استانداردهاي بالا، نس��بت به آن دسته از شركت هاي 
كارگزاري كه ش��رايط خود را با استانداردهاي موضوع 
دستورالعمل تطبيق ندهند، با جديت برخورد خواهد 
كرد؛ در همين راستا شركت هايي كه تا تاريخ ۱۹ خرداد 
ماه ۱۴0۲، شرايط موضوع دستورالعمل را رعايت نكنند 
با محدوديت هاي جدي و فراگيري در دو مقطع زماني 

نسبت به دامنه عملياتي شان مواجه خواهد شد.

پيش بيني روندهاي تاريخي
از ادامه رشد بورس

بورسان| مجيد حصاري، كارش��ناس بازار سرمايه با 
بررس��ي تايم فريم روزانه وهفتگي شاخص كل عنوان 
كرد: آن چه در اين تايم فريم ها به چشم مي خورد حاكي 
از آن است كه موج صعودي بورس در حال تشكيل تقارن 
نسبت به موج نزولي كه اين روند در نمودار ارزش معامات 
نيز به چشم مي خورد. بررسي موارد فوق نشان مي دهد 
كه محدوده ۲.۷ ميليون واحدي براي شاخص كل سطح 
مهمي است كه مي تواند فشار فروش را به همراه آورد اما 
ممكن است كه شاخص واكنشي نيز نسبت به اين سطح 
نداشته باشد اما سهامداران بايد در اين محدوده با دقت 
بيشتري به تحليل رفتار بازار بپردازند. اين كارشناس بازار 
سرمايه در ادامه روند بلندمدت شاخص را مورد بررسي 
قرار داد و خاطرنشان كرد: بررسي روند تاريخي بورس در 
تايم فريم ماهانه و از سال ۷۷ نشان مي دهد كه شاخص 
كل بورس پس از شكس��ت س��قف تاريخي به صورت 
ميانگين ۴3 ماه به پيشروي خود در مسير صعودي ادامه 
داده و ۵00 درصد رشد را تجربه كرده است البته بايد به 
اين نكته توجه كرد كه سال ۹۹ به دليل تحولات خاص 
بازار سرمايه به عنوان داده پرت در نظر گرفته است پس 
روندهاي تاريخي ادامه رشد بورس را تاييد كرده و به نظر 
مي رس��د روند صعودي فعلي ادامه دارد اما اين موضوع 

مستلزم عدم تغييرات ناگهاني در اقتصاد كشور است.

سه ضلع رشد پايدار بورس
تجارتنيوز| حدود سه ماه اس��ت كه بورس تهران 
روند صعودي خود را آغاز كرده و طي اين مدت شاخص 
كل بورس توانسته سقف سال  ۱3۹۹ را بشكند؛ به اين 
ترتيب نماگر بازار به سرعت وارد محدوده دو ميليون و 
۵00 هزار واحدي شده است. همه شاخص ها و صنايع 
بازار در اين مدت رشد بسيار خوبي را ثبت كرده اند؛ حتي 
برخي از تك سهم هاي بازار بيش از تورم بازدهي داشتند.

به عقيده بسياري از كارشناسان اين ركوردشكني ها تنها 
جبران زيان هاي گذشته است و بازار سرمايه به همين 
واسطه توانسته به تعادل برسد. پس از اين، تالار شيشه اي 
مي تواند روند صعودي داشته باشد و خصوصا در شرايط 
تورمي بهترين بازار براي حفظ ارزش سرمايه است. با 
توجه به اين شرايط انتظار مي رود كه ورود نقدينگي به 
بورس افزايش يابد و در نهايت شاهد رشد پايدار بازار و 
شاخص ها باشيم. بهمن فاح، كارشناس بازارهاي مالي 
در خصوص وضعيت رشد بورس به تجارت نيوز گفت: با 
توجه به ركود ساير بازارها و رشد حجم نقدينگي مي توان 
گفت نقدينگي، بازاري مناسب تر از بورس براي فعاليت 
پيدا نخواهد كرد. وي توضي��ح داد: به دو دليل بورس 
بازاري مناس��ب براي نقدينگي  اس��ت؛ نخست اينكه 
س��ود بانكي )بازار پول( كمتر از تورم است و دوم اينكه 
بازار سرمايه مي تواند رشد تورمي را در خود لحاظ كند. 
يعني سرمايه گذاران مي توانند تورم را به عنوان حداقل 
رش��د روي دارايي خود در نظر بگيرند. اين كارشناس 
بازار س��رمايه ادامه داد: در حال حاضر برخي از صنايع 
بازار با ارز ۲8 ه��زار و ۵00 توماني و برخي ديگر با دلار 
نيمايي سودسازي مي كنند. اين انتظار وجود دارد كه 
اگر قيمت گذاري دستوري ارز برداشته و دلار نيمايي 
رشد كند، در نهايت بازار سرمايه بتواند به جز نرخ دلار 
و نسبت هاي p/e، p/s  وnav  رشد تورمي را نيز لحاظ 
كند.در مقطع فعلي و به عقيده سرمايه گذاران، بورس 
سپري در برابر تورم اس��ت. وي با اشاره به رشد بورس 
گفت: پايدار بودن رشد بازار سرمايه به مديريت سازمان 
بورس، حقوقي ها و حقيقي ها بازمي گردد و اينها س��ه 
ضلع يك مثلث را تش��كيل مي دهند. اين كارشناس 
بازار سرمايه ادامه داد: اگر اين سه ضلع رفتار عقايي و 
منطقي داشته باشند و تصميم گيريشان نيز عيني گرا 
باش��د، بورس مي تواند رشد معقولي را ثبت كند. فاح 
اظهار كرد: با توجه به nav و نسبت  مالي شركت ها در 
كليت به نظر مي رسد كه بازار سهام تا پايان فصل مجامع 
پتانسيل رشد دارد. وي با اشاره به رشد بازار گفت: علت 
رش��د اين روزهاي بازار سرمايه به علت زير ارزش ذاتي 
بودن شركت هاس��ت. اكنون تالار شيش��ه اي در حال 
جبران زيان هاي گذشته است و رشد خاصي در بازار رخ 
نداده است. اين فعال بازار سرمايه تشريح كرد: با توجه به 
افزايش نرخ  صنايع و انتظار افزايش قيمت دلار  نيمايي، 
دلار ۲8 هزار و ۵00 توماني و رش��د نقدينگي، انتظار 
مي رود كه بورس يك رشد پايدار و منطقي داشته باشد. 
فاح درباره عرضه هاي اوليه  اظهار كرد: متولي مي تواند با 
عرضه اوليه، حجم، ارزش معامات و روند روبه بالاي بازار 
را مديريت كند. چراكه عرضه هاي اوليه  پتانسيل جذب 
نقدينگي به سمت خود را دارند. وي ادامه داد: نزديك به 
۵0 شركت از سال گذشته در صف عرضه اوليه هستند. 
اگر اين عرضه ها شدت بگيرد، يكي ديگر از شروط شد 
پايدار بورس محقق خواهد شد و اتفاقات سال ۹۹ نيز در 
بازار تكرار نمي شود. اين كارشناس بازار سرمايه در پاسخ 
به اين سوال كه رشد شرط پايدار بورس چيست گفت: 
رشد پايدار تالار شيشه اي مشروط به توسعه و افزايش 
عمق بازار است. فاح در پايان تاكيد كرد: مهم ترين 
مساله بازار اكنون تس��ريع عرضه هاي اوليه  است، 
چراكه مي تواند به رقاب��ت حقيقي ها و حقوقي ها و 
افزايش شناوري سهام كمك كند. با توجه به شرايط 
بازار س��رمايه به نظر مي رس��د كه افزايش عرضه ها 
مي تواند به افزايش نقدينگي و عمق بازار كمك كند. 
از سوي ديگر افزايش نقدينگي و عمق بازار نيز سودي 

بيش از گذشته نصيب سهامداران خواهد كرد.

منتظر شاخص يك ميليون
و ۷۰۰ هزار واحدي باشيم؟

بورسنيوز|آراد پوركار، كارش��ناس بازار سرمايه 
گفت: كاهش انتظارات برجامي را در روز هاي گذشته 
شاهد بوديم و متني كه مورد توافق طرفين قرار نگرفت، 
باعث ش��د برخي از گروه ها كه حكم رهبر را داشتند 
عرضه بيش تر ب��ه خود ببينند. چني��ن ريزش هاي 
ممكن اس��ت تا يك ميليون و 3۲0 هزا ر واحد يا يك 
ميليون و 300 هزار واحد ادامه پيدا كند. يعني اميد 
چنداني به بازگشت حمايت يك ميليون و ۴00 هزار 
تا يك ميليون و ۴۲0 هزار واحدي با ش��رايط حاكم 
و كاهش ارزش معاماتي كه تجربه كرديم، نيس��ت. 
وي افزود: يكي از مهم ترين عوامل بحث كرك اسپرد 
است. كرك اسپرد پالايش��ي كاهش بسيار زيادي را 
تجربه كرد. تا زمان مرتفع ش��دن كرك اسپرد در هر 
دو حالت برجام بخشي از صنايع رشد مي كنند و اگر 
گروهي مانند پالايشي ها رشد كند، عملكرد بازار نيز 
مطلوب مي ش��ود. همچنين قيمت كاموديتي ها در 
نرخ فروش ش��ركت هاي مرتبط با كالا هاي اساسي 
بسيار تاثيرگذار است. پوركار درباره گروه هاي پيشتاز 
در ماه هاي آتي به ب��ورس نيوز گفت: گروه هاي را كه 
جريان نقد خوبي دريافت كرده اند، مي توان به عنوان 
گروه پيشتاز معرفي كرد. در حال حاضر بين گروه ها 
جريان نقد چنداني را شاهد نيستيم، اما از نظر بنيادي 
پالايش��ي ها به عنوان يك گروه امن بنيادي معرفي 
مي شوند. ولي بايد گفت از تمام صنايع خروج نقدينگي 
را تجربه مي كنيم. اين فعال بازار س��هام تشريح كرد: 
اتخاذ سياس��ت انقباضي در امريكا منجر به ادامه دار 
شدن نزول كاموديتي ها مي شود و خود اميد ها براي 
حمايت يك ميليون و ۴00 هزا ر تا يك ميليون و ۴۲0 
هزا ر واحدي را كمتر مي كند. از س��وي ديگر به نظر 
مي رسد بازار سرمايه به خاطر وضعيت بنيادي خوب 
از اوايل مهر تا نيمه دوم آبان جذب جريان نقدينگي را 
به همراه داشته و موجي در محدوده يك ميليون و ۷00 
هزار تا يك ميليون و ۷۵0 هزار واحدي را شاهد باشد.

»تعادل«بررسيميكند

مرابحه؛ اوراقي  جديد  براي  تامين  مالي در بورس

بستر امن سوگيري
بازار سهام ايران در سال هاي اخير توسعه قابل توجهي 
را ش��اهد بوده؛ اما همچنان از دست يافتن به برخي از 
قابليت هاي موجود در بازارهاي مالي مطرح جهان نظير 
»دوطرفه بودن« باز مانده است. اين در حالي است كه 
به نظر مي آيد جاماندگي در اين حوزه مي تواند فرآيند 
تصميم گيري به خص��وص در روند صع��ودي را براي 

سرمايه گذاران با چالش هايي روبرو كند.
بدون ش��ك براي هر كس��ي پيش آمده كه بخواهد در 
يك جمع دوس��تانه وقتي همه در خصوص يك مساله 
نظري واحد دارند، نظر مخالفي را بيان كند. كار سختي 
اس��ت، مخصوصا اگر بخواهيد نظ��ري را رد كنيد كه 
طرفداراني متعصب دارد. حتي اگر بررس��ي هاي انجام 
شده روانشناس��ان را هم در نظر نگيريم چندان دشوار 
نيس��ت كه به طور كاما ش��هودي بر اين پيش فرض 
پافشاري كنيم كه انس��ان ها همواره سعي مي كنند تا 
در معرض نظرات منفي مردم قرار نگيرند. كمتر كسي 
را مي توان يافت كه به طور پيوس��ته حاضر باشد چنين 

وضعيتي را تجربه كند.
 اكو ايران در گزارشي نوشت كه بررسي هاي متعدد انجام 
شده در حوزه سوگيري هاي شناختي نشان از آن دارد 
كه خطاي تاييد )confirmationbias( كه به طور 
مختصر به معني جمع آوري اطاعات تاييد كننده پيش 
فرض هاي قبلي است، يكي از مهم ترين گرايه هايي است 
كه مي تواند افراد را در فرآيند تصميم گيري به خطا سوق 

دهد و استدلال هاي استقرايي را به بيراهه ببرد.
حال فرض كنيد كه گرايه تاييد بر سر موضوعي خاص و 
در خصوص نتيجه اي مشخص، در ميان گروهي شكل 
بگيرد كه از طرح يك نظ��ر يا بحث هدف به خصوصي 
 attitude polarization دارند. ب��ه اين وضعي��ت
يا قطبي ش��دن نگرش گفته مي ش��ود. يك نگرش در 
ش��رايطي به اين وضعيت در مي آيد كه جمعي از يك 
جامعه يا گ��روه با توجه به برخ��ي از پيش زمينه هاي 
يكسان در خصوص يك نتيجه به اختاف نظر با سايرين 
برس��ند. به تبع چنين جمعي مي تواند اكثريت از يك 

جامعه را شامل شود. 
بر اين اس��اس مي توان دريافت كه مشكل در خصوص 
ارايه يك تحليل فقط مخالفت با نظر جمعي از دوستان 
نيس��ت. مس��اله زماني بغرنج مي ش��ود كه مخاطبان 
مخالفت شما جمع بزرگي باشند؛ جمعي كه پذيرش 
نظر شما برايش صرفا كوتاه آمدن از باوري قبلي نيست 
و همس��ويي با نظر يا تحليل تازه مي تواند حتي برايش 

گران تمام شود. 

   خوش بيني به يك صعود تازه
چند ماهي است كه بورس تهران بعد از مدت ها باز هم پا 
در روندي صعودي گذاشته و بنابر آمار و ارقام به دست 
آمده از بازار حقيقي ها را كه همان مردم عادي باشند به 
سمت خود جذب مي كند. با اين حال خوشبيني نسبت 

به بازار ياد شده تنها مختص اين گروه از فعالان بازار سهام 
نيست. بررسي ها نشان مي دهد كه ماه ها سردرگمي و 
بدبيني فعالان بازار سهام در سال هاي ۱۴00 و ۱۴0۱ 
س��بب ش��ده تا بخش حرفه اي بازار ياد شده نيز فضا را 
براي سرمايه گذاري در شرايط كنوني مناسب ببينند. 
آنها نيز به مانند بسياري ديگر از فعالان بازارهاي دارايي 
با اشاره به وضعيت نا به سامان بورس در سال هاي اخير 
و همزماني اين  نا به ساماني با پرواز قيمت ها در دو سال 
اخير به اين مساله اشاره مي كنند كه بازار از دارايي هاي 

مذكور جا مانده است.
بررسي ادعاها و ش��واهد متعددي كه دال بر ارزندگي 
بازار سهام وجود دارد، موجب ش��ده تا سرمايه گذاران 
چه حرفه اي باشند و چه آماتور هم اكنون كليت بازار را 

رو به صعود ببينند. 

   همه در جناح موافق
البته هدف در اين يادداشت اين نيست كه به بررسي ادله 
موافق يا مخالف ارزندگي بازار بپردازد. بلكه به دنبال آن 
است تا يك نكته مهم در خصوص چرايي اتفاق نظر بر سر 
تداوم روند صعودي يا نزولي و خطر بالقوه اي كه دوطرفه 

نبود بازار به وجود مي آورد را به بررسي بگذارد.
براي درك ارزندگ��ي يا عدم ارزندگي س��هام تاكنون 
مطالب زيادي به رش��ته تحرير درآم��ده؛ فعالان بازار 
چه گرايش به روش بنيادي داشته باشند چه تكنيكال 
همواره سعي مي كنند تا ورود به طرف تقاضا را به عوامل 
متعددي كنند كه ناشي از سطح دانش، تجربه يا عايق 
آنها اس��ت، منوط كنند. اما مساله تنها اين نيست. علم 
روانشانس��ي و تركيب آن با اقتصاد و مالي در دهه هاي 
اخير نش��ان داده كه س��رمايه گذاران فارغ از س��ابقه و 
سطحي كه دارند هيچگاه از اشتباه مصون نيستند و چه 
بسا در ش��رايطي ممكن است به دام تعصب نيز گرفتار 

ش��وند.  اين دقيقا آن چيزي اس��ت كه بازار يك طرفه 
)one-sided market( را به بستري مناسب براي 
تش��ديد احتمال زيان دي��دن مردم از س��وگيري ها و 
گرايه هاي مختلف ب��دل مي كند. اگ��ر بخواهيم بازار 
يكطرفه را به شكلي ساده شرح دهيم، بازار مذكور بازاري 
است كه در آن شما تنها مي توانيد دارايي را بخريد و به 
اميد آن باشيد تا از قِبل رشد قيمت آن سود كنيد. چنين 
امري به آن معني است كه اساسا در بازار نزولي شما هيچ 

شانسي براي عرض اندام نخواهيد داشت.
اما بازار يكطرفه تنها نوعي از بازار نيست كه مي توان در 
آن كسب سود كرد. بازارهاي مالي پيشرفته در تمامي 
نقاط جهان امروز در شرايطي به سر مي برند كه آن را 
بازار دوطرفه )Two-Sided Market( مي نامند. 
در بازار دو طرفه س��رمايه گذاران به جز امكان خريد 
و فروش عادي كه پيش��تر شرح آن رفت، مي توانند با 
قرض گرفتن و فروش يك داراي��ي در قيمت بالاتر و 
خريد و تحوي��ل آن به مالك اصلي در قيمت پايين تر 
سود كسب كنند. به همين دليل است كه به اين امكان 
يعني shortsell در زبان فارسي »فروش استقراضي« 

نيز مي گويند.
بررسي ها نشان مي دهد كه نبود چنين بستري در يك 
بازار به سبب آنكه امكان كسب سود را به مواقع رونق 
كلي بازارها محدود مي كند باعث مي ش��ود تا همه به 
هنگام بهبود تقاضا، ميل به سمت خريد داشته باشند؛ 
ميلي كه ممكن است چندان از تعصب و سوگيري به 
دور نباشد. به عبارتي ديگر نبود اين شرايط امكان بروز 
گرايه يا سوگيري به هنگام را افزايش مي دهد. از اين رو 
طبيعي است كه به طور ناخودآگاه همه در شرايط رونق 
بازار، در طرف موافق روند قرار گيرند. اين دقيقا همان 
چيزي اس��ت كه در ابتداي اين نوشتار از آن با عنوان 
»قطبي شدن نگرش« س��خن گفتيم. اين وضعيت 

ممكن است در شرايطي كه زمينه براي شكل گيري 
حباب قيمت فراهم است با شدت بيشتري رخ دهد.

    لنگر زندگي در ذهن انسان
اثر لنگر انداختن )Anchoring Effect( يكي ديگر 
از سو گيري هاي شناخته شده در ذهن انسان است كه 
نخستين بار از سوي آموس تروسكي و دنيل كانمن )برنده 
جايزه نوبل( به دنياي علم معرفي شد. اين نوع گرايه در 
واقع امروز يكي از شناخته ش��ده ترين سوگيري هاي 
ذهن انسان است. بر اين اساس اگر خوشبيني يا بدبيني 
در ابت��داي يك موضوع در ذهن ش��ما لنگر بيندازد به 
احتمال زياد باقي تصميماتي ك��ه در زمينه مورد نظر 
اتخاذ خواهيد كرد هم بر اساس همان نگاه اوليه است. به 
عبارت بهتر شما ديدگاه خود را بر اساس شواهد مغاير 
با تصور اوليه يا اصاح نمي كنيد يا به س��ختي اين كار 
را انجام مي دهيد. ش��ايد معروف ترين مثال براي لنگر 
انداختن تصويري در ذهن را بتوان شكل گيري ذهنيت 
انسان از يك شخص به خصوص بر اساس شناخت اوليه 
عنوان كرد.  بررسي ها نشان مي دهد كه ارزندگي يا حتي 
سودآور بودن نيز مفهومي اس��ت كه در ذهن انسان ها 
لنگر مي ا ندازد. اگر شما فعال قديمي بازار سهام باشيد 
احتمالا صعود قيمت سيماني ها در دهه 80 رشد قيمت 
س��هم كشتي س��ازي صدرا و در همين سال هاي اخير 
خوشبيني مردم به رويين تن بودن نمادهاي كاماديتي 
محور در ريزش ها را به ياد داريد. در نيمه دوم سال ۹۹ 
كم نبودند افرادي كه انتظار داش��تند نمادهايي نظير 
»فولاد« يا »فملي« صف فروش نشوند، آن هم صرفا به 
اين دليل كه نمادهايي از اين دست به باور آنها »بنيادي« 

يا ارزنده هستند. 
اينها همه شرايطي بوده كه در وضعيت بازار يك طرفه 
ايجاد ش��ده اند. انباشت تقاضا در شرايطي كه فرصت 
س��ودآوري كم باش��د در برخي نمادها يا صنايع و در 
ش��رايطي كان تر در كليت بازار سهام امري طبيعي 
است. اين وضعيت باعث مي ش��ود تا هم زمينه براي 
پروژه شدن نمادها فراهم شود و هم مردم عادي ناباورانه 
برخي نمادها يا كليت بازار را ارزنده فرض كنند. حال 
آنكه ارزندگي مفهومي نسبي است و با تغيير قيمت ها 
به طور پيوسته دستخوش تغيير مي ش��ود. از اين رو 
مي توان نتيجه گرفت كه در شرايط كنوني بازار سهام 
در كليت خود، چه ارزنده باشد چه گران، در هر صورت 
تا زماني كه به شكل يك طرفه همه سرمايه گذاران را 
به سمت خوشبيني در خصوص قيمت ها سوق دهد، 
بس��تري است هموار براي بروز فهرس��تي بلند بالا از 
سوگيري هاي شناختي كه نسبت به يك بازار دو طرفه 
فرصت مغتنمي براي ب��روز و ظهور دارند. طبيعتا در 
چنين حالتي اگرچه ممكن است نگاه مخالف منفور 
باشد اما بايد توجه داشت كه قدر ناديدن آن به اندازه 

شكل گيري حباب دارايي مي تواند خطرناك باشد.



گروه راه و شهرسازي|
 در حال��ي ك��ه برخ��ي نماين��دگان مجل��س از 
»بي رغبتي« دولت به اج��راي قانون جهش توليد 
مسكن س��خن به ميان مي آورند، مش��اور وزير راه 
و شهرس��ازي در حوزه مس��كن گفته اس��ت: كل 
حاكميت بايد كلان پروژه مس��كن را حمايت كند! 
در مي��ان اين اظه��ارات ضد و نقي��ض آنچه از بين 
مي رود، اعتماد مردم به وعده هاي مسوولان و نظام 
حكمراني كشور است. اگر چه از ابتداي پيش نويس 
قان��ون جهش توليد مس��كن در مجلس ش��وراي 
اسلامي كارشناسان نس��بت به اجرايي نشدن اين 
طرح هشدار مي دادند، اما س��رانجام طرح ساخت 
سالانه يك ميليون مس��كن در نظام قانون گذاري 
كشور به »قانون« تبديل شد. نمايندگان واضع اين 
قانون بر اين باورند كه تمام��ي امكانات و ابزارهاي 
لازم ب��راي حمايت از دولت در س��اخت 4 ميليون 
مس��كن در 4 سال ديده و لحاظ شده است. مثلا در 
تامين مالي بانك ها »مكلف« به پرداخت 360 هزار 
ميليارد تومان تسهيلات ش��ده اند يا دستگاه هاي 
دولتي بايد زمين هاي خ��ود را به وزارت راه بدهند 
تا در اين زمين ها مسكن س��ازي ش��ود.اما واقعيت 
اين است كه كارشناسان در دوره تدوين اين طرح 
مجلس به همين نكته ها اش��كال وارد مي كردند و 
مي گفتند كه در تامين مالي، بانك ها در ش��رايطي 
نيس��تند كه اي��ن حج��م از تس��هيلات بلندمدت 
را پرداخ��ت كنند، يا تجربه نش��ان داده اس��ت كه 
دس��تگاه هاي دولتي به راحتي از زمين هاي متعلق 
به خود چش��م نمي پوشند. اما قانونگذاران به انجام 
چنين مس��ائلي، از ديدگاه تحك��م و اعمال قدرت 
مي نگريستند و مي گفتند كه يك »مدير جهادي« 
مي تواند ه��م از بانك ها تس��هيلات بگي��رد و هم 
زمين ها مناسب مسكن س��ازي را از چنگ مديران 
بعضا نالايق دولتي به نفع مردم محروم بيرون آورد. 
حالا اما با گذش��ت حدود 20 م��اه از اجراي پروژه 
مسكن سازي مش��ترك دولت و مجلس، ظاهرا نقد 
منتقدان محقق شده است اما همچنان دولتمردان 
بر نكات امكان ناپذير دست مي گذارند و حالا انتظار 
دارند ك��ه »كل حاكميت« از طرح مسكن س��ازي 
دولت��ي حمايت كنن��د، غافل از اينك��ه هيچ گونه 
اعمالي زور و قدرتي نمي تواند باعث تحقق ساخت 
4 ميليون مسكن در 4 س��ال شود. و كليد حل اين 
ماج��را در پذيرش واقعيت هاي حاك��م بر اقتصاد و 
سياست ايران اس��ت. مهار تورم مهم ترين خواسته 
يك دهه اخير كارشناس��ان اقتص��ادي از دولت ها 
بوده اس��ت. مس��اله اي كه اگر حل مي شد، در پي 
آن بخش قابل توجهي از مشكلات از جمله مسكن 
نيز خود به خود رفع مي ش��د. ما بر عكس طي اين 
سال ها مشاهده شده و مي شود كه اوضاع تورم بدتر 
و بدتر مي شود و در عين حال، دولتمردان نيز انگار 

نكته هاي كارشناسان در مهار تورم را نمي شنوند.

     كل حاكميت حمايت كند!
به گفته سيد جواد س��ادات فيرزني، مشاور وزير راه 
و شهرس��ازي در حوزه مس��كن، كل حاكميت بايد 

كلان پروژه مسكن را حمايت كند.
به گزارش مهر، سادات در يك برنامه تلويزيوني اظهار 
كرد: ابعاد اين كلان پروژه و تفاوت هاي مسكن مهر 
و نهضت ملي مسكن بايستي براي مردم روشن شود 
كه علاوه بر شرايط تحريمي كنوني، خطوط اعتباري 

را عملأ در نهضت ملي را نداريم.
مشاور وزير راه و شهرسازي در حوزه مسكن با اشاره 

به بحث س��رانه ها افزود: آسيب شناس��ي شهرهاي 
جديد انجام شده است چرا كه در اين مناطق، اماكن 
و ابنيه اي مانند بيمارس��تان، مدرسه، پارك و غيره 
وج��ود ندارد و اف��راد عملًا در آنجا س��كونت ندارند 
 ل��ذا واقعيت موضوع اين اس��ت كه ب��ا وجود تلاش 
ش��بانه روزي كاركنان وزارت راه و شهرسازي ابعاد 

پروژه بسيار گسترده است.
وي خاطرنش��ان كرد: وزارت اقتصاد و بانك مركزي 
بايد در خصوص تخصيص 20 درصد كل تسهيلاتي 
بانكي به حوزه مسكن تصميم گيري كنند و با عنايتي 
كه رييس جمهور دارد تفاهم هايي با بانك ها صورت 
گرفته اس��ت كه وزارت راه و شهرس��ازي نيز از اين 

موضوع استقبال مي كند.

    بي رغبتي از سوي دولت و بانك ها
براي مسكن سازي

در اين حال، برخي نمايندگان مجلس براين باورند 
كه دول��ت رغبتي براي اجراي قان��ون جهش توليد 

مسكن ندارد.
اسماعيل حس��ين زهي، عضو كميس��يون عمران 
مجلس، در گفت وگو با مهر، درباره  تأمين مالي نهضت 
ملي مسكن توس��ط بانك ها گفت: با توجه به اينكه 
قانون جهش توليد ملي مس��كن در مجلس مصوب 
شده، بانك ها موظفند به ساخت مسكن تسهيلات 
دهند ولي متأس��فانه رغبتي نه از سوي دولت و نه از 
سوي بانك ها براي ورود به اين مساله ديده نمي شود.

وي اف��زود: نش��انه هاي عدم رغبت آنه��ا به نهضت 
ملي مس��كن و ساخت وساز يك ميليون واحد منزل 
مسكوني در سال را در بودجه ۱40۱ ديديم كه دولت 
هيچگونه رديف بودجه اي براي تأمين مالي نهضت 

ملي مسكن در نظر نگرفته بود.
اي��ن عضو كميس��يون عمران مجلس اظه��ار كرد: 
البت��ه در بودجه ۱402 منابعي ب��راي طرح نهضت 
ملي مس��كن از س��وي دولت ارايه ش��ده اس��ت اما 
خيلي از بانك ها كه اتفاقاً تح��ت نظر بانك مركزي 
هم هستند، نس��بت به اجراي اين قانون ترك فعل 

كرده اند و منابعي كه در قانون نهضت ملي مس��كن 
در نظر گرفته شده بود كه بانك ها به مسكن بدهند، 

تخصيص داده نشد.
حسين زهي اظهار كرد: از سوي ديگر وزارت صمت 
نيز يكي از وزارتخانه هاي مسوول رسيدگي به موضوع 
ساخت مسكن اس��ت و بايد در زمينه فراهم كردن 
مصالح ساختماني ورود مي كرد، اما با توجه به تورمي 
كه در كشور وجود دارد، قيمت مصالح ساختماني هم 

فوق العاده بالا رفت.
عضو كميسيون عمران مجلس اظهار كرد: از سوي 
ديگ��ر با توجه به تورمي كه همچن��ان رو به افزايش 
است، بحث بازپرداخت وام ها از سوي مردم كه عمدتاً 
جزو اقش��ار ضعيف جامعه هس��تند با مشكل روبرو 
خواهد ش��د كه دول��ت و بانك مرك��زي بايد در اين 
زمينه ورود جدي داشته باشد. تنها كاري كه تاكنون 
در اين حوزه انجام شده، تأمين زمين براي ساخت 2 
ميليون واحد مسكوني است. ولي همين اقدام نيز در 
خيلي از استان ها و شهرستان ها هنوز عملياتي نشده 
و نياز است تا س��امانه اي در اين راستا توسط دولت 
تعبيه شود و پيش��رفت طرح نهضت ملي مسكن را 

تحت نظر بگيرد.
به گفته اي��ن نماينده مجلس، چي��زي كه تاكنون 
مدنظر قانون گذار در نهضت ملي مسكن بوده محقق 

نشده است.
وي در پاس��خ به اينكه آيا با اين شيوه عمل بانك ها 
مي توان اميدوار به تحقق اين وعده دولت بود، گفت: 
اگر بانك ها با همين رويه فعلي به كار خود ادامه دهند، 
نمي توان اميدي به اجراي نهضت ملي مسكن داشت.

    كارنامه ناموفق مسكن سازي دولتي
آن طور كه سرپرست دفتر اقتصاد مسكن وزارت راه و 
شهرسازي اعلام كرده است، حدود يك ميليون 400 
هزار واحد مسكوني طرح نهضت ملي مسكن در كل 
كشور به مرحله  س��اخت رسيده كه ۱36 هزار واحد 
آن خانه هاي يك طبقه اس��ت و قرار است از طريق 

واگذاري زمين به متقاضيان احداث شود.

به گزارش ايسنا، اين يك ميليون و 400 هزار واحد 
مسكوني در حال ساخت ش��امل ساخت ۱0۹ هزار 
واحد در بافت فرس��وده، 220 هزار در روستاها، ۸0 
هزار خودمالكي، 240 هزار مسكن مهر و ۱36 هزار 

خانه هاي يك طبقه است.
به گفته سرپرس��ت دفتر اقتصاد مس��كن وزارت راه 
و شهرس��ازي، حدود 6 ميليون نفر در طرح نهضت 
ملي مسكن ثبت نام كردند كه همه اين افراد به شكل 
برخط در س��امانه پالايش و متقاضيان واجد شرايط 
شناسايي شد. در مرحله شناسايي زمين وزارت راه 
و شهرسازي موفق شد تا تغيير كاربري هاي مجاز را 
انجام و الحاق به محدوده را انجام دهد كه بيش از 24 
هزار هكتار زمين تغيير كاربري پيدا كرد و تمامي اين 
شناس��ايي ها با ملاك عمل قرار دادن نبودن اراضي 
در حريم گس��ل ها، در حري��م رودخانه ها، در حريم 

فرونشست و توجه به ساير مخاطرات انجام شد.
ابوالفضل ن��وروزي با اعلام اينكه در برخي ش��هرها 
تامين زمين به طور كامل انجام ش��ده و در برخي از 
كلان شهرها تامين زمين همچنان ادامه دارد، گفت: 
در حوزه عمليات اجرايي فرآيند طراحي در پروژه ها 
آغاز شد. در پروژه هاي نهضت ملي مسكن حدود ۷00 
هزار واحد تعريف واحد عملياتي شده است. بدين معنا 
متقاضي شناسايي، اراضي تامين و عمليات اجرايي 

آغاز شده است.
سرپرست دفتر اقتصاد مسكن ادامه داد: از اين ۷00 
هزار واحد طرح نهضت ملي مسكن كه در دست اجرا 
قرار دارد حدود ۵۵0 هزار واحد به شكل انبوه سازي 
توسط پيمانكاران واجد شرايط در حال انجام است و 
حدود ۱40 هزار واحد نيز به شكل خودمالكي توسط 

مردم با تخصيص اراضي به آنها در حال انجام است.
سرپرست دفتر اقتصاد مسكن در خصوص پروژه هاي 
طرح نهضت ملي مسكن كه با همكاري ساير نهادها 
و وزارتخانه ها در دست اجراست، گفت: پروژه طرح 
نهضت ملي مسكن نيروهاي مسلح حدود ۱۱۵ هزار 
واحد مسكوني است كه اراضي توسط نيروهاي مسلح 

تامين شده و واحدها در حال عملياتي است.
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۵۷ درصد تصادفات تهران
در بزرگراه ها اتفاق مي افتد

مديركل مهندسي و ايمني ترافيك معاونت حمل و نقل 
و ترافيك ش��هرداري تهران گفت: سال ۱40۱ نسبت 
به سال ۱400، شاهد ۹ درصد كاهش تصادفات فوتي 
راكبان موتورسيكلت ها در پايتخت بوديم. به گزارش ايلنا، 
سيد حسين حسيني نژاد با اعلام اينكه در بهار ۱40۱ 
در هر منطق��ه، ٣٠ تا ٤٠ نقطه حادثه خيز و در مجموع 
بالغ بر ٩٣٠ نقطه در معاب��ر بزرگراهي و غيربزرگراهي 
مشخص شد، افزود: ايمن سازي جناغي ها در بزرگراه ها 
و اصلاح تب��ادلات ورود تندرو به كن��درو و برعكس در 
معابر بزرگراهي به خصوص بزرگراه آزادگان براي اجرا به 
مناطق ابلاغ شد. وي با اشاره به اينكه 42۵ نقطه از ۹30 
نقطه حادثه خيز يعني 46 درصد مجموع نقاط در معابر 
پايتخت، اصلاح هندسي و ايمن سازي شده اند، اظهار 
كرد: ۹0 درصد نقاط نيازمند ايمن سازي در معابر توسط 
شهرداري هاي مناطق شناسايي شده اند و در مجموع، 
اين اقدامات باعث شده تا پايتخت در سال ۱400 نسبت 
به سال ۹۹، شش درصد و در سال ۱40۱ نسبت به سال 
۱400، دو درصد كاهش تصادفات فوتي را شاهد باشد. 
حسيني نژاد با بيان اينكه ۵۷ درصد از مجموع تصادفات 
پايتخت در بزرگراه ها اتفاق مي افتد كه نصب دوربين هاي 
ثبت تخلف را ب��ه منظور كنترل و كاه��ش تصادفات 
بزرگراهي در دستور كار قرار داده ايم، افزود: 3۸ درصد 
تصادفات تهران نيز در معابر شرياني شهر رخ مي دهد كه 
با اجراي كامل طرح هاي ايمن سازي، اميدواريم شاهد 
كاهش تصادفات در اين معابر باش��يم. حسيني نژاد با 
اعلام اينكه 26 درصد تصادفات پايتخت بين س��اعات 
۱2 تا ۱۷ و 2۵ درصد بين ساعات ۱۷ تا 23 اتفاق افتاده 
است، اظهار كرد: موضوع ايمني تردد در شهر و حفظ جان 
شهروندان هنگام ترددهاي شهري را با توجه به تعامل 
خوب با پليس راهور و همراهي معاونت هاي حمل و نقل 
و ترافيك شهرداري هاي مناطق با سرعت و حساسيت 

بيشتري در دستور كار قرار داده ايم.

وجود نقص ترمز در ۵ درصد 
خودروهاي معاف از معاينه فني

مديرعامل ستاد مركزي معاينه فني خودروهاي تهران 
گفت: از يك ميليون خودروي معاف از معاينه فني )به 
لحاظ سن( حدود 200 هزار دس��تگاه در آزمون هاي 
داوطلبانه معاينه فني مردود ش��دند. به گزارش ايلنا، 
شادي مالكي، مديرعامل ستاد معاينه فني در گفت وگو 
با خبرنگار شهر اظهار كرد: حدود پنج درصد خودروهاي 
معاف از معاينه فني داراي نقص در سامانه ترمز هستند.

مالكي ضم��ن تاكيد بر نياز به بازنگري س��ن معافيت 
خودروهاي نو از انجام معاينه فني افزود: در قانون عموما 
مدت زمان گارانتي خودروها دو س��ال تعيين شده در 
صورتي كه اولين مراجعه خودرو به مراكز معاينه فني 
پس از چهارسال از توليد انجام مي شود. در اين بازه دو 
ساله بين 2 تا 4 سال پس از توليد، خودرو بدون هيچگونه 
پايشي در شهر تردد مي كند. مديرعامل ستاد مركزي 
معاينه فني خودروهاي تهران خاطرنشان كرد: البته 
خارج از بحث نياز به پايش مستمر خودروها پس از فرايند 
توليد، اصلاح زمان معافيت هم به نفع مشتري و هم به 
نفع س��ازندگان خودرو است. درخصوص مشتري اگر 
زمان معافيت معاينه فني كاهش يابد بخشي از نواقص و 
ايراداتي كه در مراكز شناسايي مي شود در دوره گارانتي 
بدون تحميل هزينه به مشتري قابل برطرف شدن است.

وي افزود: در مورد س��ازندگان و خدمات پس از فروش 
خودرو انجام معاينه فني در دوره گارانتي بدون ترديد 
مي تواند در تشخيص درست و به هنگام ايراد موثر بوده 
و در كاهش برخي از هزينه هاي تحميلي در اين دوره به 

سازندگان خودرو جلوگيري كند.

نظارت بر تاكسي ها
با هوش مصنوعي

مهدي وحدت كار، مديرعامل شركت تاكسيراني شهر 
تهران با بيان اينكه ما به دنبال نظارت و كنترل هوشمند 
تاكسيرانان با اس��تفاده از روش هاي جديد و مبتني بر 
هوش مصنوعي هستيم، تصريح كرد: بر همين اساس 
مدل هاي��ي را طراح��ي كرديم كه مبتن��ي بر نظارت 
هوشمند اس��ت و مدل به گونه اي است كه اين روش 

نظارتي سودآوري بيشتري براي ناوگان ايجاد مي كند.
وي درباره چرايي نظارت بر تاكسيرانان بيان كرد: بخش 
قابل توجهي از تاكسي ها در خدمت مردم نيستند و وقتي 
بررسي مي شود متوجه مي شويم كه اين افراد خودروي 
تاكسي را براي جابه جايي بار مغازه هاي خود يا ورود به 
محدوده طرح ترافيك استفاده مي كنند. در اين شرايط 
در واقع در خدمت شهروندان نيستند.  مديرعامل شركت 
تاكسيراني شهر تهران افزود: مدل نظارتي هوشمند عملا 
تاكسيران را از غير تاكسيران تميز مي دهد و اين امر علاوه 
بر ارتقاي كارايي سيس��تم، امكان پشتيباني بيشتر از 
تاكسيران در امور رفاهي و معيشتي از جمله تأمين هاي 
بيش��تر بيمه اي و ... را به همراه خواهد داشت. وحدت 
كار اضافه كرد: برخي مي گويند خودروي تاكس��ي در 
مالكيت فرد است و سازمان نمي تواند بر آن نظارت كند؛ 
اما در پاس��خ بايد بگويم كه اگر تاكسي شخصي است 
پس نمي تواند از خدمات سازمان تاكسيراني همچون 
طرح ترافيك و سوخت اضافه بهره مند شود. مديرعامل 
شركت تاكسيراني شهر تهران در پاسخ به اين سوال كه 
چگونه از فعاليت تاكسي ها با خبر مي شويد؟، اظهار كرد: 
با استفاده از روش هاي هوشمند كه در حال حاضر هم 
در شركت هاي مسافري اينترنتي وجود دارد مي توان 
نسبت به كنترل تاكسي هاي فعال و غيرفعال اقدام كنيم.

وي با بيان اينك��ه در كوتاه ترين زمان ممكن مي توان 
اين نظارت و كنترل هوشمند تاكسي ها را اجرايي كرد، 
گفت: به جاي روش هاي سنتي كه از ده ها سال پيش 
باقيمانده، بايد از روش هاي اجرايي نوين استفاده كنيم 
كه در حال طراحي يك اپليكيشن در سازمان فناوري 
هستيم كه به صورت تحولي و نوآورانه مدل نظارتي ما را 

پياده سازي كنند.

شرط صدور مجوز ايرلاين 
واردات هواپيما است

رييس س��ازمان هواپيمايي اظهار ك��رد: هيچ مجوز 
كاغذي به كسي داده نمي شود و تنها به كساني مجوز 
داده مي ش��ود كه بتوانند هواپيما وارد كش��ور كنند. 
درخواس��ت هاي متعدد براي تاسيس ايرلاين جديد 
تنها به دليل همان كاغذِ مجوزها بود كه بروند يكسري 
كارهاي ديگري ب��ا آن بكنند. محمد محمدي بخش، 
معاون وزير راه و شهرس��ازي در گفت وگو با ايلنا درباره 
مجموع يارانه اي كه به ش��ركت هاي هواپيمايي داده 
مي شود، اظهار كرد: ش��ركت هاي هواپيمايي در حال 
حاضر به جز سوخت، يارانه ديگري دريافت نمي كنند 
و مشمول يارانه ديگري نمي شوند اما امروز ايرلاين ها 
دچار اشكال شدند چراكه بخشي از هزينه هاي ايرلاين ها 
مبني بر ارز اس��ت. خريد قطعات، شبيه ساز و آموزش 
هزينه هاي ارزي مي خواهد. به همين دليل اس��ت كه 
شوراي عالي هواپيمايي به عنوان مرجع تصميم گيري 
درباره تعيين قيمت بليت هواپيما ش��ده چراكه يك 
شوراي تخصصي اس��ت و بايد جز به جز اين هزينه ها 
را حساب كنيم. وي ادامه داد: هزينه هاي شركت هاي 
هواپيماي يك جدول كاملا تعريف شده دارد و شوراي 
عالي هواپيمايي هم كاملا به نرخ هاي جهاني اش��راف 
دارد و در اين شورا از جزييات هزينه هاي شركت هاي 
هواپيمايي از هزينه خري��د انواع قطعات و هزينه هاي 
داخلي گرفته تا هزينه هاي فرودگاهي و سوخت مطلع 
هستيم و تمام اين هزينه ها را محاسبه و با توجه به آنها، 
قيمت پيشنهادي به ستاد تنظيم بازار اعلام مي كنيم 
و اين محاس��بات سليقه اي نيس��ت. رييس سازمان 
هواپيمايي افزود: يكي از چالش هاي مهم شركت هاي 
هواپيمايي امروز بحث هزينه هاي ارزي و تامين ارز است، 
ايرلاين ها بخشي از ارز مورد نياز خود را از بازار آزاد تهيه 
مي كنند و امكان تامين تمام ارز مورد نياز خود را از مركز 
مبادله اي ندارند و ارز 2۸ هزار و ۵00 تومان هم مشمول 
شركت هاي هواپيمايي نمي شود.  محمدي بخش درباره 
انتقاداتي كه از يكس��ان بودن قيمت صندلي ايرباس 
330 با فوكر ۱00 مي ش��ود، گفت: اينگونه نيست كه 
قيمت ها يكسان باشد. تايپ پايه كه بيشترين پروازها را 
انجام مي دهد مبناي محاسبه قيمت قرار مي گيرد و بر 
مبناي آن قيمت تعيين مي شود. مبناي اين محاسبات 
هواپيماهايي با تايپ متوس��ط است و همه آن را قبول 
دارند چراكه تايپ فرض يك مبناي علمي اس��ت كه 
همه اين تايپ فرض را همه قبول كرده اند. معاون وزير 
راه و شهرسازي در پاسخ به اينكه اگر صنعت هوانوردي 
چنين وضعيتي دارد چرا درخواست براي ورود به اين 
صنعت زياد اس��ت، اظهار كرد: سوال من اين است كه 
آيا در ۱۸ ماه گذشته شركت هواپيماي جديد تاسيس 
ش��ده است؟ دليل درخواس��ت ها چيز ديگري است و 
امروز هيچ درخواس��تي براي تاسيس ايرلاين جديد 
نداريم چراكه هيچ مجوز كاغذي به كسي داده نمي شود 
و تنها به كساني مجوز داده مي شود كه بتوانند هواپيما 
وارد كشور كنند. درخواست هاي متعدد براي تاسيس 
ايرلاين جديد تنها به دليل همان كاغذِ مجوزها بود كه 
بروند يكسري كارهاي ديگري با آن بكنند. وي تاكيد 
كرد: در حال حاضر هر كسي كه بتواند هواپيما وارد كشور 
كند، مي تواند ايرلاين تاسيس كند اما حالا كه اين كاغذ 
را حذف كرده ايم دنبال مجوز نيس��ت. البته همچنان 
تقاضا براي تاسيس ش��ركت هواپيمايي زياد است اما 
درخواستي كه همراه با واردات هواپيما بوده باشد، نداريم. 

مذاكره با اعراب براي 
سرمايه گذاري در بنادر كشور

عضو هيات عامل س��ازمان بن��ادر و دريانوردي با بيان 
اينكه آمادگي همكاري با همه كشورهاي دنيا را داريم، 
گفت: آمادگي سرمايه گذاري چيني ها در بنادر ايران 
را داريم. به گزارش تس��نيم، علي فتحي در نشس��ت 
خب��ري چهاردهمين همايش بين المللي س��واحل، 
بنادر و سازه هاي دريايي، اظهار كرد: مراسم افتتاحيه 
اين همايش با توجه به اهميت آن با حضور معاون اول 
رييس جمهور و وزير راه و شهرس��ازي برگزار مي شود. 
وي يادآور ش��د: در بخش طراحي و اجراي س��ازه هاي 
دريايي تنها كشور خودكفا در منطقه هستيم و اين كار 
با ظرفيت هاي داخلي صورت مي گيرد، به عنوان مثال 
سال گذش��ته بزرگ ترين اسكله كشور در بندر شهيد 
رجايي با ظرفيت پهلودهي شناورها تا TEU ۱۸۸00 به 
بهره برداري رسيد كه صفر تا ۱00 آن توسط متخصصان 
داخلي عملياتي شد. وي درباره جذب سرمايه گذاري 
خارجي گفت: س��ازمان بنادر و دريان��وردي آمادگي 
همكاري با همه طرف هاي خارجي را � چه چين يا هر 
كشور ديگري چه در منطقه و خارج از منطقه � داريم، هر 
طرفي كه پيشنهاد مطرح شود بلافاصله كارگروه فني 
آن تشكيل مي شود و بررسي هاي لازم صورت مي گيرد.

حمايت دولت از مستأجران 
بازار مسكن را ملتهب تر مي كند!

يكي از اعضاي هيات مديره اتحاديه مش��اوران املاك 
گفت: سياس��ت هاي حمايت��ي دولت از مس��تأجران 
بازار را ملتهب تر كرده است. سعيد لطفي در اين رابطه 
اظهار كرد: تاكنون جزيياتي از بس��ته حمايتي دولت 
از مستاجرأن براي تابس��تان امسال اعلام نشده است، 
واقعيت آن است كه بسته هاي سال هاي گذشته جوابگوي 
نيازهاي مستأجران نبود و نتواست كمكي به رفع مشكل 
مستأجران كند. وي مدعي شد: دخالت دولت در قالب 
بسته حمايتي نه تنها كمكي به مستأجران نكرد بلكه 
بازار را ملتهب تر كرد. تعيين سقف 2۵ درصدي افزايش 
اجار ه بها عامل گراني در بازار اجازه مسكن شد و اين امكان 
را به مالكان داد تا 2۵ درصد اجاره را گران كنند در حالي 
كه برخي از موجران و مالكان قصد افزايش اجاره تا اين 
سقف را نداشتند. لطفي با بيان اينكه سقف 2۵درصدي 
رعايت نشد و دولت ضمانت اجرايي آن را نداشت، گفت: 
در بازار هم نظارتي نشد به طوري كه در برخي مناطق نرخ 

اجاره مسكن ۱۵0 درصد افزايش يافته است. 

ايرادازطرحساختسالييكميليوناستيادولتكمكاريميكند؟

نمايندهمجلس:دولتبهاجرايقانونبيرغبتاست
نمايندهدولت:كلحاكميتبايدازماحمايتكند

رييسكميتهمنابعانسانيوتشكيلاتشورايشهرتهران:

 ساخت  4 ميليون مسكن بين زمين و آسمان

پرداخت حقوق بالاتر از سقف در شهرداري قانوني نيست
رييس كميته منابع انساني و تشكيلات شوراي شهر 
تهران گفت: در مصوبه مجلس درباره تعيين س��قف 
حقوق ها، هيچ استثنايي تعريف نشده است و هيچ كدام 
از نهادهاي مش��مول اين قانون از جمله ش��هرداري 

تهران، نبايد حقوق خارج از سقف بپردازند.
در حالي كه در ماه هاي اخير انتشار فيش هاي حقوقي 
داراي ارق��ام غيرمتعارف مربوط ب��ه بعضي كاركنان 
شورا و شهرداري تهران در فضاي مجازي، باعث ايجاد 
ابهامات فراواني در افكار عمومي شده است، به تازگي 
مجيد باقري، معاون برنامه ريزي، توسعه منابع انساني 
و امور شوراي ش��هرداري تهران در واكنش به انتشار 
اين فيش ها گفته اس��ت كه »رويه پرداخت حقوق ها 
براساس س��قف مشخص شده در ش��هرداري تهران 
همچنان پابرجاس��ت، اما در همان قانوني كه هفت 
برابر حداقل حقوق به عنوان سقف در نظر گرفته شده، 
گروه هاي استثنايي نيز مشخص شده اند و تمام كساني 
كه فيش آنها در مدت اخير منتشر شده است، جزو اين 

استثناها بوده اند.« 
عليرضا زاكاني، ش��هردار تهران ني��ز درباره پرداخت 
حقوق هاي خارج از سقف به برخي كاركنان مديريت 
شهري پايتخت به ايلنا توضيح داد كه »در ميان ۱04 
هزار پرسنل شهرداري تهران، هشت نفر هستند كه 
مورد خاص دارند و خارج از سقف تعيين شده حقوق 
مي گيرند، البته هيچ كدام از اين هشت نفر جزو معاونان 
شهردار نيستند. پرداخت حقوق خارج از سقف به اين 

افراد با توجه به شرايط خاصي كه دارند، قانوني است. 
زيرا در همان قانوني كه سقف حقوق ها مشخص شده 
است، قشرهايي نيز به عنوان استثنا ذكر شده اند كه 
مي توانند خارج از سقف حقوق بگيرند، تمام اين هشت 

نفر نيز جزو همان استثناها هستند.« 

     نه به حقوق خارج از سقف 
در همين رابطه از ناصر امان��ي، رييس كميته منابع 
انساني و تش��كيلات شوراي ش��هر تهران پرسيديم 
كه در قوانيني كه ش��هرداري پايتخت براس��اس آن 
س��قف حقوقي كاركنان خود را مش��خص مي كند، 
چه گروه هايي به عنوان اس��تثنا مشخص شده اند كه 
مي توانند بيش از سقف تعيين شده در هر سال حقوق 

بگيرند؟ 
اماني در پاسخ به ايلنا گفت: مجلس در مصوبه بودجه 
سال ۱402 سقف حقوق ها را مشخص كرده و دولت 
نيز در دستورالعمل اجرايي حقوق و مزاياي امسال اين 
سقف را ابلاغ كرده است. بر اين اساس، سقف حقوق 
كاركنان دولت و پرس��نل نهادهايي مثل شهرداري 
تهران حدود ۵۵ ميليون تومان تعيين شده است. در 
س��ال ۱402 نيز مجلس سقف حقوق ها را حدود 4۹ 
ميليون تومان تعيين كرده بود و نهادهاي مش��مول 
اين قانون از جمله ش��هرداري تهران بايد اين سقف را 

رعايت مي كردند. 
رييس كميته منابع انساني و تشكيلات شوراي شهر 

تهران تاكيد كرد: در مصوبه مجلس درباره تعيين سقف 
حقوق ها، هيچ استثنايي تعريف نشده است و هيچ كدام 
از نهادهاي مش��مول اين قانون از جمله ش��هرداري 

تهران، نبايد حقوق خارج از سقف بپردازند. 
وي در پاس��خ به اينكه ۸ نفري كه براساس اظهارات 
شهردار تهران، پرداخت حقوق خارج از سقف به آنها 
قانوني محسوب مي شود، براساس چه مصوبه اي بيش 
از سقف تعيين ش��ده حقوق مي گيرند، اظهار داشت: 
من اطلاع��ات افراد ش��هرداري را ن��دارم و نمي دانم 
كه چند نفر در ش��هرداري بالاتر از سقف تعيين شده 
حقوق مي گيرند، اما اين قانون را مي دانم كه براساس 
مصوبه مجلس، حداقل حقوق در سال ۱402 حدود 
۷ ميليون تومان و حداكثر يا سقف حقوق حدود ۵۵ 
ميليون تومان تعيين شده است و كسي نبايد بيش از 

اين سقف حقوق بگيرد. 

     وجود تفاوت عادلانه نيست 
اماني در پاسخ به سوالي درباره تفاوت محسوس در 
ميزان حقوق پرسنل بخش هاي مختلف شهرداري 
ته��ران و احتمال ايجاد احس��اس تبعيض در ميان 
كاركن��ان مديريت ش��هري پايتخت ب��ه دليل اين 
تفاوت ها، اظهار داش��ت: ش��هرداري ته��ران براي 
پرداخ��ت حقوق ب��ه كاركنان مختلف خ��ود نظام 
پرداخ��ت و قانون خ��اص خ��ود را دارد، همچنين 
سازمان ها و شركت هاي زيرمجموعه شهرداري نيز 

هرك��دام آيين نامه مال��ي و اداري مختص به خود را 
دارند و نحوه تعيين حقوق پرسنل در اين مجموعه ها 
با ش��هرداري هاي مناطق و معاونت هاي شهرداري 

متفاوت است. 
عضو ش��وراي ش��هر تهران ادام��ه داد: س��ازمان ها و 
شركت هاي زيرمجموعه شهرداري، آيين نامه داخلي 
خ��ود را دارند و براس��اس آيين نامه مصوب ش��وراي 
س��ازمان يا هيات مديره شركت، حقوق پرسنل خود 
را تعيي��ن مي كنند. اين مس��اله باعث مي ش��ود كه 
اع��داد و ارقام پرداختي به كاركن��ان اين مجموعه ها 
با معاونت هاي ش��هرداري و ش��هرداري هاي مناطق 
متفاوت باشد. اگرچه ممكن است در كلان، رقم حقوق 
كاركنان سازمان ها و شركت ها با پرسنل معاونت ها و 
مناطق نزديك به يكديگر باشد، اما آيتم هاي حقوقي 

تعريف شده در اين نهادها كاملا باهم متفاوت است. 
وي با تاكيد بر اينكه وجود چنين روندي در شهرداري 
تهران با لزوم رعايت اصل عدالت در پرداخت ها منطبق 
نيس��ت، عنوان كرد: ما معتقديم كه اين روند عادلانه 
نيست و يكي از مطالبات شورا از شهرداري تهران كه 
در برنامه چهارم مديريت ش��هري پايتخت قيد شده 
نيز همين اس��ت كه ش��هرداري حتما بايد در جهت 
عادلانه و متع��ادل كردن پرداخ��ت حقوق ها هم در 
داخل شهرداري و هم بين شهرداري و نهادهاي دولتي 
حركت كند و اميدواريم در طول سال هاي اجراي برنامه 

چهارم اين اتفاق رخ دهد. 



در حالي كه طبق گزارش ها، نيمي از بانك هاي ايالات 
متحده در آستانه ورشكس��تگي قرار دارند، تصميم 
ف��درال رزرو درم��ورد افزايش يا كاهش ن��رخ بهره، 
مي تواند مهم ترين رويداد سال در تعيين روند قيمت 
بيت كوين باش��د؛ در عين حال در حالي كه بسياري 
از تحليلگران نگران تأثير افزايش احتمالي نرخ بهره 
بر گس��ترش بحران بانك ايالات متح��ده بودند، با 
اعلام خبر ورشكستگي فرست ريپابليك بنك  به نظر 
مي رسد كه ش��رايط كنوني اقتصاد كلان در تقابل با 

روند صعودي قيمت بيت كوين باشد.
در ماه مارس )اسفند(، فدرال رزرو نرخ بهره را ۰.۲۵ واحد 
درصد افزايش داد. اين افزاي��ش در آن زمان، راه را براي 
تصميمات آينده بانك هاي مركزي امريكا باز مي گذاشت. 
به گزارش نيوزبي تي سي، جروم پاول، رييس اين بانك نيز 
تصريح كرده بود كه اگرچه احتمال افزايش بيشتر نرخ بهره 
وجود دارد، اما اين تصميم وابسته به داده ها خواهد بود.

در حالي كه شاخص قيمت مصرف كننده در ماه مارس 
)اسفند( ۵درصد نسبت به س��ال گذشته افزايش يافت 
)كمترين ميزان افزايش در حدود ۲ س��ال گذشته(، اما 
ثابت شده اس��ت كه تورم اصلي بسيار چسبنده است. با 
اين همه، بازار انتظار دارد كه افزايش ۰.۲۵ واحد درصدي 
نرخ بهره، آخرين روند افزايشي در اين چرخه باشد. با توجه 
به داده هاي فدواچ، ۸۶ درصد از فعالان بازار معتقدند كه 
فدرال رزرو نرخ بهره را افزايش خواهد داد، علي رغم اينكه 
ديروز با مخالفت ش��ديد از سوي سياست مداران ايالات 
متحده مواجه شد. اعضاي كنگره به رهبري دموكرات ها 
از فدرال رزرو خواستند تا روند افزايش نرخ بهره را متوقف 
كند. تصميم احتمالي فدرال رزرو به افزايش نرخ بهره، چه 

تأثيري بر قيمت بيت كوين خواهد گذاشت؟

    پيش بيني بازار از نرخ بهره
 هدف فدرال رزرو در ماه آوريل

روز دوش��نبه، ۱۰ س��ناتور و نماينده به رهبري اليزابت 
وارن در نام��ه اي ب��ه جروم پ��اول، رييس ف��درال رزرو، 
نسبت به سياست پولي كنوني آنها ابراز نگراني كردند و 
خواستار جلوگيري از ايجاد ركودي شدند كه به مشاغل 
افراد و كسب وكارهاي كوچك آسيب مي زند. مخالفان 
سياس��ت هاي تهاجمي كنوني اس��تدلال مي كنند كه 
س��ريع ترين چرخه افزايش نرخ به��ره در تاريخ فدرال 
رزرو باعث ايجاد ش��كاف هايي عميق در سيستم بانكي 
ايالات متحده ش��ده اس��ت. پس از س��قوط بانك هاي 
سيليكون ولي، سيگنچر بنك و فرست ريپابليك بنك، 

اكنون تع��داد زيادي از ديگر بانك ه��اي ايالات متحده 
در خطر ورشكس��تگي قرار دارند. علاوه بر اين، س��قوط 
اخير فرس��ت ريپابليك بنك بحران اعتباري را تشديد 
مي كند: كاهش در وام دهي بانك ها به دليل كوچك شدن 
 ،)AP( سپرده هاي بانكي. طبق گزارش روز گذشته اي پي
ارزش دارايي هاي نيم��ي از 4.۸۰۰ بانك ايالات متحده 
 Amit( از بدهي آنها كمتر است. پروفس��ور آميت سرو
Seru(، متخصص بانكداري در دانشگاه استنفورد در اين 
باره گفت: »اين واقعيت كه هزاران بانك تحت فشار زيادي 
هستند، ترسناك است. نبايد وانمود كنيم كه اين مساله 
تنها به بانك س��يليكون ولي و فرست ريپابليك مربوط 
است. بخش بزرگي از سيستم بانكي ايالات متحده به طور 
بالقوه در آستانه ورشكستگي است.« در نتيجه، بر اساس 
گزارش فدواچ، بازار معتقد اس��ت كه روند افزايش نرخ 
بهره نه تنها پس از جلسه متوقف خواهد شد، بلكه در 
سال جاري دو بار كاهش خواهد يافت. اين پيش بيني 
برخلاف نظر فدرال رزرو كه در آخرين گزارش خود، نرخ 
بهره ۵درصدي تاپان سال ۲۰۲۳ را پيش بيني مي كند.

    قيمت بيت كوين
 چگونه واكنش نشان خواهد داد؟

به نظر مي رس��د كه افزايش ۰.۲۵ واحد درصدي نرخ 
بهره، هم اكنون تأثي��ر خود را بر قيمت هاي بازار اعمال 
كرده اس��ت و انتظار نمي رود كه قيم��ت بيت كوين را 
تحت تاثير قرار ده��د. در نتيجه، هنگام اعلام نرخ بهره 
در س��اعت ۳۰ :۲۱ به وقت تهران، نبايد انتظار نوسان 
قيمتي زيادي داشت. بعيد مي رسد كه فدرال تصميم به 
توقف زودهنگام نرخ بهره گرفته باشد، تنها تصميمي كه 
مي تواند تأثير بسياري بر بازار بگذارد. به همين دليل، همه 
نگاه ها به كنفرانس مطبوعاتي پاول خواهد بود. احتمالًا 
مهم ترين بخش اظهارات پ��اول نيز اين خواهد بود كه 
آيا فدرال رزرو در ماه ژوئ��ن )خرداد( روند افزايش نرخ 
بهره را متوقف خواهد كرد يا خير. در اين صورت، انتظار 
مي ر ود كه قيمت بيت كوين فوراً واكنشي صعودي نشان 
دهد. اگر اظهارات پاول برخلاف اين باشد يا بيان كند كه 
تصميم گيري به داده ها بستگي دارد، بازار احتمالًا نزولي 
خواهد بود. مس��اله مهم ديگر براي بيت كوين، موضوع 
كاهش نرخ بهره در اواخر امسال خواهد بود. به خصوص 
اگر پاول تأكيد كند كه فدرال رزرو تا سال ۲۰۲4 نرخ هاي 
بهره را بالا نگه مي دارد، مي تواند تأثيري منفي بر قيمت 
بيت كوين بگذارد. اما اكنون س��وال اين است كه پاول 
اشتباه مي كند يا بازار و اينكه چه كسي اول به اشتباه خود 
اعتراف خواهد كرد. اظهارات پاول در مورد بحران بانكي 
ايالات متحده و انتظارات از فرود نرم )ركود( بخش مهم 
ديگر اظهارات او خواهد بود. هر دوي اين مسائل پتانسيل 
نيز تغيير قيمت بيت كوي��ن را دارند. در همين حال، 
معامله گران بايد مراقب حركت اوليه قيمت و شكست 
جعلي باشند. تد تحليلگر ارزهاي ديجيتال توضيح داد 
كه معاملات پوشش ريسك معمولًا اندكي پس از اعلام 
نرخ بهره باز مي شوند. هنگامي كه اين موقعيت ها باز 
مي شوند، يك نوسان كوچك ايجاد خواهد شد و پس 
از بازخريد موقعيت ها حركت واقعي آغاز مي شود. به 
همين دليل اس��ت كه قيمت پس از آن دوباره دچار 
نوسان مي شود. در نهايت، با بسته شدن موقعيت هاي 
معاملاتي كوتاه باز، بازار نقدي كنترل حركت واقعي را 
به دست مي گيرد. تد توصيه كرد: »در اين شرايط بايد 
دلتاي حجم انباشتي )CVD( بازار اسپات را دنبال و 

بررسي كنيد كه آيا متفاوت از روند حركت قراردادهاي 
پرپچوال اس��ت يا نه... پ��س از كنفرانس مطبوعاتي، 
مي توانيم مس��ائل را با وضوح بيش��تري اندازه گيري 

كنيم؛ زيرا معاملات پوشش ريسك باز مي شوند.«

    ورشكستگي فرست ريپابليك بنك
از طرف ديگر در حالي كه بسياري از تحليلگران نگران تأثير 
افزايش احتمالي نرخ بهره بر گسترش بحران بانك ايالات 
متحده بودند، با اعلام خبر ورشكستگي فرست ريپابليك 
بنك نظر مي رسد كه شرايط كنوني اقتصاد كلان در تقابل 
با روند صعودي قيمت بيت كوين باشد. به دنبال توقيف 
فرست ريپابليك بنك توس��ط نهادهاي نظارتي ايالات 
متحده و واگ��ذاري آن به جي پي مورگان چيس، به نظر 
مي رسد كه قيمت بيت كوين پس از ثبيت زير سطح ۲۹ 
هزار دلاري، اكنون با فشار فروش بالقوه بيشتري مواجه 
ش��ده اس��ت. خبر اين اقدام در جريان معاملات در بازار 
آسيا و پيش از بازشدن وال استريت منتشر شد، در شروع 
هفته اي كه در طول آن، فدرال رزرو ميزان تغيير در نرخ 
بهره را اعلام خواهد كرد. با در نظر گرفتن اين رويدادها، 
به وضوح مشهود است كه شاهد تداوم غافل گيري ها در 
بازار ارزهاي ديجيتال خواهيم بود. به نظر مي رسد كه پايان 
ماه آوريل )فروردين( و آغاز كندل هفتگي و ماهانه جديد 
بيت كوين با نوسانات كلاسيك شديد اين ارز ديجيتال 
همراه ش��ده اس��ت. در حالي كه كندل ماهانه با قيمت 
۲۹.۳۰۰ دلاري بسته شد، اما با خروج نقدينگي خريداران 
از دفتر سفارش��ات بايننس، قيمت بيت كوين وارد روند 
نزولي شد. براي برخي از تحليلگران بيت كوين به قيمت 
هدف جهش اخير خود رسيده است؛ از جمله، ميشاييل 
ون دي پاپ، بنيان گذار و مديرعامل ش��ركت معاملاتي 
ايت ك��ه در تحليل خود به احتمال بازگش��ت قدرت به 
بازار آلت كوين ها اشاره كرده است. او نوشت: »بيت كوين 
پس از تلاش هاي متعدد، نتواس��ت در سطح ۲۹.۲۰۰ 
دلار بماند و بار ديگر به محدوده ۲۸.۳۰۰ دلاري سقوط 
كرد. خبر خوب اين است كه اين اتفاق باعث رشد بيشتر 
آلت كوين ها خواهد شد.« ون دي پاپ هشدار داده بود كه 
بيت كوين بدون بازپس گيري ۳۰.۰۰۰ دلار، نمي تواند 
روند صعودي خود را ادامه دهد و او به درس��تي بازگشت 

قيمت از اين سطح را پيش بيني كرده بود.
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مديران ۴ شركت فناوري
به كاخ سفيد احضار شدند

مديران ارشد اجرايي گوگل، مايكروسافت، اوپن آ اي و 
آنتروپيك با كامالا هريس معاون رييس جمهور امريكا و 
مقامات ارشد دولتي ملاقات مي كنند تا درباره موضوعات 
كليدي هوش مصنوعي گفت وگو كنن��د. به گزارش 
خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، در دعوتنامه هاي اين 
جلسه ذكر ش��ده بود جو بايدن، رييس جمهور امريكا 
انتظار دارد شركت هاي مذكور قبل از ارايه محصولاتشان 
براي عموم مردم از ايمن��ي آن اطمينان حاصل كرده 
باش��ند. نگراني ها درباره هوش مصنوعي بسيار زياد و 
شامل نقض حريم خصوصي، تبعيض و بيم آن است كه 
از فناوري مذكور براي گسترده كردن كلاهبرداري ها و 
اخبار جعلي استفاده شود. در آويل ۲۰۲۳ ميلادي دولت 
بايدن اعلام كرد همچنان هوش مصنوعي را يك ابزار 
خطرناك مي داند اما شركت هاي فناوري وظيفه دارند 
ايمني محصولاتشان را تضمين كنند. همچنين دولت 
بايدن به دنبال عقايد مردم درباره اقداماتي اس��ت كه 
سيستم هاي هوش مصنوعي را مسووليت پذير مي كنند. 

هشدار امريكا و اروپا به مالزي 
درباره ريسك امنيتي هواوي

اتحاديه اروپا و امريكا به مالزي درباره ريسك هايي كه در 
صورت مش��اركت هواوي در زيرساخت مخابراتي، براي 
امنيت و س��رمايه گذاري خارجي اين كش��ور، به وجود 
مي آيد، هش��دار دادند. به گزارش ايسنا، مالزي در حال 
 )۵G( نهايي كردن بررسي راه اندازي شبكه نسل پنجم
است كه ممكن است به شركت هواوي چين اجازه دهد 
نقشي را در زيرساخت مخابراتي اين كشور برعهده بگيرد. 
روزنامه فايننشيال تايمز گزارش داد نمايندگان اتحاديه 
اروپا و امريكا در مالزي، در آوريل پس از اينكه دولت مالزي 
تصميم گرفت تصميم براي اعطاي مجوز ساخت شبكه 
نسل پنجم دولتي به اريكسون را مورد بازبيني قرار دهد، 
نامه اي به دولت مالزي نوشتند. راه اندازي شبكه نسل پنجم 
در مالزي بر سر نگراني صنعت نسبت به قيمت گذاري و 
شفافيت و همچنين نگراني ها نسبت به ايجاد انحصار با 
فعاليت يك شبكه دولتي، شكست هاي متعددي را تجربه 
كرده است. هواوي مدت ها نامزد اصلي براي دريافت اين 
قرارداد بود و دولت مالزي، نگراني هاي امنيتي كه از سوي 
امريكا نسبت به اين غول چيني مطرح شده بود را رد كرده 
بود. بر اس��اس گزارش رويترز، رايان مك فيترز، سفير 
امريكا در مالزي، در يكي از اين نامه ها نوش��ت: مقامات 
بلندپايه در واشنگتن، با اين ديدگاه من موافق هستند كه 
تغيير مدل فعلي، رقابت پذيري صنايع جديد را تضعيف 
كرده و رشد نسل پنجم در مالزي را تحليل مي برد و تصوير 
تجاري پس��ندي كه مالزي در سطح بين المللي دارد را 
مخدوش مي كند. اجازه دادن براي حضور تامين كنندگان 
غيرمعتبر در هر بخشي از شبكه، زيرساخت مالزي را در 

معرض ريسك هاي امنيت ملي قرار مي دهد.

حمله سايبري
به وب سايت پارلمان سوئد

وب سايت پارلمان سوئد هدف حمله انكار سرويس 
توزيع شده )داس( قرار گرفت كه دسترسي به صفحه 
وب آن را مختل كرد. به گزارش ايسنا، در پي اين حمله، 
وب سايت پارلمان سوئد روز سه شنبه تا حدي از كار 
افتاد و روز چهارش��نبه، كند بود. سخنگوي پارلمان 
سوئد اعلام كرد بررسي انجام شده نشان مي دهد كه 
اين يك حمله انكار سرويس توزيع شده بوده است. در 
حال حاضر، اين صفحه وب كند بوده و ممكن است 
تماشاي ويدئوهاي پارلمان دشوار باشد. حملات داس 
با هدايت حجم بالايي از ترافيك اينترنتي به سرورهاي 
هدف گيري شده، عمل مي كنند. سوئد به دنبال جنگ 
اوكراين، براي عضويت در ناتو درخواست كرده است و 
مقامات نسبت به افزايش حملات سايبري عليه منابع 
سوئدي، هشدار داده اند. بر اس��اس گزارش رويترز، 
سخنگوي پارلمان سوئد اعلام كرد تلاش براي احياي 
سرويس ها در صفحه وب پارلمان ادامه دارد و مشخص 

نيست چه زماني به طور كامل احيا خواهند شد.

عصر قانونمداري شركت هاي 
فناوري در اروپا آغاز شد

قانون بازارهاي ديجيتال اتحاديه اروپا از روز گذش��ته 
اجرا مي شود و پلتفرم هاي دروازه بان اينترنت مشمول 
قانوني جديد مي شوند كه محدوديت ها و مسووليت هاي 
مختلفي را براي آنه��ا دارد.به گزارش مهر به نقل از تك 
كرانچ، شركت هاي بزرگ فناوري بايد روز گذشته را در 
تقويم خود علامت بزنند زيرا قانون بازارهاي ديجيتال 
)DMA( اكنون به طور فني قابل اجرا است. اين قانون 
در حقيقت برنام��ه اتحاديه اروپا ب��راي كنترل قدرت 
ش��ركت هاي بزرگ فناوري است. نقطه عطف مهم در 
اين فرايند چندماه ديگر و در اوايل پاييز اتفاق مي افتد. 
هنگامي كه كميس��يون اتحاديه اروپ��ا تاييد مي كند 
كداميك از شركت هاي بزرگ فناوري بايد از رژيم قانوني 
جديد اتحاديه پيروي كنند. اما شركت هاي بزرگ فناوري 
تابستاني شلوغ را در پيش دارند و بايد خود را براي ايجاد 
استراتژي پيروي از قوانين آماده كنند. البته بايد توجه 
داش��ت قانون بازارهاي ديجيتال شامل مجموعه اي از 
وظايف است كه براي دروازه بانان اينترنتي با مشخصات 
خاصي وضع ش��ده است. نخس��ت آنكه شركت هاي 
مش��مول اين قانون بايد حداقل ي��ك پلتفرم خدمت 
رساني مركزي داشته باشند. اين نوع شركت ها شامل 
موتورجس��ت وجوهاي آنلاين، شبكه هاي اجتماعي، 
فروش��گاه هاي اپ، برخي پيام رس��ان ها، دستيارهاي 
هوش مصنوعي، مرورگرهاي وب، سيستم هاي عامل و 
سرويس هاي واسطه گري آنلاين مي شود. در درجه دوم 
شركت هاي مشمول DMA بايد حجم وسيعي داشته 
باش��ند و موقعيت آنها در بازار تثبيت ش��ده باشد. اين 
بدان معناست كه گزارش درآمد سالانه آنها در منطقه 
اقتصادي اروپا در سه ماهه مالي آخر هر سال بيش از ۷.۵ 
ميليارد يورو باشد يا ميانگين ارزش بازاري آنها در يك 
سال مالي گذشته حداقل ۷۵ ميليون يورو باشد. علاوه 
بر آن شركت بايد حداقل در ۳ كشور عضو اتحاديه اروپا 
پلتفرم سرويس هاي مركزي خود را ارايه كند. در بيانيه 
 DMA كميسيون اتحاديه اروپا آمده است: اكنون كه
اجرا مي شود، دروازه بانان احتمالي اينترنت تا ۳ جولاي 
فرصت دارند خدمات پلتفرم اصلي خود را به كميسيون 
اطلاع دهند. پس از آن كميس��يون 4۵ روز كاري )تا۶ 
سپتامبر ۲۰۲۳( فرصت خواهد داشت تا تصميم بگيرد كه 
آيا شركت شامل قانون مي شود يا خير و در نهايت دروازه 
بانان اينترنتي را تعيين كند. پس از تعيين شركت هاي 
مذكور، دروازه بانان شش ماه )يعني تا ۶ مارس ۲۰۲4( 
فرصت خواهند داشت تا از الزامات DMA پيروي كنند.

لابي گوگل براي جلوگيري از 
قانونمندسازي

شركت هاي فناوري در برزيل
دولت و قوه قضاييه برزيل نسبت به كمپين شركت هاي 
فناوري در مخالفت با تصويب يك لايحه قانونمندسازي 
اينترنت كه اخبار جعل��ي را هدف گرفته بود، اعتراض 
كردند. به گزارش مهر به نق��ل از رويترز، لايحه ۲۶۳۰ 
كه به قانون اخبار جعلي نيز مشهور است، شركت هاي 
اينترنت��ي، موتورهاي جس��ت وجو و س��رويس هاي 
پيام رسان را متعهد مي كند تا محتواي قانوني را بيابند 
و گزارش دهند و در صورت نقض قانون بايد جريمه هاي 
سنگين بپردازند. شركت هاي فناوري از جمله گوگل 
از مدت ه��ا قبل عليه تصويب اين لايحه لابي كرده اند. 
اين ش��ركت فناوري امريكايي يك لين��ك به موتور 
جست وجوي خود در برزيل افزوده بود كه به وبلاگ هاي 
مخالف لايحه متصل مي شد و از كاربران مي خواست 
در اين زمينه از نمايندگانشان لابي كنند. فلاويو دينو 
وزير دادگس��تري برزيل ديروز به گوگل دستور داد تا 
لينك مذكور را تغيير دهد و اعلام كرد اين شركت پس 
از دريافت هش��دار ۲ س��اعت فرصت دارد و در صورت 
عدم پيروي از قانون به ازاي هر ساعت تخلف ۱۹۸ هزار 
دلار جريمه مي شود. وزير دادگستري در يك كنفرانس 
خبري گفت لينك گوگل تبليغي مخفيانه و گمراه كننده 
در خصوص موضع اين ش��ركت عليه قانون به حساب 
مي آيد. او در اين باره افزود: اين لينك چيست؟ يك مقاله؟ 
اين يك ش��ركت رسانه اي يا تبليغاتي نيست. شركت 
امريكايي فناوري مذكور لينك را حذف كرد، هرچند 
گوگل از حق خود براي نشان دادن نگراني هايش از طريق 
كمپين هاي بازاريابي در پلتفرم ها دفاع و هرگونه تغيير 
نتايج جست وجوي اينترنتي به نفع محتواي مخالف 
لايحه مذكور را انكار كرد. در بيانيه گوگل آمده است: ما 
از مذاكرات درباره اقدامات جهت مقابله با پديده اخبار 
جعلي پشتيباني مي كنيم. تمام مردم برزيل حق دارند 
در اين گفت وگو شركت كنند. لايحه ۲۶۳۰ كه شركت ها 
را براي عدم گزارش دهي اخبار جعلي جريمه مي كند 
قرار بود ديروز براي راي گيري در كنگره ارايه شود. اما با 

مخالفت قانونگذاران روبرو شد.

چشم انتظار تصميم احتمالي فدرال رزرو براي افزايش نرخ بهره و تاثير بر ارزهاي ديجيتال

همهچيزبرايتقابلباصعودبيتكوين

برنامه وزارت ارتباطات براي جذب
 كاربران خارجي در پيامرسان هاي بومي

وزير ارتباطات در ديدار با اعضاي كميسيون صنايع و معادن 
مجلس با ارايه گزارش��ي از اقدامات انجام شده، دغدغه ها 
و مسائل مطرح ش��ده توس��ط نمايندگان مردم را مورد 
بررسي قرار داد. به گزارش مهر به نقل از وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات، عيسي زارع پور وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات در ديدار اعضاي كميسيون صنايع و معاون مجلس 
شوراي اسلامي با اشاره به اقدامات و پروژه هاي  مختلف اين 
وزارتخانه در دولت سيزدهم، گفت: شبكه ملي اطلاعات، 
پروژه فيبرنوري منازل و كسب و كارها، پنجره ملي خدمات 
دولت هوشمند، توسعه صنعت فضايي، توسعه ارتباطات 
روستايي و حمايت از پيام رسان هاي  داخلي از اولويت هاي 
 برنامه هاي  دولت در اين دوره است. وزير ارتباطات به ارايه 
۳ هزار خدمت توسط دستگاه هاي دولتي در پنجره واحد 
خدمات اشاره كرد و گفت: با الكترونيكي و هوشمند شدن 
خدمات مردم از طريق يك كانال مي توانند با تمام دولت در 
ارتباط باشند. زارع پور به فعاليت پيام رسان هاي  داخلي و 
توسعه آنان اشاره كرد و گفت: در برنامه داريم كه با حمايت 
از پيام رسان هاي  داخلي بتوانند بهترين خدمات را به مردم 
عزيز ارايه دهند و بتوانند مورد اقبال كاربران خارجي هم 
قرار گيرند. وزير ارتباطات به فعاليت هاي  حوزه فضايي نيز 
اش��اره اي كرد و خبر داد: در سال جاري پرتاب هايي را در 
برنامه خود داريم و امسال انشالله سال پرباري براي صنعت 
فضايي كش��ور خواهد بود. وي درباره دغدغه نمايندگان 
در حوزه حف��ظ داده هاي  م��ردم در پلتفرم هاي  داخلي 
نيز افزود: لايحه حفاظت از داده ه��اي  كاربران در فضاي 
مجازي در وزارت ارتباطات نهايي ش��ده است و به زودي 
پس از بررسي در دولت به مجلس فرستاده خواهد شد كه با 
تصويب نهايي اين لايحه نگراني مردم در اين حوزه نيز رفع 
مي شود. مصطفي طاهري رييس كميسيون صنايع و معادن 

مجلس نيز در اين جلسه به موضوعات توسعه ارتباطات 
روستايي، اجراي دقيق قانون داده و اطلاعات ملي، لايحه 
حفظ داده هاي  شخصي مردم و دولت هوشمند به عنوان 
مطالبات مورد پيگيري اين كميسيون اشاره كرد. در ادامه 
اين جلسه اعضاي كميسيون صنايع و معادن مجلس نيز 
موضوعاتي را مانند تسريع در شبكه ملي اطلاعات، توسعه 
ارتباطات ثابت، توسعه آموزش هاي  مجازي، تامين امنيت 
اطلاعات مردم در پيام رسان هاي  داخلي و توسعه و افزايش 
كيفيت ارتباطات روس��تايي را مطرح كردند. همچنين 
تعدادي از مديران شركت هاي  و سازمان هاي  تابعه وزارت 
ارتباطات نيز گزارشي از اقدامات انجام شده در حوزه كاري 
خود ارايه كردند. در اين جلس��ه مصطفي طاهري رييس 
كميس��يون و نماينده مردم زنجان و ط��ارم، علي جدي 
نايب رييس و نماينده مردم ش��يروان، روح الله عباس��پور 
سخنگو و نماينده مردم بويين زهرا و اوج، روح الله ايزدخواه 
نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر و پرديس، 
معصومه پاشايي نماينده مردم مرند و جلفا، عزت الله اكبري 
تالارپشتي نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر 
و پرديس، رضا تقي پ��ور انواري نماينده مردم تهران، ري، 
شميرانات، اسلامشهر و پرديس، سيدجواد حسيني كيا 
نماينده مردم سنقر و كليايي، يوسف داودي نماينده مردم 
سراب و مهربان،  الله وردي دهقاني نماينده مردم ورزقان، 
مصطفي رضا حسيني نماينده مردم شهربابك، سيداحمد 
رس��ولي نژاد نماينده مردم دماون��د و فيروزكوه، بهزاد 
رحيمي نماينده مردم سقز و بانه، عليرضا سليمي نماينده 
مردم محلات و دليجان، لطف الله سياهكلي نماينده مردم 
قزوين، آبيك و البرز و حجت الله فيروزي نماينده مردم 
فسا همگي از اعضاي كميسيون صنايع و معادن مجلس 

حضور داشتند و به ارايه نقطه نظرات خود پرداختند.
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خمينی ) ره( - شهيدمطهری - دادگاه های تجديد نظر - مجتمع قضايی اطفال و نوجوانان - مجتمع ويژه 
اقتصادی و مجتمع مسکن - مهمانسرا - کليه منازل س��ازمانی دادگستری کرمانشاه و دادگستری های 
تابعه استان و معاونت توسعه حل اختلاف تابعه استان و کليه ساختمان های استيجاری امانی که در اختيار 
دادگستری معاونت توسعه حل اختلاف دادگستری در سطح کل استان می باشد را برای مدت يک سال 
از تاريخ ۱4۰۲/۰۳/۰۱  لغايت  ۱4۰۳/۰۲/۳۱  به ش��ماره مناقصه را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی 

دولت برگزار نمايد.
کليه مراحل برگزاری فراخوان از دريافت و تحويل اسناد فراخوان تا بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه 

تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس WWW.setadiran.ir  انجام خواهد شد.
متقاضيان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضويت در سامانه ، نسبت به ثبت نام و دريافت گواهی امضای 

الکترونيکی ) بصورت برخط( برای کليه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعدزمانی:

- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه:  ۱4۰۲/۰۲/۱۲
- مهلت دریافت اسناد مناقصه: ۱4۰۲/۰۲/۱۲  ساعت ۱۳:۰۰    لغايت ۱4۰۲/۰۲/۱۷ ساعت  ۱۳:۰۰

 - مهلت ارس�ال پیش�نهادات مناقص�ه: ۱4۰۲/۰۲/۱۷ س��اعت ۱۳:۰۰    لغاي��ت  ۱4۰۲/۰۲/۳۰ 
 ساعت ۱۳:۳۰

- زمان بازگشایی پاکت ها : روز يکشنبه  به تاريخ ۱4۰۲/۰۲/۳۱  ساعت  ۱۰:۰۰ صبح می باشد.
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه 
پاکت الف ) تضمين شرکت در مناقصه( به آدرس کرمانشاه -  چهارراه بسيج بلوار بنت الهدی  دادگستری 

کل استان کرمانشاه واحد اداره خدمات و پشتيبانی به شماره   ۰۸۳۳۸۲۵۲۳۲۵

 مناقصه عمومی يک مرحله ای
 تأسيسات دادگستری کل استان کرمانشاه

مدیراداره خدمات و پشتیبانی دادگستری کل استان کرمانشاه

شماره : 391/ م الف/12
تاریخ : 1402/02/06



تعادل|
بازرگانان آفريقايي، آسيايي و همسايه ها براي حضور در 
رويداد اكسپو وارد تهران مي شوند. بنابه اظهارات ديپلماسي 
اقتصادي وزارت امور خارجه، نمايش��گاه دس��تاوردهاي 
صادراتي ايران مي تواند تا يك ميليارد دلار قرارداد تجاري 
براي ايران داش��ته باشد و نمايندگان تجاري و دولتي 60 
كشور در اين نمايش��گاه حضور خواهند داشت. به گفته 
مهدي صفري، يك هيات تجاري عربستاني نيز به ايران سفر 
خواهد كرد. البته معاون سازمان توسعه تجارت نيز درباره 
اينكه آيا شركت هاي اروپايي دعوت شده اند يا خير گفت: 
بالاي ۱00 دعوت نامه فرستاديم و از كشورهاي اروپايي 
دعوت كرديم، اما تمركزمان را روي كشورهاي اروپاي غربي 
نگذاشته ايم.اينكه چرا اروپايي ها براي حضور در اين رويداد 

استقبال نكرده اند، بحث تحريم ها عنوان شد.

   دستاورد يك ميليارد دلاري در راه است؟ 
معاون ديپلماسي اقتصادي وزارت امور خارجه درباره 
برگزاري پنجمين نمايشگاه توانمندي هاي صادراتي 
ايران )اكس��پو ۲0۲۳( درجمع خبرنگاران گفت: 750 
شركت س��تاره دار داخلي نيز در اين نمايشگاه حضور 
خواهند يافت. اين ش��ركتها پاس��خگوي صادرات در 
س��طح بالا هس��تند. وي ادامه داد: يكي از ويژگي هاي 
اين نمايشگاه بخش خدمات همچون كشتيراني است. 
اين بخش ارزآوري بس��ياري بالاي��ي دارد. بيش از 70 
درص��د ارزآوري برخي از كش��ورهاي اروپايي از طريق 
خدمات اس��ت. صفري اضافه كرد: براي حفظ و توسعه 
بازارهاي صادراتي و جديد نيازمند برگزاري اين دست 
از نمايش��گاه ها هس��تيم. صفري ادامه داد: بندر انزلي 
مي تواند تا دو ماه ديگر به كشتيراني رو رو وصل شود و 
به همين منظور كشتي هاي جديد زيادي نيز خريداري 
شده است. وي تصريح كرد: بخش خصوصي ارتباطات 
تجاري مناس��بي با ديگر كش��ور ها با وجود تحريم ها 
دارد و از طريق پلتفرم هاي خود با كشورهاي همسايه 
مشترك المنافع و ديگر كش��ورها ارتباط داريم. معاون 
ديپلماسي اقتصادي وزارت امور خارجه گفت: به دنبال 
حذف دلار با كشورهاي عضو اتحاديه پاياپاي آسيايي 
هس��تيم تا از اين طريق بتوانيم تج��ارت راحت تري با 
ديگر كشورها داش��ته باش��يم. او با بيان اينكه يكي از 
 سياس��ت هاي اصلي دولت س��يزدهم، توسعه تجارت 
غير نفتي اس��ت، بيان كرد: وزارت خارجه در سال هاي 
گذشته تلاش كرده كه تمام ظرفيت هاي خود را در اين 
حوزه به كار گيرد و استفاده از ظرفيت نمايشگاه ها نيز 
در اين حوزه اهميت فراواني دارد. در نمايشگاهي كه در 
روزهاي آينده برگزار خواهد شد، شركت هايي از روسيه، 
چين، امارات متحده عربي و كشورهاي منطقه حضور 
دارند و از صنعت، تجهيزات پزشكي، مواد غذايي و لوازم 
خانگي نيز مي توان به بخشي از حوزه هاي اقتصادي اشاره 
كرد كه در اين نمايشگاه حضور دارند. وي افزود: خطوط 
كش��تيراني به غرب امريكا و امريكاي لاتين راه افتاده 
همچنين مسير صادرات به روسيه، بهبود يافته است. 

معاون ديپلماسي اقتصادي وزارت امور خارجه گفت: در 
گذشته تنها راه زميني صادراتي ايران به روسيه از طريق 
يك پل كوچك از مس��ير آس��تارا بود كه اكنون آن پل 
عريض و محدوديت هاي عبور و مرور آن برداشته شده 
است. معاون ديپلماس��ي اقتصادي وزارت امور خارجه 
در مورد حضور كشور عربستان در اين نمايشگاه، اظهار 
كرد: در حال آماده سازي سركنسولگري و سفارتخانه ها 
در عربستان و ايران هستيم. هيات تجاري هم از عربستان 
به ايران سفر خواهد كرد. البته از ايران هم هيات هايي به 
عربستان اعزام مي شوند. در اجلاس بانكداري اسلامي 
نيز وزير اقتصاد ما حضور مي يابد. تجار عربستاني در اين 
نمايشگاه حضور مي يابند. صفري در مورد انعقاد قرارداد 
در نمايشگاه توانمندي هاي صادراتي ايران تصريح كرد: 
در نمايشگاه روس��يه 750 ميليون دلار قرارداد منعقد 
شد و حدود ۱00 ميليون دلار اجرايي شده است. حال 
در اين نمايش��گاه كه 60 كشور حضور مي يابند انعقاد 
يك ميليارد دلار قرارداد دور از ذهن نيست. وي در مورد 
تأمين زيرساخت ها با بيان اينكه بايد روز به روز خود را 
توسعه دهيم، گفت: وضعيت نسبت به قبل بهتر شده 
است. خطوط كشتيراني به امريكاي لاتين و غرب آفريقا 
كشيديم. اين مقام مسوول افزود: همچنين قبلًا تنها راه 
عبور كالاهاي ايراني به روسيه مسير آستارا- رشت بود 
كه قدمت 70 ساله داشت. هم اكنون مسير درياي خزر 
راه افتاده و حركت كشتي هاي رو-رو در بندر انزلي تا دو 

ماه آينده راه مي افتد.

    چرا اروپايي ها نيامدند؟ 
مهدي ضيغمي نيز در اين مراسم گفت: پنجمين دور 
از اين نمايشگاه بعد از چند سال وقفه برگزار مي شود. 
معاون سازمان توسعه تجارت افزود: اين نمايشگاه از آن 
دست از نمايشگاه هايي اس��ت كه كشورهاي در حال 
توسعه براي نمايش دستاوردهاي صادراتي خود برگزار 
مي كنند و دولت حداق��ل هزينه هاي اقامت و… را بر 
عهده مي گي��رد و از تجار براي حضور دعوت مي كند و 
به تسهيل افزايش صادرات كمك مي كند.  ضيغمي در 
مورد حضور كشورهاي حاشيه خليج فارس نيز اينطور 
توضي��ح داد: در حوزه خليج فارس كش��ورها در قالب 
مقامات همچون وزير تجارت يا تجار عالي رتبه شركت 
مي كنند. اين مقام مسوول درباره اينكه آيا شركت هاي 
اروپايي نيز دعوت ش��ده اند يا خير گف��ت: بالاي ۱00 
دعوت نامه فرستاديم و از كش��ورهاي اروپايي دعوت 
كرديم، اما تمركزمان را روي كشورهاي اروپاي غربي 
نگذاش��ته ايم. او در مورد اينكه چرا اروپايي ها استقبال 
نكرده اند، را بيش��تر بحث تحريم ها عن��وان كرد.   وي 
تصريح ك��رد: با توجه به اينكه حج��م اصلي كالاهاي 
صادراتي و مقاصد صادراتي كشور محدود است هدف 
از برگزاري اين نمايشگاه افزايش مقاصد و گروه كالاهاي 
صادراتي است. او گفت: آمادگي براي برقراري ارتباط با 
تجار را داريم. بنابراي��ن افزايش پيچيدگي صادرات و 
تنوع بخشي در دستور كار است. ضيغمي اظهار داشت: 
۱۲ گروه كالايي در اين نمايش��گاه عرضه خواهند شد 

كه از جمله آنها مي توان به پتروش��يمي، دانش بنيان، 
پزشكي و تجهيزات پزشكي، ساختمان، لوازم خانگي، 
صنعت، مواد غذايي و كشاورزي، چرم، صنايع دستي، 
انرژي و خدمات فني و مهندسي اشاره كرد. وي افزود: 
برگزاري اين نمايشگاه به منظور تسهيل حركت بخش 
خصوصي از طريق حمايت و توس��عه صادرات اس��ت. 
كالاهاي با ارزش افزوده بالاتر در اين نمايشگاه عرضه 
خواهد ش��د. اين مقام مسوول گفت: در اين نمايشگاه 
كشورهايي حضور دارند كه ارتباط تجاري چنداني با 
آنها نداشتيم. اين نمايش��گاه براي سال بعد مي تواند 
ميزبان 5 تا ۱0 هزار تاجر خارجي باش��د اما در تهران 
اين ظرفي��ت را نداري��م. بنابراي��ن از الان روي بهبود 
زيرساختهاي شهري بايد تمركز كنيم.وي تصريح كرد: 
متراژ نمايشگاه امسال ۳0 تا ۳5 هزار متر مربع است و 
براي سال بعد ۱00 هزار مترمربع خواهد بود.ضيغمي 
گفت: براي اينكه از يك كشور صادركننده نفتي به يك 
كشور صادركننده غيرنفتي تبديل شديم نياز به يك 
تغيير رويكرد داريم. بعد از اين نمايشگاه يك دبيرخانه 
دايمي براي پيگيري مس��ائل و جلس��ات B۲B ايجاد 
خواهيم كرد. معاون سازمان توسعه تجارت تصريح كرد: 
شركتهاي خودروسازي و قطعه سازي نيز در نمايشگاه 
حضور فعال دارند و براي رشد صادرات اين در نمايشگاه 
تلاش مي كنيم. گفتني است، نمايشگاه توانمندي هاي 
صادراتي جمهوري اسلامي ايران ۱7 ارديبهشت ماه تا 

۲0 ارديبهشت ماه برگزار مي شود.
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بررسي قيمت خودروهاي 
مونتاژي از شنبه آينده

 س��خنگوي ش��وراي رقاب��ت گفت: بررس��ي قيمت 
خودروه��اي توليدكنن��دگان بخ��ش خصوصي و به 
اصطلاح مونتاژكاران، در جلس��ه آينده شوراي رقابت 
مورد بررسي قرار مي گيرد كه به احتمال زياد شنبه هفته 
آينده )۱6 ارديبهشت( خواهد بود. اسماعيل شجاعي 
در گفت وگو با ايرنا با بيان اينكه اين ش��ورا قيمت گذار 
نيس��ت، بلكه يك نهاد تنظيم گر كلان اس��ت، افزود: 
شوراي رقابت دستورالعمل قيمت گذاري خودروهاي 
مونتاژي را مشخص كرده و به وزارت صمت و سازمان 
حمايت اطلاع رساني كرده است كه بر اساس شاخص 
رقابت پذيري مشخص شده، است. وي خاطرنشان كرد: 
بر اساس همين دستورالعمل نيز محاسبات قيمتي انجام 
خواهد شد. شجاعي ادامه داد: اگر محاسبات قيمتي و 
قيمت ها مورد موافقت شورا قرار گرفت، همان قيمت ها 
نهايي خواهد ش��د. وي تاكيد كرد: بر اين اساس هنوز 
مشخص نيست در موضوع قيمت هاي جديد تخلفي از 
سوي شركت هاي خصوصي و مونتاژكاران انجام شده 
باشد و اين مساله در جلسه آينده شوراي رقابت )احتمالا 
شنبه هفته آينده( مشخص خواهد ش��د. در روزهاي 
گذش��ته افزايش قيمت خودروهاي مونتاژي از سوي 
توليدكنندگان بدون مصوبه شوراي رقابت كه در برخي 
موارد به فروش خ��ودرو با قيمت هاي جديد انجاميده 

است، اعتراضاتي را به دنبال داشته است.

واردات مواد اوليه
صنايع غذايي تسهيل شد

براساس اعلام سازمان ملي استاندارد ايران با حذف 
شرط ارايه گواهي بازرسي در مبدا، فرآيند واردات 
مواد اوليه صنايع غذايي تس��هيل شد. به گزارش 
خبرگزاري تسنيم از سازمان ملي استاندارد ايران، 
اعض��اي هيات مديره انجم��ن واردكنندگان مواد 
غذايي و آشاميدني در نشس��تي با معاون ارزيابي 
كيفيت س��ازمان ملي استاندارد ايران، مشكلات و 
موانع پيش روي واردكنندگان مواد اوليه اين صنعت 
را مطرح كردند و نظر به اهميت موضوع، خواستار 
تسهيل در فرآيند واردات شدند. الزام شركت هاي 
 )COI( واردكنن��ده به ارايه گواهي بازرس��ي كالا
در مبدا حمل كالا، جزو موانع مطرح ش��ده در اين 
نشست بود كه اين موضوع با توجه به تحريم ها در 
عمل غيرقابل اجرا اس��ت. در همين راستا، پس از 
بررسي هاي اوليه در جهت تسهيل فرايندها توسط 
سازمان ملي استاندارد اعلام ش��د: در صورت ارايه 
قرارداد تامين مواد اوليه بين ش��ركت واردكننده و 
شركت توليدكننده اي كه مواد اوليه وارداتي در آن 
به مصرف مي رس��د، نيازي به ارايه گواهي بازرسي 
در مبدا نخواهد بود. اين در حالي است كه شركت 
توليدكننده بايد واجد الزامات سازمان ملي استاندارد 
از جمله آزمايشگاه كنترل كيفيت باشد. همچنين 
مطابق تسهيلات فراهم شده در اداره كل استاندارد 
اس��تان هرمزگان، در صورت ارايه گواهي بازرسي 
كالا )COI( در مبدا، ش��ركت واردكننده از امتياز 
حمل يكسره كالا از گمركات به انبارهاي شناخته 
شده و استاندارد برخوردار خواهد بود. در اين صورت 
نمونه برداري، انجام آزمايش و صدورگواهي مطابق 
با آناليز در انبار وارد كننده انجام مي ش��ود. اين امر 
علاوه بر كاهش رسوب كالا در گمركات، از اعمال 
هزينه هاي گ��زاف توقف كانتينر و انب��ارداري به 
شركت هاي واردكننده و از افزايش بهاي تمام شده 
كالا و هرگونه آسيب احتمالي جلوگيري مي كند. 
اعضاي انجمن واردكنندگان مواد غذايي و آشاميدني 
ابراز اميدواري كردند كه با همراهي س��ازمان ملي 
استاندارد ايران و ساير دستگاه هاي متولي در تسهيل 
واردات مواد اوليه مورد نياز كارخانجات، شاهد رونق 

و رشد توليد در اين بخش از اقتصاد كشور باشيم.

نگاه حاكم بر وزارت صمت 
بخشي نگر است

محسن بهرامي ارض اقدس، عضو هيات نمايندگان 
اتاق تهران، با دفاع از تشكيل وزارت بازرگاني عنوان 
كرد كه با تشكيل شتابزده وزارتخانه صنعت، معدن 
و تجارت، وظايف اصل��ي وزارت بازرگاني به محاق 
رفت و نگاه بخشي بر آن حاكم شد. يكي از اعضاي 
هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران با اش��اره به 
موافقت مجلس با دو فوريت تشكيل وزارت بازرگاني 
گفت كه در صورت تش��كيل اين وزارتخانه، همه 
سازمان هاي مرتبط با امر تجارت از جمله گمرك 
نيز بايد به اين وزارتخانه ملحق شود. محسن بهرامي 
ارض اقدس در گفت وگو با روابط عمومي اتاق تهران 
گفت: در س��ال 9۱ دولت وقت، با عملي شتاب زده 
به تغيير س��اختار اقدام كرد كه در همان زمان نيز 
با توجه ب��ه اينكه برنامه س��اختاري دولت به طور 
كلي مورد ارزيابي قرار نگرفته بود، موازي كاري در 
دستگاه ها ايجاد ش��ده و توزيع كار مناسب انجام 
نگرفت. او با بيان اينكه كوچك سازي دولت و كاهش 
تعداد وزارتخانه ها، مهم ترين هدف ادغام بود افزود: 
صرف نظر از كوچك س��ازي و چابك سازي دولت، 
بحث هماهنگي بيشتر در فرآيند تصميم گيري و 
تصميم سازي در تجارت و توليد و رفع تعارض هاي 
توليد داخلي و واردات، حمايت توامان از توليدكننده 
و مصرف كننده و برقراري مسووليت همزمان تنظيم 
بازار كالاها در بخش صنعت و معدن و تجارت مطرح 
بود. البته ده ها دليل متعالي ديگ��ر در زمان ادغام 
وجود داش��ت اما بلافاصله بع��د از ادغام، يك نگاه 
بخشي نگر در وزارت صنعت، معدن و تجارت حاكم 
شد. بهرامي توضيح داد: در آن مقطع وزارت صنعت 
مدعي حمايت از توليد داخلي بود و وزارت بازرگاني 
ب��راي تنظيم ب��ازار در مواردي ك��ه توليد داخلي 
جوابگو نبود از طريق واردات و به منظور حمايت از 

مصرف كنندگان اقدام به واردات مي كرد.

از كدام كشورها
موز وارد كرديم؟

در س��ال گذش��ته بي��ش از 57۲ هزار ت��ن موز از 
كشورهاي مختلف به ايران وارد شده است كه گرچه 
از نظر وزني با كاهش ح��دود پنج درصدي مواجه 
شده اما قيمت آن رشد ۴00 درصدي داشته است.به 
گزارش ايسنا، بر اساس آمارهاي گمرك جمهوري 
اس��لامي ايران، در ۱۲ ماهه س��ال ۱۴0۱ بيش از 
57۲ هزار و ۲۲۲ تن موز س��بز تازه يا خشك كرده 
از 9 كش��ور مختلف وارد شده است كه نسبت به به 
همين بازه زماني در سال ۱۴00 با كاهش حدود پنج 
درصدي مواجه شده است. ارزش ريالي اين ميزان 
واردات ۸۳66 ميليارد و ۲0۴ ميليون و ۴67 هزار 
تومان معادل ۳7۴ ميليون و ۴۸۳ هزار و 6۸6 دلار 
است كه از نظر دلاري كاهش حدود هفت درصدي 
نسبت به سال ۱۴00 داشته است اما ارزش ريالي آن 
۳96 درصد رشد را در سال گذشته نسبت به سال 
قبل از آن تجربه كرده اس��ت. چرا كه هر كيلو گرم 
موز در سال گذشته به صورت ميانگين ۱۴ هزار و 
6۲0 تومان قيمت داشته است، در حالي كه در سال 
۱۴00 تنها ۲۸ هزار تومان براي واردكنندگان آب 
خورده بود. البته در كنار اين اعداد و ارقام بايد حقوق 
و تعرفه گمركي م��وز را نيز در نظر گرفت. اكوادور، 
امارات، ايتاليا، پاكس��تان، تركيه، چين، فيليپين، 
كلمبيا و هند 9 كشور صادر كننده موز به ايران در 
س��ال ۱۴0۱ هس��تند كه البته در اين بين مقدار 
ناچيزي موز از مناطق آزاد به ايران وارد ش��ده كه 
مبدأ آن ذكر نشده است. در اين ميان تركيه با فروش 
۳۳۲ هزار تن موز بيشترين صادرات اين محصول 
را به كشور داشته است. پس از آن هند با صادرات 
۱۳0 هزار تني رتبه دوم را به خود اختصاص داده 
و اين دو كشور در كنار يكديگر سهم ۸۱ درصدي 
در بازار موز اي��ران را از آن خود كرده اند. فيليپين 
نيز با واردات 6۳ هزار تني و پاكستان با صادرات ۴۳ 
هزار تني پس از تركيه و هند بيشترين سهم را در 
بازار موز كشور داشته و در رتبه هاي سوم و چهارم 
قرار مي گيرند. در نهايت ديگر كشورهاي مذكور 

نيز سهم اندكي را توانسته اند از آن خود كنند.

ريزش ۳۰ تا ۱۰۰ميليون توماني 
خودروهاي داخلي

عضو هيات مديره اتحاديه نمايشگاه داران خودروی 
تهران در گفت وگو با ايلنا، با تاييد خبر افت قيمت 
خودروهاي داخلي بعد از اس��تيضاح وزير صمت، 
گفت: نمي دانيم فاطم��ي امين چه روند مديريتي 
را در پي��ش گرفت��ه بود ك��ه كمتر از ۲۴ س��اعت 
بع��د از خداحافظي وي ب��ا وزارت صمت ش��اهد 
افت قيمت ه��اي خودروهاي داخل��ي بوديم نرخ 
خودروهاي داخلي حدود ۳0 تا ۱00 ميليون تومان 
در بازار ريزش كردند. اسد كرمي با بيان اينكه ثبت 
نام سراسري و يكنواخت خودرو از سوي شركت ها 
اثر ۱0 درصدي بر قيمت ها در بازار گذاشت، گفت: 
مي توان روي اين بازار حس��اب كرد و اگر تغييرات 
خاصي انجام نشود و همين روال ادامه داشته باشد 
ديگر شاهد افزايش قيمت ها نخواهيم بود. اين فعال 
صنفي در پاس��خ به اين پرس��ش كه قيمت برخي 
خودروهاي داخلي به يك ميليارد تومان هم رسيد 
آيا اين احتم��ال وجود دارد كه نرخ اين خودروها به 
قيمت هاي گذشته برگردند و واقعي شوند،گفت: يك 
ماه پيش دنا پلاس يك ميليارد و ۱00 ميليون تومان 
فروخته ش��د اين در حالي است كه نرخ اين خودرو 
بعد از استيضاح حدود ۱00 ميليون تومان در بازار 
افت كرد؛ همچنين قيمت پژو ۲06 كه بورس بازار 
اس��ت حدود ۴0 تا 50 ميليون تومان افت قيمت را 
تجربه كرد. به گفته كرمي؛ قيمت پژو ۲06 تيپ دو 
حدود 600 ميليون تومان اس��ت اما خريداري در 
بازار ندارد چراكه مردم منتظر افت قيمت بيشتري 
هستند و احتمال مي دهند كه نرخ ها بيشتر كاهش 
پيدا كند. عضو هيات مديره اتحاديه نمايشگاه داران 
خودرو تهران ب��ا تاكيد بر وج��ود مافيا در صنعت 
خودرو، گفت: خودروسازان متناسب با منافع مافيا 
سياست هاي خود را جلو مي برند نمي توان متصور 
ش��د كه خودروس��ازان خودس��رانه كاري را پيش 
مي برند؛ اقدامات آنها با مجوز آقاياني اس��ت كه در 
اين بازار س��هام دارند و از آنها دستور مي گيرند؛ به 
نظر مي رس��د خودروس��ازان در افزايش قيمت ها 
 نتوانند نقش��ي را ايفا كنند و دست هاي پشت پرده 
اين صنعت را مديريت مي كن��د كه اميدواريم اين 
دست ها از صنعت كوتاه شوند. وي با اشاره به ايجاد 
الته��اب در فروش خودرو، گف��ت: يك هفته پيش 
هيج��ان خريد در بازار ايجاد ش��ده ب��ود اما بعد از 
استيضاح همه به دنبال فروش هستند؛ بازار به دنبال 
ثبات در قيمت ها و خريد و فروش ها است؛ به گفته 
كرمي؛ نوس��ان هاي نرخ ارز اثري در ب��ازار خودرو 
نگذاشته اس��ت.  اين فعال صنفي با تاكيد بر نقش 
نظارتي وزارت صمت در صنعت خودرو؛ گفت: وزارت 
صمت نبايد دست نشانده آقازاده هاي صنعت خودرو 
شود و بايد از خود اراده نشان بدهد و خودروسازان 
بايد از اين وزارتخانه حرف شنوي داشته باشند و اگر 
كس��ي گران تر از نرخ واقعي خودرو را بفروشد آن را 
جريمه كنند به عبارت ديگر وزارت صمت بايد توان 
كنترل بازار را داشته باشد. وي با بيان اينكه قيمت 
خودروهاي خارجي افت نك��رد، گفت: نرخ فروش 
هايما و جك به بالاي ۲ ميليارد تومان رسيد اين در 
حالي است كه در سال هاي گذشته براي خريد اين 
خودروها التماس مي كردند و قيمت آنها بين ۱60 
تا ۱۸0 ميليون تومان بود؛ اما از آنجايي كه كيفيت 
اين خودروها پايين بود كس��ي تمايل به خريد آنها 
نداشت بعد از اينكه مافيا، پشت خودروهاي چيني 
آمد و آنها خودروسازان چيني زد و بند كردند قيمت 
اين خودروها بالا رفت و نرخ آنها به سانتافه رسيد. بنا 
به اظهارات كرمي؛ واردات خودرو دسته دوم 60 تا 70 
درصد بازار داخلي را به شرايط تعادل نزديك مي كند.

دستاورد يك ميليارد دلاري با حضور بازرگانان خارجي در راه است

بازرگانان عربستاني در راه ايران 

چرا با متخلفان برخورد نمي شود؟

5  برند لوازم خانگي باز هم گران كردند
بررس��ي بازار لوازم خانگي نشان مي دهد در زمان حاضر 
اكثر شركت ها از جمله پاكشوما، امرسان، آبسال، هيماليا 
و ديپوينت قيمت ها را غيرقانوني ۱0 تا ۲0 درصد گران 

كرده اند ولي خبري از برخورد با متخلفين نيست.
به گ��زارش خبرگزاري تس��نيم، ماج��راي افزايش 
قيمت محصولات لوازم خانگي از ماه هاي پاياني سال 
گذش��ته وارد فاز جديدي شده اس��ت و در حالي كه 
توليدكنندگان به صورت خودسرانه نسبت به افزايش 
قيمت محصولات خود اقدام كردند، سازمان حمايت 
با انتشار اطلاعيه هايي از ممنوعيت افزايش قيمت و 
حتي برخورد با متخلفين خبر داد. اما متأسفانه طي اين 
مدت نه تنها برخوردي با متخلفين در افزايش قيمت 
محصولات نشد بلكه در سال جديد نيز روند افزايش 
قيم��ت محصولات لوازم خانگي آغاز ش��ده اس��ت و 
تعدادي از واحدها با كاهش عرضه و حتي توقف فروش 

خواستار افزايش مجدد قيمت محصولات خود هستند.
روند افزايش قيمت لوازم خانگي از 7 اسفند سال گذشته 
صعودي ش��ده اس��ت و توليدكنندگان با سوءاستفاده 
از بازار ش��ب عيد قيمت محصولات خ��ود را از ۴0 تا ۸0 
درصد گران كردند، ام��ا گويا اين افزايش قيمت ها براي 
آنها قانع كننده نبود و در ارديبهش��ت ماه امسال بازار با 
ليست جديد قيمت  انواع محصولات لوازم خانگي روبرو 
ش��ده است. بررسي بازار نش��ان مي دهد در زمان حاضر 
اكثر شركت ها از جمله پاكشوما، امرسان، آبسال، هيماليا 
و ديپوينت قيمت ه��ا را ۱0 تا ۲0 درصد گران كرده اند و 
خبري هم از برخورد با متخلفين نيست. البته تعدادي از 
توليدكنندگان نيز فقط با تغيير نام مدل محصول قيمت ها 
را افزايش داده اند و آن را به نام يك محصول جديد راهي 
بازار كرده اند، علاوه بر اين تعدادي هم با نصب يك قطعه 
جزيي 50 تا ۱00 هزار توماني محصول را با امكانات جديد 

معرفي مي كنند و با تبليغات اغواكننده در نهايت كالا را با 
رشد قيمتي بالا به فروش مي رسانند. پيگيري تسنيم از 
سازمان حمايت در مورد دلايل افزايش چندباره قيمت 
لوازم خانگي نش��ان مي دهد هنوز هي��چ مجوزي براي 
افزايش قيمت محصولات صادر نش��ده است و هرگونه 

گراني اين كالاها غيرقانوني است.
حال بايد به اي��ن نكته نيز توجه كرد اگر افزايش قيمتي 
به صورت غيرقانوني توس��ط توليدكنن��دگان اجرايي 
مي ش��ود بايد برخورد لازم از سوي س��ازمان حمايت و 
مراجع مربوطه صورت گيرد، البته س��ازمان حمايت و 
سازمان تعزيرات حكومتي در سال گذشته خبر جريمه 
شدن چند شركت لوازم خانگي را اعلام كردند اما هنوز 
اين پرونده ها به سرانجام نرسيده است و همين امر عاملي 
مي شود تا توليدكننده نسبت به برخورد با تخلفات خود 
نگران نباش��د و به صورت خودسرانه نسبت به تغييرات 

قيمتي اقدام كند. در زمان حاض��ر بازار لوازم خانگي در 
ركود قرار دارد و اگر خريداران خواستار تغيير محصولات 
يا خريد جديدي بودند آن را در اسفند ماه انجام داده اند 
و امروز خبري از مش��تري در بازار نيست، در اين شرايط 
به نظر مي رس��د بايد توليدكنندگان با ارايه مشوق هايي 
خواستار تحريك بازار و فروش محصولات خود باشند نه 
اينكه با افزايش مجدد قيمت ها ركود بازار را تشديد كنند. 
البته بايد وزارت صمت نيز به اين نكته توجه كند كه چرخ 
توليد نيازمند مواد اوليه با قيمت مناسب و ارز قابل قبول 
اس��ت اگر اين الزامات به خط توليد نرس��د به طور حتم 
توليد دچار مشكل خواهد شد اما نبايد مشكلات توليد به 
مصرف كننده تسري پيدا كند و توليدكننده بدون توجه 
به مشتريان نسبت به تغييرات قيمتي خود اقدام نمايد، 
مشكلات توليد بايد از طرف وزارت صمت برطرف شود 

و نبايد مصرف كننده تاوان اين موضوع را پرداخت كند.

مجري طرح واردات خودرو وزارت صمت خبر داد 

مشكل ارزي واردات خودرو حل شد
مجري طرح واردات خودرو وزارت صمت با تش��ريح 
رون��د واردات خودرو، مي گويد كه با برطرف ش��دن 
موانع و تامي��ن ارز موردنياز، در س��ال جاري حتي 
امكان واردات ۱00 هزار دس��تگاه چانگان نيز وجود 
دارد. بنابه توضيحات او، مشكل ارزي هم با همكاري 
بانك مركزي و تلاش وزارت صمت رفع شده است و 
اين وزارتخان��ه از طرق مختلف منابع ارزي در خارج 
از كشور را به س��ختي پيدا كرده است. مجري طرح 
واردات خ��ودرو وزارت صنعت، مع��دن و تجارت با 
اعلام اينكه قيمت گذاري خودروهاي وارداتي تا دو 
روز آينده اعلام مي شود، گفت: فرآيند قيمت گذاري 
خودروه��اي وارداتي در حال انجام اس��ت و تحويل 
به زودي آغاز مي ش��ود اما بابت كوتاهي ديگران در 
تحويل اين خودروها از مردم عذرخواهي مي كنيم. 

   واردات ۱۰۰ هزار چانگان در سال جاري
مجري ط��رح واردات خودرو وزارت در م��ورد واردات 
 خودرو به اراي��ه توضيحاتي پرداخ��ت وگفت: لايحه 
دو فوريتي كه مجلس تصويب كرده مي تواند در بحث 
واردات خودرو تس��هيل جدي ايجاد كند. زيرا مشكل 

اصلي ما قوانين استاندارد و گمرك بود كه البته آن هم 
به دليل قوانين بالادستي اس��ت. مجري طرح واردات 
خودرو وزارت صمت با بيان اينكه مسير واردات تسهيل 
شده است، افزود: چند روز پيش بخشي از خودروهاي 
چانگاني وارداتي از س��وي سايپا، ترخيص شد. دو سه 
روز ديگر هم ۳50 خودروي چانگان ترخيص مي شود. 
ظرف يكي دو هفته آينده نيز ۸00 دس��تگاه چانگان 
ترخيص خواهد شد. ترخيص خودروي هيونداي النترا 
نيز به زودي عملياتي مي ش��ود. خودروهاي ديگر هم 
در صف هستند. مهدي ضيغمي در مورد زمان تحويل 
خودروهاي وارداتي به خبرنگاران گفت: كارهاي مربوط 
به قيمت گذاري اين خودروها از سوي سازمان حمايت 
در حال انجام اس��ت و پس از آن فرآين��د تحويل آغاز 
مي شود. اين مقام مس��وول همچنين در پاسخ به اين 
سوال كه از اسفند ماه قرار اس��ت خودروهاي وارداتي 
تحويل متقاضيان ش��وند، چرا اين فرآيند تا اين اندازه 
طولاني شد، تصريح كرد: وزارت صمت در امر واردات 
تنها نيست اما بار همه دستگاه هاي مسوول را به تنهايي 
به دوش مي كشد. دستگاه هاي ديگر متوسط تا خوب 
در حال همكاري هستند. وي افزود: چانگاني كه وارد 

شد همه استانداردها را دارد اما براي تسريع در واردات، 
خودروهاي سفارش حوزه خليج فارس را وارد كرديم 
كه روي كمربند عقب اين خودروها اي مارك هك نشده 
بود؛ اداره استاندارد اعلام كرد بابت اين موضوع نمي تواند 
اجازه ترخيص دهد. مذاكره براي ترخيص اين خودروها 
تقريباً يك ماه زمان برد و چند شرط جايگزين گذاشتيم. 
مجري طرح واردات خودرو وزارت صمت اضافه كرد: در 
روسيه بسياري از استانداردها همچون يورو 6 و اي مارك 
اجباري بود اما پس از اينكه تحريم شد استانداردها را 
تقليل دادند و گفتند هر ميزان نياز اس��ت خودرو وارد 

شود؛ اما در ايران اين چابكي وجود ندارد.
او در مورد تأمين ارز خودروهاي وارداتي گفت: در حال 
حاضر مسير باز شده و مشكل ارزي هم با همكاري بانك 
مركزي و تلاش وزارت صمت حل ش��ده است؛ وزارت 
صمت با مدل هاي مختلف منابع ارزي در خارج از كشور 
پيدا كرد كه كار سختي است. ضيغمي تصريح كرد: قبلًا 
وزارت صمت فقط ثبت سفارش را تأييد مي كرد اما در 
حال حاضر براي واردات خودرو ۱۳ كار را بايد انجام دهد 
كه در بسياري از آنها دستگاه هاي ديگر دخيل هستند.

به گفته ضيغمي، تعيين منش��أ ارزي كه از خارج وارد 

مي شود بسيار مهم اس��ت زيرا نبايد از كف بازار كشور 
باشد تا آس��يب بزند. ما كارهاي بسيار سختي را انجام 
داديم و منابع ارزي پيدا كرديم كه به نفع دو طرف باشد. 
از ارز اشخاص، س��رمايه گذاري خارجي و… استفاده 
كرديم تا مشكل تأمين ارز حل شود. هم اكنون تخصيص 

ارز در حال انجام است.
مجري طرح واردات خ��ودرو وزارت صمت در بخش 
ديگري از اظهارات خود گفت: وزارت صمت بس��يار 
بيش��تر از توان و اختياراتش در ح��ال تلاش براي به 
ثمر نش��اندن واردات خودرو است اما به هر حال بابت 
تأخيرهاي پيش آمده كه ناشي از كوتاهي ديگران از 
مردم عذرخواه��ي مي كنيم. وي تاكيد كرد: قيمت و 
س��ود ثابتي براي خودروهاي خارجي در نظر گرفته 
شده است بنابراين فرآيند قيمت گذاري بايد به صورت 
دقيق و جزئي بررسي ش��ود. ظرف يكي دو روز آينده 
قيمت گذاري خودروها نيز اعلام مي ش��ود. بنابر آمار 
اعلامي اين مقام مسوول در وزارتخانه صمت، امسال 
فق��ط در حوزه چانگان ۱00 هزار خ��ودرو مي توانيم 
وارد كنيم. مسير واردات كه تسهيل شود روند واردات 

توسعه مي يابد.
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خبرروز

برقراري ۳۰۰۰ تماس، براي مداخله و جلوگيري از خودكشي 
مديركل دفتر آسيب ديدگان اجتماعي سازمان بهزيستي كشور گفت: آمار تماس هاي مردمي در سال گذشته كه با اورژانس اجتماعي 
در خصوص نياز به مداخله در مساله خودكشي گرفته شده كمتر از ۳۰۰۰ مورد بوده است و بيشتر افكار خودكشي به ما رجوع مي شود 
و ما در آنجا به ارايه خدمات مي پردازيم. محمدرضا حيدرهايي اظهار كرد: با كمكي كه صورت گرفت ما توانستيم در انتهاي سال ۱۴۰۱ 
تعداد ۴۰۰ نفر نيروي جديد از طريق خريد خدمات از بخش غيردولتي به بدنه اورژانس اضافه كنيم. او اضافه كرد: آمار اصلي خودكشي 
دست سازمان پزشكي قانوني است و ما در اورژانس اجتماعي فقط در مواقعي كه افكار خودكشي افراد توسط اطرافيان آنها كه مي دانند 

يك مداخله روانپزشكي صورت بگيرد، به ما گزارش شود مداخله كرده و اورژانس روانپزشكي كه فرد نياز دارد را ارايه مي دهيم. 

رويخطخبر

جمع آوري ۲۸۴ معتاد متجاهر از دروازه غار

فرمانده انتظامي تهران بزرگ از جمع آوري ۲۸۴ معتاد 
متجاهر در محله دروازه غار و اطراف آن خبر داد. سردار 
عباسعلي محمديان در حاشيه طرح جمع آوري معتادان 
متجاهر و برخورد با فروشندگان مواد مخدر كه پيش 
از ظهر ديروز در محله دروازه غار برگزار ش��د، با حضور 
در جمع خبرنگاران به تشريح دستاوردهاي اين طرح 
پرداخت و گفت: پس از انجام چندين روز كار اطلاعاتي 
و عمليات مربوط به شناسايي مرحله اي جديد از طرح 
برخورد با خرده فروشان مواد مخدر و معتادان متجاهر 
در محله هاي ش��وش، هرندي و مولوي به مرحله اجرا 
درآمد. افزود: بر اين اساس طي حدود دو هفته اخير ۲۸۴ 
معتاد متجاهر از سطح اين محلات جمع آوري و به مراكز 
بازپروري تحويل داده شد. محمديان افزود: همچنين 
طي اين مدت ۲۲۰۰ كيلوگرم انواع مواد مخدر از سوي 
هم��كاران بنده در پليس مبارزه با م��واد مخدر تهران 
بزرگ كشف و ضبط شده است. رييس پليس پايتخت 
با اشاره به دستور فرمانده فراجا براي برخورد با معتادان 
متجاهر و فروش��ندگان مواد مخدر گفت: اين يكي از 

مطالبات جدي مردم از پليس اس��ت و ما از ۲۴ بهمن 
ماه س��ال گذش��ته اين طرح را به طور جدي در سطح 
پايتخت به اجرا درآورديم و تا به اين لحظه اجري اين 
طرح متوقف نشده است. وي افزود: در نتيجه اجراي اين 
طرح امروز مي توانيم بگوييم كه ديگر معتاد متجاهري 
در حاشيه خيابان ها نداريم. سردار محمديان در رابطه 
با ايجاد ظرفيت براي پذي��رش و نگهداري از معتادان 
متجاهر نيز گفت: دستگاه هاي مختلفي در كنار پليس 
پاي كار آمده اند. ستاد مبارزه با مواد مخدر و شهرداري 
تهران اقدامات خوبي در اين زمينه انجام داده و مراكزي 
هم ايجاد شده است اما متاسفانه هنوز بهزيستي پاي 
كار نيامده و ما انتظار داريم كه بهزيس��تي نيز در اين 
زمينه اقدامات بيشتري را انجام دهد. محمديان درباره 
اينكه برخي از مردم همچنان از وجود معتادان متجاهر 
در سطح معابر گلايه دارند نيز گفت: برخي از اين افراد 
كارتن خواب يا افراد داراي بيماري خاص اند و الزاما معتاد 
متجاهر نيستند. اينها بايد در مراكز مربوط به خودشان 

پذيرش شوند.

مرگ و مير روزانه كرونا در ايران، دوباره تك رقمي شد
بر اساس اعلام وزارت بهداشت، پس از ۵۴ روز، مرگ 
و مير كرونا در كشور، مجددا تك رقمي شد و مجموع 
جان باختگان اين بيماري، به ۱۴۶ هزار و ۱۳۶ رسيد. 
بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۲۲۸ بيمار جديد 
مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي و ۹۹ نفر از آنها 
بستري شدند. بر اين اساس مجموع بيماران كوويد۱۹ 
در كش��ور به ۷ ميليون و ۶۰۹ هزار و ۳۴۹ نفر رسيد. 
همچنين ۷ نفر از بيماران كوويد۱۹ در كشور جان خود 
را از دست دادند و مجموع جان باختگان اين بيماري، 
به ۱۴۶ هزار و ۱۳۶ رس��يد. تاكنون ۷ ميليون و ۳۶۰ 
هزار و ۵۲۰ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها 
ترخيص شده اند. ۵۴۴ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ 
در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت 
مراقبت قرار دارند. تاكن��ون ۵۶ ميليون و ۴۱۷ هزار 
و ۲۷۷ آزمايش تش��خيص كوويد۱۹ در كشور انجام 
شده اس��ت. در عين حال تاكنون ۶۵ ميليون و ۲۱۶ 

هزار و ۷۵۲ نفر دُز اول، ۵۸ ميليون و ۶۱۲ هزار و ۴۳۷ 
نف��ر دُز دوم و ۳۱ ميليون و ۶۹۴ ه��زار و ۸۲۹ نفر، دُز 
سوم و بالاتر واكسن كرونا را تزريق كرده اند و مجموع 
واكسن هاي تزريق ش��ده در كشور به ۱۵۵ ميليون و 
۵۲۴ هزار و ۱۸ دُز رس��يد. همچنين در حال حاضر 
هيچ شهرستاني در وضعيت قرمز كرونا نيست، ۹ شهر 
در وضعيت نارنجي، ۲۱۳ شهر در وضعيت زرد و ۲۲۶ 

شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

در اين آشفته بازار طلا و سكه تكليف جوانان چيست

ديگر قناعت هم نمي تواند پاسخگوي اين همه تورم باشد
شروع زندگي با طلاي گرمي 3 ميليون و سكه 32 ميليوني 

گليماندگار|
 اي��ن روزها در هياهوي ف��روش جزاير 
كيش و قش��م، در ش��رايطي كه مراكز 
خريد و مغازه ها و رس��توران و... پلمپ مي شوند، در 
حالي كه سبد خانوار هر روز خالي تر و سفره معيشت 
ه��ر روز كوچك تر مي ش��ود، هس��تند جواناني كه 
مي خواهند زندگي مشترك خود را آغاز كنند. خريد 
طلا يكي از سنت هايي است كه همواره براي مراسم 
عروس��ي اجرا مي ش��ود. اينكه عروس و داماد حلقه 
ازدواج بخرند، اينكه خانواده داماد سرويس طلا براي 
عروس بخرد و خلاصه زير لفظي كه مادر داماد بايد 
هنگام بله گفتن عروس خانم بر س��ر عقد به او هديه 
كند. زماني تامين كردن اينها براي اكثر خانواده ها هيچ 
مشكلي نداشت و كم و زياد هر خانواده اي اين اقلام را 
تهيه مي كرد، در واقع هميشه آن چيزي كه معمولا 
محل بحث بود ميزان مهريه اي بود كه خانواده عروس 
تعيين مي كردند. اما حالا ديگر مس��اله فقط مهريه 
نيست، خريد هر كدام از اين وسايل براي عروس مانند 
سنگ بزرگي بر سر راه ازدواج جوانان قرار گرفته است. 
حالا ديگر خريد يك س��رويس طلا براي عروس كار 
ساده اي نيست و اكثر خانواده ها از پس آن بر نمي آيند. 
در واقع وقتي قيمت طلا به ناگهان از گرمي ۱۰۰ هزار 
تومان به گرمي ۲ ميليون و ۸۰۰ هزار تومان رسيده 
اس��ت فكر كنيد سبك ترين س��رويس طلا حداقل 
۱۰ گ��رم وزن دارد و اين يعني خانواده داماد بايد ۲۸ 
ميليون فقط در همين يك مورد هزينه كنند. در اين 
شرايط خريد حلقه هم خود معضل ديگري است به 
خصوص حلقه هاي مردانه كه اكثراً سنگين هستند و 
قيمت قابل توجهي دارند، در واقع خانواده عروس براي 
خريد يك حلقه بايد بيش از ۱۵ تا ۲۰ ميليون تومان 
هزينه كنند. در اين شرايط واقعا خانواده ها چطور بايد 

از پس هزينه هاي اينچنين بر بيايند. 

     مسوولان فقط دستور مي دهند
مس��عود، يكي از طلا فروش��ان بازار در اي��ن باره به 
»تعادل« مي گويد: مسوولان فقط دستور مي دهند، 

جوانان ازدواج كنند، جوانان بچه دار شوند اما فراهم 
ك��ردن ش��رايط ازدواج و فرزن��د آوري را كه وظيفه 
آنهاس��ت به طور كل ناديده گرفته اند. ماه هاست كه 
ديگ��ر هيچ ع��روس و دامادي از ما س��رويس كامل 
نخريده اند، يا ترجيح مي دهند نيم س��ت بگيرند يا 
مي آيند اينجا و مدل ها را ن��گاه مي كنند و مي روند 
همان مدل را نقره مي خرند كه بسيار ارزان تر برايشان 

تمام مي شود و البته كسي هم متوجه آن نمي شود. 
او مي افزايد: ارزان ترين سرويس كامل طلا براي عروس 
بالاي ۳۵ ميليون تومان تمام مي ش��ود. اين روزها كه 
مردم به نان شب محتاجند چطور مي توانند براي خريد 
عروس��ي اين ميزان هزينه كنند. بس��ياري از عروس 
و دامادها هس��تند كه حتي حلقه هايشان را هم نقره 
مي گيرند چون توان تامين هزينه طلاي آن را ندارند. 

     شرايط اقتصادي مردم اسف بار است
بر خلاف سال هاي گذشته كه بازار طلافروشان اغلب 
مشتري داشت و حداقل كساني بودند كه در اين بازار 
راه بروند و ويترين ها را ن��گاه كنند يا خانم هايي كه 
براي خريد تكه اي طلا از اين مغازه به آن مغازه بروند، 
اما حالا بازار از هميش��ه كس��اد تر است. در حالي كه 
چيزي به ماه محرم نمانده و در اين زمان اكثر مراسم 
عروسي ها برگزار مي شود وطبيعتا بازار طلا هم بايد 
شلوغ باش��د اما تعداد افرادي كه به ويترين مغازه ها 
نگاه مي كنند حتي به تعداد انگش��تان دو دست هم 

نمي رسند. 
علي يكي از طلا فروشان بازار به »تعادل« مي گويد: 
دو ماه به محرم مانده و اين روزها بازار بايد شلوغ باشد 
و خريدها بيش از هميشه، اما در اين شرايط ما هر روز 
كركره مغازه را ب��الا مي دهيم و بعد از ظهر هم بدون 
اينكه جنسي فروخته باشيم مغازه را مي بنديم و به 
خانه مي رويم. در حال حاضر بس��ياري از افراد براي 
فروش طلاهايش��ان به ما مراجعه مي كنند تا خريد 
طلاي عروس��ي. خيلي از خانواده ها اگر طلايي هم 
دارند براي تامين معيش��ت خود آن را مي فروشند يا 
افرادي هس��تند كه به اميد پس ان��داز كردن اندك 

پولي كه دارند براي خريد طلاي دست دوم يا آب شده 
به بازار مراجعه مي كنند. در اين ش��رايط اقتصادي 
اس��ف بار چطور مي توان از مردم انتظار داشت طلا و 

جواهرات بخرند.

    پول نيست كه مردم طلا بخرند
حمي��د يك��ي از قديمي هاي بازار ط��لا مي گويد: 
بازار را خودتان ببينيد.كس��اد اس��ت. پول دست 
مردم نيس��ت. توي خرج و مخارج ش��ان مانده اند. 
چه برس��د به اينكه طلا بخرند. الان فقط عروس و 
دامادها براي خريد حلقه و نش��ان مي آيند. آن هم 
تعدادشان زياد نيس��ت. با قديم خيلي فرق كرده. 
مردم قبلًا دو سه ماه يك بار براي خريد يا تعويض 
طلاهايش��ان مي آمدن��د. اما ديگر ش��رايط عوض 
ش��ده. قدرت خريد خيلي پايين آمده. قبلًا حتي 
كسي كه قشر ضعيف بود مي توانست يك تكه طلا 
بخرد. خانم هاي خانه دار وقتي پولي دست ش��ان 
مي رس��يد، مي آمدند طلا مي خريدند. الان بيشتر 
براي فروش مي آيند. آن هم بيش��تر وقت ها براي 
اينكه امورات ش��ان بگذرد. نس��بت به دهه هفتاد، 

فروش ما حتي يك دهم آن سال ها هم نيست.

     روياهايي كه به واقعيت تبديل نمي شوند
تفاوت قيمت هر گرم نقره با طلا به قدري زياد است 
كه مي توان به راحتي فهميد چرا اين روزها بازار خريد 
س��رويس و حلقه نقره از سوي عروس و دامادها گرم 
است و كسي سراغ خريد طلا نمي رود. وقتي شما هر 
گرم طلا را بايد با قيمت بيش از ۲ ميليون و ۸۰۰ هزار 
تومان بخري اما هر گرم نقره را مي تواني باقيمت بين 
۴۵ تا ۵۰ هزار تومان خريداري كني قطعا خريد نقره 

را ترجيح مي دهي. 
گلنوش كه براي خريد س��رويس عروس��ي به بازار 
آم��ده در اين باره به »تع��ادل« مي گويد: از اول هم 
قصد خريد سرويس طلا را نداش��تم بودجه اي كه 
ما براي عروسي مان در نظر گرفته ايم كفاف خريد 
س��رويس طلا را نمي دهد، فقط توانستيم دو حلقه 

رينگي ت��و خالي و س��بك بخريم. س��رويس هاي 
طلايي كه اينجا بي��ش از ۳۰ تا ۴۰ ميليون قيمت 
دارند، اگر نقره باش��ند نهايتا با ۶ يا ۷ ميليون تومان 
مي توان خريد.  او مي افزايد: البته مادر و خواهرم با 
اين مساله موافق نبودند اما وقتي شرايط را برايشان 
توضيح دادم موافقت كردن��د. به هر حال نبايد اول 
زندگي سنگ هاي بزرگ س��ر راه خود بگذاريم. اما 
مساله اينجاست وقتي مسوولان اين همه در مورد 
ازدواج و فرزند آوري جوانان اصرار دارند، بهتر نيست 
حداقل ها را براي آنها فراهم كنند. حداقل هايي كه 
شايد روياهاي يك دختر جوان باشند و به اين ترتيب 

حتي اين روياها هم به واقعيت تبديل نمي شوند.

     وقتي جوانان در بحران اقتصادي
اسير مي شوند

ام��ان الله قرايي، جامعه ش��ناس درباره مش��كلات 
اقتصادي و مواجه جوانان با اين مش��كلات به تعادل 
مي گويد: جوان يعني ش��ور زندگي، يعني نش��اط و 
پويايي، يعني حركت رو به جلو اما متاسفانه در كشور 

ما با توجه به ش��رايط حاكم بر جامع��ه از اقتصادي و 
اجتماعي گرفته تا سياسي و ... جوانان بيشتر به افرادي 
افسرده، پر از استرس و اضطراب و البته نااميد نسبت 
به آينده تبديل ش��ده اند. يعني فراهم بودن تمامي 
شرايط براي بروز آسيب هاي اجتماعي در سطح كلان. 
او مي افزايد: وقتي مس��وولان به جوانان در مورد هر 
چيزي امر و نهي مي كنند، از آنها مي خواهند، ازدواج 
كنند، فرزند آوري كنند و... اما شرايط اقتصادي و ... 
باعث مي شود تا جوانان حداقل هاي ناچيز را هم براي 
تشكيل زندگي به دست نياورند، اين جز سرخوردگي 
عايدي ديگري نخواهد داش��ت. جوان اين روزها در 
بحران اقتصادي كه مسوولان آن را به وجود آورده اند 

اسير شده اند. نه راه پس دارند و نه راه پيش. 

     مسوولان بي مسووليتي مي كنند
اين جامعه ش��ناس در بخش ديگري از سخنان خود 
مي افزايد: مس��وولان كدام ش��رايط رفاهي را براي 
جوانان فراهم كرده اند، كدام نش��اط در جامعه امروز 
ما جريان دارد، چقدر به شادي جوانان اهميت داده 

مي ش��ود، تا چه اندازه به فراهم آوردن ش��رايط يك 
زندگي بي دغدغه براي آنها كمك ش��ده است. كدام 
امنيت شغلي براي جوانان فراهم شده اگر قرار باشد 
ش��رايط را مورد بررس��ي قرار دهيم مي بينيم كه در 
شرايط بدي به س��ر مي بريم. هر چه هست نشان از 
بي مسووليتي مسوولاني است كه مدام سعي مي كنند 
تقصير كوتاهي هاي خود را به گردن ديگران بيندازند.

 قراي��ي مي گوي��د: به ج��اي اينكه م��دام به فكر 
سرخورده كردن جوانان و برخوردهاي قهري با آنها 
باشيم بايد شرايط را براي رفاه و شادي آنها فراهم 
كنيم، ما بايد جامعه را به جواناني تحويل بدهيم كه 
سرزنده و پويا باشند نه افرادي خموده و افسرده كه 
توان مقابله با هيچ مش��كلي را ندارند چرا كه زير با 
مشكلات خم شده اند. بي توجهي به روحيه جوانان 
جامعه ما را به سمت و سوي خمودگي و پژمردگي 
مي برد. يك بار براي هميش��ه بايد از اين سياست 
يك بام و دو هوا جلوگيري ش��ود، بايد كاري كنيم 
كه جوانان نسبت به مسوولان اطمينان پيدا كنند 

و جامعه را به سمت پويايي ببرند.

گزارش

ادامهازصفحهاول

 خوزستان و نگاه منطقه اي
به توسعه

۲( ب��ه توس��عه ني��روگاه رامي��ن و تكمي��ل 
نيروگاه هاي انديمش��ك، رامهرم��ز و نيروگاه 
۱۰۰۰ مگاوات��ي جن��وب اه��واز  ک��ه  يكي از 
ضرورت هاي مهم توسعه در استان خوزستان 

است، توجه شود.
۳( آغ��از عملي��ات اجراي��ي ف��ولاد زنگ نزن 
خرمشهر كه نقش جدي در بهبود شاخص هاي 
اش��تغالزايي و رشد اقتصادي اس��تان دارد در 

دستور كار قرار بگيرد.
 ۴( تكلي��ف پتروپالايش��گاه هاي ۵گان��ه و 
پالايشگاه خوزس��تان در شمال آبادان تعيين 

شود.
۵ ( تكليف زنجيره س��دهاي كارون و دز هرچه 
سريع تر مشخص شود... اما متاسفانه تا به امروز 
به اين بايدها توجهي نشده است. مجموعه اين 
پروژه ها، نقش ويژه اي در بهبود ش��اخص هاي 
رشد و توليد استان دارد و مي تواند در شمايل 
كلي پيشرفت كش��ور هم اثرگذار باشد. اما نه 
تنها يك چنين ضرورت هايي مورد توجه قرار 
نگرفته بلكه شاخص هاي زيست محيطي استان 
هم مدام نزولي مي شود. بر اساس گزارشي كه 
اخيرا توسط پترومتالز، منتشر شده بيشترين 
انتشار دي اكس��يد كربن در دنيا مربوط به سه 
كشور چين، امريكا و هند عنوان شده است. در 
اين رنكينگ، ايران نيز در جايگاه شش��م قرار 
دارد و س��هم آن از كل انتشار دي اكسيد كربن 
در دنيا ۲ درصد اس��ت. سهم كش��ورها از كل 
انتشار دي اكسيد كربن در جهان نشان مي دهد 
كه بعد از ۳ كشور نخس��ت، كشورهايي چون 
روس��يه و ژاپن قرار دارند. بخش قابل توجهي 
از اين گازهاي گلخانه اي و دي اكسيد كربن را 
مردم خوزس��تان )به دليل سوختن بي هدف 
گاز فل��ر( تنفس مي كنند و آس��يب هاي آن را 

متحمل مي شوند. 
اين در حالي اس��ت كه بخش خصوصي از اين 
ظرفيت برخوردار اس��ت كه گازه��اي فلر كه 
بدون استفاده مي س��وزند را با ساخت نيروگاه 
تبديل به برق ك��رده و آن را صادر كنند. اما به 
دليل اينك��ه مس��وولان وزارت نفت رقم هاي 
بالايي براي اي��ن گازها در نظ��ر گرفته اند كه 
حتي بالات��ر از ميانگين خليج فارس اس��ت، 
بخ��ش خصوصي رغب��ت نمي كند ك��ه وارد 
سرمايه گذاري در اين حوزه شود. نتيجه اينكه 
اين گازه��ا كه يك ثروت ملي هس��تند بدون 
هيچ گونه استفاده اي مي سوزند و فضا را آلوده 
مي كنند. اگر محاسبه اي در خصوص اين اتلاف 
سرمايه صورت بگيرد، مشخص مي شود كه چه 
خسارت عظيمي متوجه كشور مي شود، بدون 
اينكه منفعتي براي اقتصاد ايران داشته باشد.

رويداد

همي��ن چند روز پي��ش بود كه ريي��س هيات مديره 
سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني با انتقاد از 
مشكلات تخصيص ارز به شركت هاي دارويي از بهمن  
ماه سال گذشته، نسبت به وقوع كمبودهاي دارويي در 
صورت تداوم اين روند هشدار داد. او در نشست خبري 
از بي توجهي ب��ه پرداخت هزينه ه��اي دارويي و بروز 
مشكلات در اين زمينه سخن گفت و اذعان داشت اگر 
اين روند ادامه پيدا كند، كمبودهاي دارويي مي تواند 
مشكل ساز شود. حالا با افزايش نگراني ها درباره مشكلات 
مالي طرح داروياري و خطر بروز اختلال در زنجيره تامين 
 داروي كشور، دولتي ها دست به كار شدند و در توافقاتي 
س��ه جانبه ميان وزارت بهداش��ت، بان��ك مركزي و 
س��ازمان برنامه و بودجه، براي تامي��ن ارز، اعتبارات و 
تس��هيلات مورد نياز دارو تفاهم كرده و مصوباتي را به 
امضا رساندند. طرح داروياري ۱۰ ماهه شده؛ طرحي 
كه با هدف اصلاح سياست هاي ارزي در حوزه دارو 
و ساماندهي بازار دارو كليد خورد و قرار بود با انتقال 
يارانه دارو از طريق بيمه ها به مردم، پوشش بيمه اي 
داروها را افزايش داده، اقلام بيشتري از داروها را زير 
چتر بيمه ها برده و در عين حال قيمت دارو را بدون 
افزايش پرداخت از جيب مردم، به سمت واقعي شدن 
سوق دهد تا به اين ترتيب آشفته بازار دارو سامان يابد 

و آرامش بر حوزه دارويي كشور حاكم شود.

   معوقه ۲۵ هزار ميلياردي داروياري 
و چالش تامين نقدينگي براي دارو

بر همين اساس هم قول و قرارها بر اين شد كه ارز داروها 
نيمايي شود و مابه التفاوت نرخ ارز نيمايي نسبت به ارز 
ترجيحي ۴۲۰۰ توماني از طريق سازمان برنامه و بودجه 
به سازمان هاي بيمه گر پرداخت شود تا بيمه ها هم پول 
دارو را به داروخانه ها و مراكز بيمارس��تاني داده و مراكز 
درماني و داروخانه ها نيز پول ش��ركت هاي پخش و در 

نهايت توليدكنندگان و واردكنندگان را بپردازند و بر اين 
اساس روند تامين نقدينگي دارو دچار مشكل نشود، اما به 
به تدريج با بدقولي هايي كه در زمينه تخصيص اعتبارات 
داروياري در طول اج��راي طرح اتفاق افتاد، زخم كهنه 
تامين نقدينگي براي دارو دوباره س��رباز كرد. به طوري 
كه به گفته بهرام عين اللهي- وزير بهداشت، معوقه ۲۵ 
هزار ميلياردي »داروياري« از س��ازمان برنامه و بودجه، 
مش��كلات متعددي را اعم از چالش تامين تقدينگي و 
اختلال در چرخه تامين دارو ايجاد كرد و در همين راستا 
نيز سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني چندي 
پيش با انتقاد از ع��دم تامين نقدينگي، بدهي بالاي 
مراكز درماني و بيمارستان ها به شركت هاي پخش 
و عدم تخصيص مناسب ارز، درباره ادامه روند تامين 
دارو در كشور و همچنين احتمال بروز كمبود دارو در 

خرداد و تير ماه ۱۴۰۲، ابراز نگراني كرد.

   مصوبه دولتي ها براي پرداخت ۱۰ هزار 
ميليارد تومان از معوقات »داروياري«

در همين راستا نيز طبق اعلام وزارت بهداشتي ها، رياست 
جديد سازمان برنامه و بودجه قول پرداخت اين معوقات را 
داده  و حتي هيات دولت نيز مصوبه اي براي پرداخت اين 
معوقات داشته است مبني بر اينكه فعلا ۱۰ هزار ميليارد 
تومان پرداخت انجام شود كه بر اساس اعلام وزير بهداشت 
تاكنون از اين ميزان ۳۲۰۰ ميليارد تومان پرداخت شده و 

مابقي پرداخت نيز در مراحل اجرايي قرار دارد.

   ۳ توافق مالي سه جانبه براي تامين دارو
در عين حال با ايجاد تغيير و تحولات انجام ش��ده در 
سازمان برنامه و بودجه، توافقي سه جانبه ميان وزارت 
بهداش��ت، س��ازمان برنامه و بودجه و بانك مركزي 
براي رفع مش��كلات طرح داروي��اري و رفع اختلال 
در چرخه تامين داروي كش��ور ش��كل گرفته است؛ 

به طوري كه وزير بهداش��ت از دو تواف��ق مالي براي 
تامين دارو و تجهيزات پزش��كي خبر داد و اعلام كرد 
كه بر اساس اين توافق سه جانبه، حدود يك ميليارد 
و ۵۰۰ ميليون دلار ارز ترجيحي دريافت مي كنيم و 
با دريافت اين مبلغ، براي تامين تجهيزات مورد نياز 
مراكز درماني، داروهاي گران قيمت و شير خشك با 
استفاده از اين منبع مالي، مشكلي نخواهيم داشت. 
همچنين طبق اعلام وزارت بهداشتي ها، بانك مركزي 
نيز قول داده است كه ۳۰ هزار ميليارد تومان تسهيلات 
به داروس��ازان پرداخت كند. بر اين اساس با معرفي 
س��ازمان غذا و دارو، شركت ها مي توانند تسهيلات 
بانك��ي دريافت كرده و نقدينگي  مورد نيازش��ان را 
تامين كنند. بر اين اس��اس برمبناي توافق صورت 
گرفته ۳۰ هزار ميليارد تومان تس��هيلات مازاد بر 
تسهيلات دريافتي حوزه سلامت در سال ۱۴۰۱ به 

شركت هاي دارويي تعلق مي گيرد.

   تخصيص ارز دارو تا ۷۲ ساعت
در عين حال توافق ديگري ني��ز با بانك مركزي در 
زمينه تخصيص ارز به توليدكنندگان و واردكنندگان 
دارو انجام ش��ده؛ به طوري كه طبق اع��لام وزارت 
بهداشتي ها، براساس توافق امضا شده با رييس كل 
بانك مركزي، از اين پس تامين و تخصيص ارز حوزه 
دارو، تجهيزات پزشكي، شير خشك و تمامي اقلام 
حوزه س��لامت با اولويت اول و طي ۴۸ تا ۷۲ ساعت 
انجام مي شود. همچنين تسهيلات ارزي ۵ ماه نيز به 
تمامي شركت هاي دارويي و تجهيزات پزشكي توسط 
كارگزارهاي موجود تخصي��ص خواهد يافت. بايد 
توجه كرد كه اجراي اين مصوبات، مي تواند روحي 
تازه در كالبد طرح داروياري كه قرار بود دغدغه مردم 
و بيماران ب��راي تامين دارو را برطرف كند، دميده و 
آرامش را به بازار دارو و تجهيزات پزشكي بازگرداند.

۳ توافق مالي براي تامين دارو و تجهيزات پزشكي


